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14

Jahane Madan

7



 مدیرعامل شرکت معدني و صنعتي چادرملو:

 طرح شیرین سازی
  و انتقال آب خلیج فارس
 در حال اجراست

مدیرعامل شرکت گل گهر:

 تجربه نیروهای قدیمی 
 و توانایی نیروهای جوان
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 دولت دوازدهم تشکل ها
 را در تصمیم گیری ها 
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12

42

رئیس اتاق تهران در حاشیه نمایشگاه 
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7 درصد ذخایر 
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دنیا را داریم 

 سبحانی در نشست “زنجيره فولاد 
در افق ايران 1404”:

 رویکرد تولید
  ۵۵ میلیون تن فولاد

 با نگاه جهانی موفقیت 
آمیز خواهد بود 

رئیس انجمن سنگ آهن ایران:

 قیمت سنگ آهن تا ۶ ماه اول
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رئیس کمیته معدن کمیسیون صنایع و معادن :

 ورود مجلس، جایگاه بخش معدن را 
در کشور ارتقاء داده است
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دکتر امیر رحیمي:

پیش بینی افزایش 
 تقاضای روی
 در سال 201۸
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چندی پیش دکتر روحانی رئیس جمهور کشورمان لایحه بودجه سال ۹۷ را به 
مجلس شورای اسلامی تقدیم کرد و از رشد 5 درصدی بخش معدن خبر داد.

بر اســاس لایحه بودجه ســال ۹۷ که در اختیار مجلس شورای اسلامی قرار 
گرفته اســت؛ درآمد بخش معدن برای دولت ۱۰۶5 میلیارد تومان خواهد بود 
که نسبت به سالجاری در حدود ۱۱ درصد افزایش یافته است. همچنین بنابر 
ارقام درج شده در جداول لایحه بودجه سال آینده، درآمد حاصل از بهره مالکانه 
معادن در ســال ۹۷ برای دولت ۱۰5۰ میلیارد تومان پیش بینی شده است که 

نسبت به سالجاری ۱۶.۶ درصد افزایش را نشان می دهد.
همچنیــن در این لایحه آمده اســت که درآمد حاصــل از تبصره های )۲( و 
 )۳( مــاده ۶ قانون اصلاح قانون معادن، حــدود ۱5 میلیارد تومان برای دولت
پیش  بینی شده که این رقم نسبت به سالجاری تغییری به همراه نداشته است.

امــا نکاتی در لایحه تقدیمی دولت دوازدهم برای بخش معدن در ســال ۹۷ 
وجــود دارد که انتقادات و گلایه های بســیاری از فعــالان این بخش را به 
 همراه داشته است. یکی از این نکات نصف شدن و کاهش بودجه سازمانهای

توســعه ای بخش معدن و صنایع معدنی  است. براساس لایحه بودجه تقدیم 
شده از سوی دولت به مجلس برای سال ۱۳۹۷ در مجموع بودجه سازمان های 
معدنی ۲۶.5 درصد کاهش یافته و بودجه ایمیدرو نیز نصف شده است. در واقع 
ایمیدرو سهمی ۳5 میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومانی از بودجه سال آینده دارد که 

این رقم ۴۹.۳ درصد نسبت به امسال کم شده است.
 همچنین ســازمان زمین شناســی و اکتشافات معدنی کشــور رقمی معادل 
۷5 میلیارد تومان از بودجه ســال آینده را به خود اختصاص داده که نسبت به 

امسال کاهشی حدود ۷ درصد دارد. 
اگرچــه پیش بینی افزایش ۱۰ درصدی درآمد حاصــل از بهره مالکانه معادن 
در ســال ۹۷ نقطه مثبت لایحه تقدیمی دولت به خانه ملت است اما بسیاری 
از فعالان این بخش معتقدند که باید در بودجه به ســازمان زمین شناســی و 
صندوق های ســرمایه گذاری و بیمه ای بخش معــدن و صنایع معدنی توجه 
بیشتری شود. از سوی دیگر گفته می شود بودجه عمرانی نیز ۱5 درصد نسبت 
به سال قبل کاهش داشته است که این کاهش بطور مستقیم به بخش معدن 

باز می گردد و مشکلات دیگری برای منابع معدنی ایجاد می کند.
در چنین شرایطی شنیده شــده که نقشه راه چهارساله بخش معدن و صنایع 

معدنی که شامل ۷۶ بند است در اختیار دولت و مجلس قرار گرفته است.
براســاس این نقشه راه، قرار است علاوه بر اینکه زنجیره معدن و محصولات 
معدنی در کنار یکدیگر دیده شــوند، ظرف چند ســال آینده هم ۴۰۰ میلیون 
تن کار برداشــت معدنــی )از باطله برداری تا معدن( صورت گیرد. از ســوی 

دیگر، براســاس برنامه ریزی های صــورت گرفته، 5/ ۱ میلیــارد دلار برای 
محرومیت زدایی مناطق محروم هزینه خواهد شــد که در این بودجه، معادن 
کوچک در بخش های روســتایی نیز دیده شده اســت؛ موضوعی که به گفته 
متولیان بخش معدن جزو سیاست های اصلی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
و ایمیدرو به شــمار می رود. امــا در این میان نقش بخش خصوصی در اجرای 
طرح های بزرگ معدنی در کشور چگونه خواهد بود؟ ایمیدرو مکلف شده که در 
مدت سه سال پروژه های تمام شده را به بخش خصوصی  واگذار کند. در روند 
واگذاری  ها به بخش خصوصی تاکید بر این اســت که اهلیت مورد توجه قرار 
گیرد؛ چراکه واگذاری های غیرتخصصی در ســال های گذشته سبب گسست 

زنجیره تامین شده است.
بودجه صندوق بیمه فعالیت های معدنی هم که در سال ۹۶ از ۱۰ میلیارد تومان 
به ۱۱۰ میلیارد تومان رسیده ، قرار است با پیشنهاد متولیان ایمیدرو سال آینده 

به 5۰۰ میلیارد تومان برسد.
بخــش معدن و صنایــع معدنی همواره یکی از مباحث بــا اهمیت در اقتصاد 
مقاومتی بوده و مورد توجه قرار گرفته است ؛ به گونه ای که رئیس جمهوری در 
سخنرانی خود در جمع بهارستان نشین ها و همچنین تشریح عملکرد ۱۰۰روزه 
دولت، از معدن و صنایع معدنی به عنوان یکی از بخش های مهم یاد کرد.  به 
گفته دکتر کرباسیان با توجه به اولویتی که وزیر صنعت، معدن و تجارت برای 
بخش معدن و صنایع معدنی در نظر گرفته است، از سازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران درخواســت شده تا نقشه راه چهارساله برای این 
بخش تهیه کند که براین اساس جلسات متعددی با دست اندرکاران حوزه معدن 
و صنایع معدنی اعم از کارآفرینان و انجمن ها برگزار شد. در نهایت با این نقشه 
راه قرار است حوزه معدن و صنایع معدنی از جایگاه بهتری برخوردار شود. وی 
با بیان اینکه زنجیره معدن و صنایع معدنی باید با هم و در کنار هم دیده شود، 
از تشکیل ستاد زنجیره فولاد )از اکتشاف تا صنایع پایین دستی فولاد( خبر داد.

دکتر شــریعتمداری نیز در اولین روزهای شــروع فعالیتش در این وزارتخانه 
از تدویــن و اجرای نقشــه راه برای بخش معدن و صنایــع معدنی خبر داد و 
بــر این نکته تاکید کرد اما ناگفته پیدا اســت که اجــرای چنین برنامه های 
مهمــی نیاز بــه بودجه و تامین مالــی کافی دارد لذا کــم توجهی و کاهش 
بودجــه در برخــی از بخش ها به خصــوص معدن و صنایــع معدنی بحثی 
حائــز اهمیت بوده و ضروری اســت که مورد توجه و دقت نظر مســئولان و 
برنامــه ریزان ذیربط قرار بگیرد. امید اســت با همــکاری مجلس و دولت ، 
جایــگاه این بخش کلیدی و اساســی در بودجه ۹۷ ارتقاء یابد و ســهم واقع 
 بینانه تری از بودجه کل کشــور در ســال آینده به این بخش اختصاص یابد.

نعمت اله شهبازی
مدیرمسوول

 ضرورت توجه به معدن
در بودجه 97
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 معدن و صنایع معدنی
 در سال 2018



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره چهاردهم  آبان و آذر 1396 6

وزیر صنعت، معدن و تجارت در گفت و گو با » جهان معدن« :

 سهم بخش معدن
 در تولید ناخالص داخلی باید افزایش یابد

در حال حاضر سهم بخش معدن از تولید ناخالص 
داخلي حدود 1/2 درصد اســت و قرار اســت در 
برنامه معین شده این سهم به 1/7 درصد افزایش 
یابد که در واقع ســهم اندکی اســت؛ چراکه ایران 
دارای ذخایر معدني بی شماری است. در حقیقت 
در جدول مندلیف کمتر عناصر معدنی وجود دارد 
کــه رگه هایی از آن در ذخایر معدنی کشــورمان 

نباشد.
دکتر محمد شــریعتمداری وزیــر صنعت، معدن 
و تجــارت ضمن بیــان مطلب فوق در حاشــیه 
ســیزدهمین نمایشــگاه معدن، صنایــع معدنی، 
ماشــین آلات و تجهیزات وابســته )ایران کانمین 
2017( در پاســخ به خبرنــگار ماهنامه "جهان 
معدن" تاکید کرد: ایران دارای میزان قابل توجهی 
ذخیره های معدنی اســت. در نتیجه شایسته است 
این سهم در تولید ناخالص داخلی رشد چشمگیری 
داشته باشد، در کنار آن صنایع معدنی شکل بگیرد 

و نوسازی معادن در دستور کار قرار گیرد. 
وزیر صنعــت، معدن و تجارت بــا تاکید بر اینکه 
بایــد روش های نوینی در شناســایی، اکتشــاف، 
اســتخراج و همچنین بهره بــرداری معادن به  کار 
گرفته شود، افزود: بخش معدن حوزه بکری است. 
یکی از دلایل مهمی که نخستین جلسات خود را 
با مجموعه خانه معدن و انجمن ها و تشــکل های 
معدنی کشور داشــتم، این بود که این حوزه هنوز 

بکر است. در حوزه صنعت سابقه دیرینه ای داریم؛ 
البته حوزه معدن هم قدمت چند هزار ســاله ای 
دارد، اما به صورت پیشــرفته در حوزه معدن یک 
فعالیت بکــر و ویژه ای وجــود دارد که می توان 
قدم های بسیار وسیعی در این زمینه برداشت. برای 
تحقق این هدف نیازمند مشــارکت هستیم؛ یعنی 
باید بخش دولتی و خصوصی داخلی در این حوزه 
ورود پیــدا کرده و برای توســعه این بخش همت 
کنند. وی افزود: از سویی دیگر باید از ظرفیت های 
ســرمایه گذاری بخش خارجی نیز اســتفاده شود. 
دکتر شــریعتمداری همچنین افــزود: در همین 
خصوص لازم اســت پهنه هایی بــرای واحدهای 
معدنی کلاس جهانی در داخل کشــور شناسایی 
شــود. همانطور که می دانید در حوزه جنوبی یزد 
یک معدن جدید سنگ آهن شناسایی  شده؛ اگرچه 
شناسایی آن اولیه است اما آمارهای منتشر شده و 
اطلاعات موجود حاکی از آن است که میزان ذخیره 
آن معادل کل ذخیره ســنگ آهن کشور است. در 
نتیجه طبیعي اســت اگر این کار را توسعه دهیم 
و با تکنولوژي هاي پیشرفته و دستگاه هاي جدید 
ژئوفیزیک هوایي و همچنین ژئوشــیمي در سایر 
فعالیت های حوزه اکتشاف قدم برداریم و بتوانیم 
در ایــن بخش ارزش افزوده فــوق العاده ای ایجاد 
کنیــم. در واقع با اســتفاده از روش های جدید و 
فناوری های پیشرفته مي توان ظرفیت هاي خوب 
و چشــمگیری را در این خصوص ایجاد کرد.وزیر 
صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: علاوه بر صنایع 

پایین دســتی پتروشــیمی که یکی از امیدهای 
آینده کشــور محسوب می شود؛ یکی از مهمترین 
بخش ها؛ معدن و صنایع معدنی است. اهتمام ما به 
این بخش در ۴ ســال آینده بیش از همه بخش ها 
خواهد بود. وی چشــم انداز بخش معدن را چنین 
ارزیابــی کرد و گفت: هم در حوزه صادرات، هم در 
بخش افزایش ســهم معدن در کل اقتصاد ایران و 
هم ایجاد ارزش افــزوده در بخش معدن می توان 
همه اعداد و ارقامی که در قوانین موجود و پیوست 
های قانون برنامه تاکید شده است را محقق کرده 
و حتــی از آن هــم عبور کنیــم.  15 میلیون تن 
صادرات فولاد در برنامه داریم که تا پایان ســال به 
9 میلیون تن آن دست خواهیم یافت.وی همچنین 
درباره حمایت ســتاد فولاد از نظام تعرفه ای فولاد 
داخل گفت: توازن در بخش فولاد مهمترین عنصر 
است. ما باید در جهت توازن در بخش های مختلف 
تولید گام برداریم. مثلا ممکن است در یک بخش 
مازاد تولید داشــته باشــیم و اقدام به صادرات آن 
محصول به سایر کشورها کنیم یا ممکن است در 
برخی موارد نیاز بــه واردات کالا یا ماده اولیه ای 
داشــته باشــیم که در آن صورت باید تعرفه آن را 
کاهش داد و از صنعت حمایت کرد. در واقع برای 
برقراری توازن در سایر بخش هاي تولید از سنگ 
آهن گرفته تا کنسانتره و تبدیل به آهن اسفنجی 
و رســیدن به فلزات رنگی در تمام این مسیر باید 

متوازن حرکت کرد. 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشــاره به موضوع 
معــدن  "D19" نیز بیــان کرد: رعایت مســائل 
زیست محیطی یعنی داشتن معدن سبز؛ مهمترین 
شعار و هدف ما است که این موضوع به طور کامل 
ممکن خواهد شــد.  این در حالی اســت که سایر 
کشــورها بدون ایجاد آلودگي هاي محیط زیستي 
اقدام به بهره برداري مــي کنند؛ در نتیجه ما نیز 
قطعا ایــن توانایي را داریم کــه امیدواریم در این 

خصوص بتوانیم موفقیت هایی را کسب کنیم.
دکتر شــریعتمداری در خصوص اینکه نظر وزارت 
صنعت، معدن و تجــارت درباره تحقیق و تفحص 
مجلس شورای اسلامی از واگذاری معادن چیست، 
بیان کرد: مجلس شورای اسلامی حق دارد در هر 

زمینه ای تحقیق و تفحص کند.
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به بهانه بودجه سال آینده بررسی شد؛

سهم معدن از اقتصاد 97
بودجه سال 97 در حال پشت سر گذاشتن مراحل خود است و آنطور که شنیده ها و اخبار حکایت می کند بررسی این 
لایحه در دولت آغاز شــده اســت. در این بین یکی از بخش هایی که اتفاقا هر ساله درگیری زیادی نیز با این مقوله 
دارد، بخــش معــدن و صنایع معدنی اســت. با توجه به تاثیر بالایی که معدن در اشــتغال، تولید ملی، بازار ســهام، 
صادرات غیرنفتی و ... دارد، توجه و اهتمام در مسیر رفع چالش های این بخش از اهمیت بسیاری برخوردار است. در حال 

حاضر سهم بخش معدن از کل ارزش افزوده کشور رقمی بین 5 تا 7 درصد است که رقم بسیار پایینی است.

ســهم صادرات محصــولات معدنی و صنایع 
معدنی نیز حــدود ۳0 درصد از کل صادرات 
غیرنفتی کشور را تشــکیل می دهد؛ این در 
حالی اســت که این بخش در بازار سهام نیز 
نقشی15 تا20 درصدی را حفظ کرده است. 
بر همین اســاس باید گفــت مراقبت از این 
حجم اثرگذاری از ســوی دولت از ضروریات 
ارتقای توان معدنی کشور محسوب می شود. 

بر اســاس این گزارش با آنکه طی سال های 
گذشته و به خصوص در دولت دهم تصمیمات 

سختگیرانه تری برای بخش معدن گرفته شده، 
به نظر می رسد برخی از این سختگیری ها هنوز 
مانع عملی فرا روی بخش معدن ایجاد نکرده 
است. به عنوان مثال بحث عوارض صادراتی که 
یکی از مواد قانونی اســت فعلا از سوی دولت 
اجرایی نمی شــود. البته دولت در برهه هایی 
فشارهایی را برای وضع این نوع عوارض وارد 
کرده اما هنوز شاهد اجرای آن نیستیم. بهره 
مالکانه، حقوق دولتی، عوارض زیست محیطی 
و ... انــواع دیگری از محدودیت ها محســوب 

می شوند که در برهه های مختلف تاثیراتی بر 
بخش معدن گذاشته است.

از طرفی دیگر شعار مبارزه با خام فروشی که 
دولت همواره اجرای آن را در راستای عمل به 
سیاست های اقتصاد مقاومتی می داند؛ با اما و 
اگرهایی روبه رو  است. دولت در این باره معتقد 
اســت صادراتی که در حــال حاضر فعالان 
معدنی انجام می دهند، مصداق خام فروشــی 
بوده اســت؛ در حالی  کــه بخش خصوصی و 
فعالان معدنی این ایده را قبول ندارند. با این 



Jahane Madan
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حال دولت دوازدهــم در آغاز به کار خود در 
شــرایط متعادل تری در بحث معدن و صنایع 
معدنی قــرار دارد. به عنــوان نمونه پی ریزی 
نقشــه راه معدن و صنایع معدنی که اخیرا از 
سوی ایمیدرو با استفاده از رایزنی های فعالان 
این حوزه و همفکری آنها صورت گرفته یکی 
از این موضوعات است که می تواند نویدبخش 
روزهای بهتــر برای بخش معدن باشــد؛ به 
شرطی که به سرنوشت برخی قوانین همچون 

خروج غیرتورمی از تولید دچار نشود.
در ایــن رابطه دولت از کانــال ایمیدرو چهار 
اولویــت را مطرح کرده اســت؛ تقویت بخش 
معدن در حــوزه اکتشــاف، تقویت صندوق 
معدنی،  فعالیت هــای  بیمه ســرمایه گذاری 
اصــلاح ســاختاری در نهادهــای معدنی و 
مســائل زیســت محیطی چهــار موضوعی 
هســتند که دولت در دستور کار جدی خود 
قرار داده اســت. به عنوان مثال آنطور که در 
خبرها آمده، پیشــنهاد راه انــدازی صندوق 
بیمه سرمایه گذاری فعالیت های معدنی قادر 
است بخشــی از خلأهای حمایتی را برطرف 
کند. ســرمایه این صنــدوق در حال حاضر 
110 میلیارد تومان است و قرار است رقم آن 
به 500 میلیارد تومــان افزایش یابد. در این 
بین اما جذب ســرمایه گذاران خارجی، ایجاد 
فرصت های انتقال دانــش و فناوری های روز 
دنیا به ایران، ارتقای تحقیقات معدنی و ... از 
جمله تصمیماتی است که در این مسیر گرفته 
شده اما به نظر می رسد بخش خصوصی هنوز 

از این روند راضی نیست.
 به عقیده فعالان معدنی اولا جذب ســرمایه 
اعم از ســرمایه های داخلی و خارجی نیازمند 
آن اســت که دولت تکلیف خــود را با بخش 
معدن روشــن کنــد. در ایــن رابطه معضل 
اصلی که فعــالان این بخش عنوان می کنند؛ 
عدم ثبات در تصمیم گیری هاست. به طوریکه 
تغییــر در سیاســت ها در بخش معدن باعث 
شده این بخش به عنوان یک حوزه پرریسک 
به ســرمایه گذاران معرفی شود؛ این در حالی 
است که منابع معدنی در ایران بسیار بالاست 
و از این منظر کشور یک قطب بزرگ معدنی 
در جهان محسوب می شــود. به عنوان نمونه 
فقط کافی است با صادرکنندگان محصولات 
معدنی به گفتگو بنشــینید. حــوزه صادرات 
محصولات معدنی و تنوع سیاســت ها در این 
بخش یکی از دلواپسی های بسیاری از فعالان 
این بخش اســت. به عقیده آنها نوع برخورد 

دولت با صادرات محصولات معدنی باعث شده 
در شرایطی که مصرف داخلی برای بسیاری از 
این تولیدات در سطح پایین تری از تولید قرار 
دارد؛ تمایل ورود به ســرمایه گذاری در حوزه 

معدنی نیز کاهش یابد.
فعالان این بخش با گلایه از اینکه تصمیمات 
اتخاذ شــده در بخش معدن در غالب اوقات 
کارشناســی شده نیســت؛ می گویند: از این 
دست تصمیمات البته فراوان است؛ به عنوان 
نمونــه مشــکلاتی کــه در حوزه اکتشــاف 
محصولات معدنی دیده می شود؛ یکی از این 
چالش هاست. دولت معتقد است باید شرکت 
اکتشاف کننده خود پهنه اکتشاف شده را مورد 
بهره برداری قــرار دهد و این موضوع از منظر 
فنی جایگاهــی ندارد و حتی از منظر تحلیل 
هزینه- فایده نیز به صرفه نیســت. تداخلات 
قانونی کــه در این بخش وجود دارد؛ از دیگر 
چالش های این بخش محســوب می شود که 
این نوع قوانین دســت و پای فعالان بخش را 
بسته است. بنابراین لزوم بهبود فضای کسب و 
کار در بخش معدن به وضوح دیده می شود و 
مادامی که این چالش ها برطرف نشود؛ بخش 
معدن قــادر نخواهد بود جایــگاه خود را در 

اقتصاد ملی به دست آورد.
در حال حاضر تحــت تاثیر همین تناقض ها 
و سیاســت ها میزان تولید در بخش معدن با 
کاهش روبه  رو  شــده و از طرفی بخش قابل 
اعتنایی از معادن کشــور تعطیل شده اند که 
همیــن موضوع باعث بیــکاری بخش زیادی 
از نیروی کار در این بخش شــده اســت. در 
حال حاضر این تصمیمات در کنار بالا رفتن 
بهای حمل ونقل ، مالیات ها، قیمت تمام شده 
محصولات معدنی و ده هــا دلیل دیگر باعث 
شده تا معادن با مشکلات مالی فراوانی دست 
و پنجــه نرم کنند تا جایی که در فاصله کمتر 
از 5 ســال اخیــر از 1۴۶ معدنــی که بخش 

 خصوصی برای ســنگ آهن در اختیار داشت؛ 
تنها 9 معدن باقیمانده است. در این بین حتی 
برخی افراد معتقدند بحث های زیرساختی بر 
تصمیمات دولتی اولویــت دارند. به این معنا 
کــه نباید تمام مشــکلات این بخــش را به 
تصمیمات و سیاســت های دولتی نسبت داد؛ 
چراکه زیرســاخت های معدنی، ماشین آلات، 
شــیوه های بهره برداری و ... نیز از موضوعاتی 
هســتند که هنوز به  روز نشــده اند، بنابراین 
صرف این موضوع که بهره مالکانه یا عوارض 
صادراتی باعث بروز چنین مشــکلاتی شــده 
صحیــح نیســت. این در حالی اســت که به 
عقیده فعالان حوزه معدنی شاید این مساله تا 
حدی درست باشد اما حتی دولت در مبحث 
به روزرسانی فناوری های معدنی آنان را یاری 

نکرده است.
به عقیده آنها اینکه فعالان معدنی سال ها با 
شرایط تحریمی دست و پنجه نرم کرده اند، 
توان تولیدی آنان را مضمحل کرده و اکنون 
با آنکــه تحریم ها به صورت نســبی برطرف 
شــده اند؛ اما هنوز باید بخشــی از عدم به  
روزرســانی ماشــین آلات را در تصمیمات 
دولتی دیــد. به عنوان یک نمونه اخیرا بطور 
ناگهانی ثبت ســفارش واردات ماشین آلات 
معدنی به کشــور متوقف شــد. این اتفاق 
باعث می شــود عملیات به روزرسانی معادن 
با تاخیر بیشــتری صورت بگیرد و علاوه بر 
اینکــه در کار شــرکت های واردکننده این 
ماشــین آلات اختلال جدی رخ خواهد داد، 
ماشــین آلات که  نوع  این  مصرف کنندگان 
همان معدنی ها هستند با چالش های زیادی 

روبه رو  خواهند شد.
این تصمیم از سوی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت گرفته شده و احتمالا هدف آن دفاع 
از تولید داخلی است؛ این در حالی است که 
قوانین و دســتورالعمل ها مسوولان  مطابق 
مجاز به توقف کامل واردات کالاها نیســتند. 
برخــی فعالان بخــش معدن و راهســازی 
سال هاست که خریدار و طرفدار ماشین آلات 
کره ای و ژاپنی هســتند و دلیل این نکته را 
کیفیت و عمر بالای این نوع وسایل می دانند. 
آنها اظهار مــی کنند برخی تولیدات داخلی 
و ماشــین آلات چینی قادر بــه حضور فعال 
به مــدت طولانی در محیط ســخت معدن 
و جاده سازی نیســتند. در مقابل طرفداران 
حمایت از تولید داخلی معتقدند که واردات 

ماشین آلات مذکور فرصت های 

 تقویت بخش معدن
 در حوزه اکتشاف، تقویت 

صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی، اصلاح 

ساختاری در نهادهای 
معدنی و مسائل زیست 

محیطی چهار موضوعی 
هستند که دولت در دستور 

 کار جدی خود قرار 
داده است
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شــغلی در ایران را از بین می برد، اتفاقی که 
منجر بــه اعتراض کارگــران هپکو به دلیل 
توقف  پرداخت حقوق و دســتمزد آنها شد. 
اما کارشناسان معتقدند سال هاست که ایران 
در بخش تولید ماشــین آلات معدنی حرکت 

مناسبی نداشته است.
در ایــن بین افت و خیــز قیمت های جهانی 
محصولات معدنی نیز مزید بر علت شده است. 
چندی پیش رشد ناگهانی قیمت محصولات 
معدنی به تقویت نســبی حضــور فعالان این 
حوزه منجر شــد اما به تدریــج قیمت ها در 
برخی انواع این محصولات مثلا ســنگ آهن 
دوبــاره روندی معکــوس در پیــش گرفت 
که این مســاله باعث شــد بار دیگر موضوع 
هزینه های تولیدات معدنی مطرح شــود. در 
این میان اما برخی کارشناسان معتقدند ادغام 
معادن کوچک و متوســط می تواند بخشی از 
هزینه های سربار را کاهش و هزینه متوسط را 
پایین خواهد آورد و اگر موضوع ادغام صورت 
نگیرد؛ هر روز دغدغه هایی مانند رقابت، قیمت 
تمام شده، تولید و صادرات گریبان گیر فعالان 
این بخش خواهد بود. زیرا در بازار رقابتی امروز 
وضعیت برای این معادن سخت تر خواهد شد 
 که این امر می توانــد هزینه های ثابت آنها را 

کاهش دهد.
در حــال  حاضر ایــران با توجه بــه ذخایر 
مناســبی که در اختیار دارد، نتوانسته سهم 
بالایی از بازارهای جهانی را در خدمت خود 
بگیرد. به عنوان مثال کشور ما دارای حدود ۴ 
تا 5 میلیارد تن ذخایر اثبات  شده سنگ آهن 
اســت، ۶/ 2 میلیارد تن سنگ معدن مس 
را در اختیــار دارد، 11 میلیــون تن ذخایر 
معدنی روی فرصت های مناســبی برای این 
محصول معدنی در کشور ایجاد کرده است و 
در مجموع رقمی بیش از 700 میلیارد دلار 

ذخایــر معدنی در اختیــار دارد؛ با این حال 
بخش معدن نتوانسته نقش قابل  توجهی را 
متناســب با ظرفیت های آن ایفا کند. دکتر 
بهرام شــکوری در این رابطه در گزارشــی 
می گوید: تاکنون تنها در 7 درصد از مساحت 
ایران اکتشــاف تکمیلی جهت شناســایی 
ذخایر معدنی صورت گرفته اســت که این 
میزان تنها با میانگین عمق حفاری 20 متر 
و صرف هزینه حــدود 0۳/ 0 درصد از کل 
هزینه اکتشافات جهانی، به 2/ ۳ میلیون متر 
می رســد؛ درصورتی که در کشورهای مطرح 
مواد معدنی ســالانه حــدود ۴ میلیون متر 
حفاری انجام می شود. همچنین کشورهایی 
مانند هند )5/ 0 درصد(، استرالیا )12درصد(، 
کانادا )1۶ درصد(، آمریکا )8 درصد( و برزیل 
)۳ درصد( از کل هزینه های اکتشاف جهانی 

را به خود اختصاص داده اند.
این فعال حوزه معدنی کشور معتقد است مهیا 
نبودن بستر جذب سرمایه گذار تنها معطوف 
به بخش معدن نبوده اســت. برای مثال ایران 
با جــذب  چند میلیارد دلار ســرمایه گذاری 
خارجی در رتبه های پایین جهان قرار گرفته 
است؛ این در حالی است که کشورهای رقیب 
مــا به لحاظ برخــورداری از منابــع معدنی، 
وضعیت بســیار بهتری نسبت به ایران دارند. 
برای مثال برزیل با جــذب 75 میلیارد دلار 
سرمایه خارجی در رتبه ۶، هند با ۴۴ میلیارد 
دلار در رتبه 12، استرالیا با ۳۶ میلیارد دلار در 
رتبه 15، شیلی با 20میلیارد دلار در رتبه 19 
و ترکیه با 1۶ میلیارد دلار در رتبه 22 جذب 
ســرمایه گذاری خارجی در سال 2015 قرار 
گرفته اند. در حالی  که در ایران طی ۴5 سال 
گذشته جمعا ۴۴ میلیارد دلار سرمایه گذاری 

مستقیم خارجی جذب  شده است.
در پایان دولت باید در مواجهه با بخش معدن 

و در راستای وظایف حمایتی که بر عهده دارد 
سیاست هایی را در حوزه معدن مورد بازبینی 
و تجدید نظر قرار دهد. عمده این سیاست ها را 
می توان به صورت کلــی در قالب  بندهای زیر 

اشاره کرد:
1-  حمایت مالی و تصویب بسته های حمایتی 

مالی از معادن
2- حمایت از به  روزرسانی ماشین آلات معدنی 

و واردات تکنولوژی های روز دنیا
۳- دوری از تکلیف هــای ســخت عوارضی و 
بازبینی در تعریف واژه خام فروشــی در بخش 

معدن
۴- بخشــش جریمه ها و معوقات ناشــی از 

بهره های مالکانه و ... از معادن کشور
5-  تشویق صادراتی صادرکنندگان محصولات 

معدنی
۶- حمایت های مالیاتــی و بیمه ای از فعالان 

معدنی به  خصوص بخش خصوصی
افزایش ســرمایه صندوق سرمایه گذاری   -7
معدنی و تقویت منابع این صندوق به منظور 

حمایت از فعالان معدنی
8- اعتباردهی دولت به پروژه های مشکل دار یا 

ایجاد واحدهای معدنی جدید
9- ارائه تســهیلات از منابع مختلف همچون 
صندوق توسعه ملی برای طرح های توسعه ای 

معدنی
10-  بازنگری لوایح و بخش نامه ها و قوانین و 

رفع تناقضات و تضادها در قوانین
11-  اولویت بندی طرح های معدنی و صنایع 

معدنی برای جذب سرمایه های خارجی
12- سیاســتگذاری برای توسعه فعالیت های 
معدنی که باعث تــوازن و تکمیل در زنجیره 

ارزش می شوند
1۳- پوشــش ریســک های حاکم بر بخش 

معدنی و کاهش ضریب خطا در این بخش 
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رئیس هیات عامل ایمیدرو اعلام کرد:

نقشه راه معدن  روی میز دو قوه
براساس لایحه بودجه تقدیم شده از سوی دولت به مجلس برای سال 97 در مجموع بودجه سازمان های معدنی ۲6.5 
درصد کاهش یافته و بودجه ایمیدرو نیز نصف شــده است.سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور نیز رقمی 
معادل 75 میلیارد و 8۲5 میلیون و 500 هزار تومان از بودجه سال آینده را به خود اختصاص داده که نسبت به امسال 
کاهشی حدود 7 درصدی دارد. ایمیدرو سهمی 35 میلیارد و 700 میلیون تومانی از بودجه سال آینده دارد که این رقم 49.3 
درصد نسبت به امسال کم شده است.در همین خصوص دکتر مهدی کرباسیان رئیس هیات عامل ایمیدرو در نشست خبری 
خود با خبرنگاران گفت: "یکی از منابع مالی ایمیدرو اســتفاده از بودجه اســت و دولت در خصوص بودجه شــفاف سازی کرده 

است. از 76 میلیارد بوجه اختصاصی سال 96 تنها 16 میلیارد پرداخت شده است."  

دکتر کرباســیان در این نشســت گفت: رقم 
بودجه سال آینده ۳5 میلیارد تومان است که 
البته امســال مقداری کم شده اما با توجه به 
برنامه های دیگر در واقعیت چیزی کم نشده 
اســت. اگر همین میــزان را بدهند ما راضی 
هســتیم؛ چراکه برای توســعه زیرساخت ها 
نیاز اســت. وی معدن و صنایــع معدنی را از 
جمله مباحث حائز اهمیت در اقتصاد مقاومتی 
دانست و عنوان کرد: در برنامه دولت  دوازدهم 
نیز این بخش مورد توجه قرار گرفته اســت ؛ 
به گونه ای که رئیس جمهوری در ســخنرانی 
خود در جمع بهارستان نشــین ها و همچنین 
تشــریح عملکرد 100روزه دولت؛ از معدن و 
صنایع معدنی به عنوان یکی از مباحث مهم یاد 
کرد. وی با توجه به اولویتی که وزیر صنعت، 
معدن و تجارت بــرای بخش معدن و صنایع 
معدنی در نظر گرفته است، گفت: از سازمان 

توسعه و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران 
درخواست شده تا نقشــه راه چهارساله برای 
این بخش تهیه کند که براین اساس جلسات 
متعددی با دســت اندرکاران حــوزه معدن و 
صنایع معدنی اعــم از کارآفرینان و انجمن ها 
برگزار شد. در نهایت با این نقشه راه قرار است 
حوزه معدن و صنایع معدنی از جایگاه بهتری 

برخوردار شود.
دکتر کرباســیان اعلام کرد: معدن و صنایع 
معدنی یکــی از اولویت های دولت و مجلس 
است و نقش فعالان رسانه در معرفی ظرفیت 
های این حوزه، مســئولان را بر آن داشت تا 
جایگاه معدن ارتقا یابد. وی با اشاره به توجه 
ویژه دولت و وزیر صنعت، معدن و تجارت به 
این بخش افزود: طی جلساتی که با مسئولان 
ذیربط و بخش خصوصی داشــتیم، نقشه راه 
معدن را در 7۶ بند به مجلس ارائه کردیم که 

منظور کردن زنجیره معدن و صنایع معدنی به 
صورت یکپارچه از نکات این نقشه راه خواهد 
بود. وی با بیان اینکه زنجیره معدن و صنایع 
معدنی باید با هم و در کنار هم دیده شــود، 
از تشکیل ســتاد زنجیره فولاد )از اکتشاف تا 

صنایع پایین دستی فولاد( خبر داد.
دکتر کرباسیان با اشــاره به پیگیری اجرای 
سیاست های اقتصاد مقاومتی، معادن کوچک 
را مدنظر قــرار داد و اظهار کــرد: مجلس و 
دولت قــرار اســت 1/5 میلیــارد دلار برای 
محرومیت زدایــی مناطــق محــروم به ویژه 
روستاها هزینه کنند که در این بودجه معادن 
کوچک در بخش های روستایی نیز دیده شده 
اســت، اکنون هم اعتقاد داریم که این حوزه 
اشتغالزاست و بنابراین پیشنهاد می کنیم که 

از صندوق بیمه صنایع معدنی استفاده شود.
وی بــا بیان اینکه قرار اســت رابطه نزدیکی 
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بین ایمیدرو و ســازمان زمین شناسی برقرار 
شود، گفت: ایران تا ســال 9۴ تنها در حوزه 
به نحوی  بود؛  معدنی، صادرکننده موادخــام 
که ســال 92 معادل 22 میلیون تن صادرات 
ســنگ آهن داشتیم، اما در هشت ماه منتهی 
به آبــان ســالجاری، میزان صــادرات آهن 
اســفنجی کشــور 1۴ درصد افزایش یافته و 
در صادرات کنســانتره نیز 18 درصد رشد را 
تجربه کرده ایم؛ ضمن اینکه در گندله نیز 2۶ 
درصد افزایش صادرات داشته ایم، در حالی که 

تا سال گذشته گندله از بحرین وارد می شد.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با اشاره به کاهش 
چشمگیر خام فروشــی و تمرکز بر صادرات 
مواد معدنی طی ۳ سال گذشته گفت: برنامه 
برداشت ۴00 میلیون تنی مواد معدنی، تامین 
ماشین آلات، برنامه ریزی در معادن زیرزمینی 
و توجه به زیرســاخت ها به ویژه حمل و نقل 

در شمار برنامه های کلان ایمیدرو قرار دارد.
وی همچنین افزود: طی 8 ماه نخست امسال 
527 هزار تن صادرات آهن اسفنجی داشتیم 
و در زنجیــره فولاد میزان صادرات 5 میلیون 
800 هزار تن بود که که پیش بینی ما رسیدن 
به صادرات 8 میلیون تنی در این بخش است.

دکتر کرباســیان گفت: هم اکنون 5 درصد از 
تولید ناخالص داخلی از طریق معدن و صنایع 
معدنی حاصل می شــود. این در حالی است 
که 22 درصد از آمار کل صادرات کشــور در 
این حوزه انجام می شــود کــه این موضوع 
نشاندهنده نقش توســعه ای بخش معدن و 
صنایع معدنی است افزود: طی سال آینده نیز 
آلومینیــوم جنوب که ظرفیت تولید آن ۳00 
هزار تن اســت، افتتاح می شــود. همچنین 
پروژه آلومینیوم جاجرم با ظرفیت تولید ۴0 
هزارتن شــمش تا نیمه اول سال آینده آماده 

افتتاح است.
فراخوان محدوده های معدنی

دکتر کرباســیان ضمن اعلام اینکه ایمیدرو 
ظرف چندسال گذشته ۴5 هزار شغل ایجاده 
کرده اســت افزود: از 250 هزارکیلومترمربع 
عملیات اکتشــافی؛ ۴5 هزار کیلومتر در 15 
محــدوده امیدبخش طی 2 هفتــه آینده به 
بخش خصوصی واگذار می شــود. همچنین 
1۳ محدوده دیگر برای اکتشاف تا پایان سال 

به فراخوان می رود.
دکتر کرباسیان در ادامه در خصوص واگذاری 
ها گفت: ما مکلف هستیم هر پروژه ای که راه 
اندازی می شود؛ سه ساله واگذار کنیم. امروزه 

همه معادن غیر از سنگان واگذار شده است. 
به اعتقاد ما معــادن و واحدها باید به بخش 
خصوصی دارای اهلیت واگذار شود. اهلیت در 
واگذاری اصل مهمی است تا مشکلات ایمنی 
و اشتغال ایجاد نشود. اگر اهلیت نباشد شبیه 
اتفاقاتــی نظیر زرشــوران رخ می دهد. ما در 
معادنی نظیر مهدی آباد و اپُال پارسیان دقت 
لازم را داریــم و در نتیجه کارها با قوت پیش 
می رود. وی خاطرنشان کرد: سال آینده پس 
از راه اندازی کامل پروژه ها در سنگان واگذار 
می شــوند. در شرایط حاضر واگذاری صحیح 
نیســت. ما به دنبال انتخاب پیمانکار ایرانی- 
خارجی هســتیم؛ چراکه باطلــه برداری این 
منطقه به بیش از 150 میلیون تن می رســد 
و در زمان مناســب برای این موضوع تصمیم 
خواهیم گرفت. به گفته وی برخی از واگذاری 
ها به ســبب عدم انتقال تعهدها، مشکلاتی را 
ایجاد کرده و به دلیــل اینکه ایمیدرو ضامن 
بوده گرفتاری هایی ایجاد شــده اســت. قول 
داده اند این روند با دقت بیشتری انجام شود. 
قرار اســت با هماهنگی ســازمان خصوصی 

سازی مانع این مشکلات شویم.
رئیس هیات عامــل ایمیدرو همچنین گفت: 
دستیابی به اهداف تولید 55 میلیون تن فولاد 
تا چشم انداز 1۴0۴ حتما محقق خواهد شد. 
البته مشکلاتی در این مسیر هست که تلاش 
می کنیــم یکی یکی آنها را حــل کنیم. در 
حوزه ریل و آب نگرانی داریم. در حوزه ریل به 
سرمایه گذاری بالایی نیاز است که باید برای 
رفع این چالش سریع اقدام شود. درباره تهاتر 
نیز سال گذشته سازمان برنامه و بودجه ۴00 
میلیارد تومان پیشنهاد داد که سهم ایمیدرو 
1۳0 میلیارد تومان بود. اگر رقم بزرگ تر شود 
نگرانی ها درباره بســته شدن حساب ها رفع 
خواهد شد و حساب شفاف شده و طلب ها با 

بدهی ها تهاتر می شود.
 مشارکت ۶500 میلیارد تومانی

 با بخش خصوصی
دکتر کرباســیان در ادامه بــا تاکید بر اینکه 
برای جذب منابع بخش خصوصی مدل های 
متنوعی داریــم افزود: از جملــه اینها مدل 
واگذاری با آگهی مزایده سرمایه گذاری و بهره 
برداری نظیر معادن گل گهر 5 و ۶ است. مدل 
دوم اســتخراج و بهره برداری با قرارداد 10 و 
15 ساله است. مدل سوم واگذاری طرح های 
در دست اجرا به بخش خصوصی و مشارکت 
با آن مانند طرح کک ســازی زرند اســت و 

مدل دیگر سرمایه گذاری ۶5 و ۳5 درصدی 
با بخش خصوصی اســت. به نظر ما این مدل 

بهترین مدل واگذاری مشارکت است.
وی تاکیــد کرد: منطقه پارســیان به عنوان 
یک عســلویه دوم پیش بینی شده است. در 
همین راســتا 5 شــرکت بزرگ پتروشیمی 
آماده سرمایه گذاری است. شرکت آلومینیوم 
جنــوب نیز برای تامین نیاز پــودر آلومینا از 
بخــش واردات، تقاضای زمین کرده اســت. 
همچنین 2 شــرکت خارجی تقاضای زمین 
کرده اند که در حال بررسی است. طرح جامع 
منطقه پارسیان مصوب شــده است. تاکنون 
عمده مشکلات مربوط به محیط زیست بوده 
که برطرف شده اســت. وی همچنین گفت: 
صندوق بیمه ســرمایه گــذاری فعالیت های 
معدنی یکی از حامیــان اصلی معادن بخش 
خصوصی اســت. ســرمایه صندوق در دولت 
یازدهم از 10 میلیارد به 110 میلیارد تومان 
رسید. پیشنهاد داریم ســرمایه این صندوق 
امســال به 500 میلیارد تومان افزایش یابد. 
مجلس و دولت باید کمک کنند. اگر سرمایه 
این صندوق افزایش یابد، به حوزه اکتشــاف، 
اســتخراج و بهره بــرداری بخش خصوصی 
کمک می شــود و در شــرایط بحران بخش 
زیادی از خسارت را می دهد. در جریان زلزله 
کرمان، به حدود ۳0 معدنکاری که خســارت 

دیدند، 2 سال استمهال برای وام ها دادیم.
سرمایه گذاری خارجی

دکتر کرباســیان در پایان به سرمایه گذاری 
خارجــی اشــاره کرد و گفــت: بخش معدن 
و صنایــع معدنی یکی از حــوزه های جذاب 
برای ســرمایه گذاران است. آینده این بخش 
بسیار خوب است. منابع معدنی فناپذیر است 
و قیمت ها رشــد می یابند. در اجلاس اخیر 
اعلام شــد قیمت برخی مواد معدنی چندین 
برابر خواهد شــد. ما اکنــون جایگاه پانزدهم 
را از نظر ذخایر معدنی داریم و با اکتشــافات 
معدنــی جدید، این جایگاه بــه رتبه 10 می 
رسد. ما باید جذب ســرمایه گذاری خارجی 
را در اولویت قرار دهیم. پیشنهاد ما این است 
که حدود 5 هزار میلیارد تومان درآمد حاصل 
از واگذاری ها در قالب اوراق مشــارکت ارزی 
بین المللی و ریالی داده شود. در حوزه معدن 
و صنایع معدنــی ۳.5 میلیــارد یورو جذب 
فاینانس داشته ایم. در بخش معدن تاکنون به 
سرمایه گذاری خارجی نیاز نبوده اما اگر نیاز 
باشد با شرکت های خارجی مذاکره می کنیم.
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رئیس کمیته معدن کمیسیون صنایع و معادن در گفت و گو با » جهان معدن« :

معدن بخش  جایگاه  مجلس،   ورود 
 را در کشور ارتقاء داده است

طرح دوفوریتی اجازه حق رای به تشکل ها تقدیم مجلس می شود

بخش معدن از جمله بخش های مهم اقتصادی کشــور است که طی ســال های اخیر مورد توجه جدی دولتمردان 
قرار گرفته و در برنامه های ســالانه همواره بر رشــد و توسعه آن تاکید شده است. مجلس شورای اسلامی نیز 
طی ســال های اخیر بخش معدن را مورد توجه ویژه ای قرار داده اســت و کمیسیون های ذیربط با پیشنهادهای اصلاحی 
بیش از پیش به این مهم پرداخته اند. اگرچه ســهم بخش معدن در اقتصاد اندک ذکر شــده، اما کارشناسان معتقدند 
بخــش معــدن و صنایع معدنی مجموعا حدود 30 درصد در اقتصاد ســهم دارند و در صورت حمایت های لازم می تواند 
نقش بیشتری را در اقتصاد کشور ایفا کند. داریوش اسماعیلی رئیس کمیته معدن کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
شــورای اســلامی در این خصوص می گوید: " اگر ورود مجلس نبود، بخش معدن جایگاهی را که در آن قرار دارد، هم 

اکنون نداشت". متن کامل گفتگوی خبرنگار جهان معدن با دکتر اسماعیلی را در ادامه می خوانید:

معصومه صالحی
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  در خصوص اصلاح قانون معادن، فعالان 
این حوزه به برخي از بندهاي آن اعتراض 
دارند و معتقدند متناسب با شرایط امروز 
جامعه نیست. کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس چه اقداماتي برای معدنی ها انجام 
می دهد و چه فعالیت هایی را در دستور 

کار خود دارد؟ 
اگر ورود مجلس به بخش معدن نبود، این 
بخش شاید ۳0 درصد از جایگاهي که هم 
اکنون در آن قرار دارد را نداشت؛ چراکه در 
لایحه رفع موانع تولید که دولت به مجلس 
تقدیم کرد، حتي یــک کلمه در خصوص 

معدن در آن ذکر نشده بود.
در همین راســتا خود مجلس، کمیسیون 
صنایع و معادن و همچنین کمیته صنایع 
معدني به این موضوع ورود پیدا کردند و با 
نظرخواهي از فعالان بخش معدن توانستیم 
در خصوص ماده ۳5 قانون رفع موانع تولید 
که یکي از مترقي ترین مواد قانون اســت 
را مصــوب و یکی از دغدغــه هاي بخش 

خصوصي را مرتفع کنیم.
نکتــه بعدی اینکــه دخالت دولــت را در 
خصوص تعیین نرخ خریــد و فروش منع 
کردیــم. همچنین یکي از خواســته هاي 
معدنکاران این بود که 10 درصد از حقوق 
دولتي صرف پژوهش شود و از طریق انعقاد 
با دانشــگاه هایي کــه تحصیلات تکمیلي 
دارند، همکاري صورت پذیرد که توانستیم 

این تبصره را نیز به قانون اضافه کنیم. 
از دیگر مشــکلات این بخش تعیین عدد و 
رقم حقوق دولتي بود که باید پرداخت مي 
شد. در واقع  در گذشته به این صورت بود 
که معاونت معدني وزارت صنعت، معدن و 
تجارت تعیین مي کرد که چه عدد و رقمي 
باید پرداخت شــود، امــا در قانون جدید 
مطرح شد که معاونت معدني پیشنهاد خود 
را به شــوراي عالي معادن ارائه و در نهایت 
نیز شــوراي معادن میزان حقوق دولتي را 

مشخص و تعیین کند.
در حال حاضر نیز در شــوراي عالي معادن 
هم نماینده خانه معدن و هم نماینده اتاق 
بازرگاني و تشــکل هاي مردم نهاد حضور 
دارند و توانستیم موارد متعددي را تصویب 

کنیم که بسیار راهگشا بوده اند. 
از دیگر تغییراتي که قرار بود صورت بگیرد 
اما متاسفانه فرصت نشد که به مجلس ارائه 
شود؛ این بود که تشکل ها حق راي داشته 

باشــند. اگر بنا بود آن را بــه مجلس ارائه 
دهیم، تمام برنامه ششم معطل مي ماند و 
نمي توانستیم سایر مواد را تصویب کنیم اما 
بگوییم ماده ۴۳ بماند تا به مجمع تشخیص 
بــرود و ترجیح ما بر این بود که کل برنامه 

ششم مصوب، ابلاغ و اجرایي شود.
برخی دوستان اظهار می کنند چرا تشکل 
ها حق رای ندارند؟ شوراي معادن در استان 
ها به این دلیل تصویب شــد که کارها به 
شکل استاني سریع تر پیش رود. امیدواریم 
در قالب طرح دوفوریتي تقدیم مجلس شود 
و به اصطلاح بتوانیم این مشــکل را مرتفع 
کنیم. از دیگــر اقدامات بزرگي که صورت 
گرفت، این اســت که فراکســیوني تحت 
عنوان صنعت و معدن در مجلس تشــکیل 
شده و 11۳ نفر از نمایندگان مجلس در آن 
حضور دارند. هیات رئیسه آن نیز مشخص 
و بــا حضــور رئیس مجلــس و همچنین 
وزیــر صنعــت و معدن و هر ســه معاون 
ایشان جلســه 2 ساعته اي خواهیم داشت 
و چارچوب ها مشــخص و بســته خواهد 
شد. از ســوي دیگر وزیر صنعت و معدن و 
مســئولان دیگر در مجلس حضور خواهند 
یافت تا پاســخگوي سوالات نمایندگان در 

این فراکسیون باشند.
هم اکنون چشم انداز بخش معدن را بسیار 
خوب مي بینم. در دوره هاي گذشته مدت 
ها طول مي کشــید تا وزیــر را قانع کنیم 
که معدن پیشران اســت و این بخش مي 
تواند بخشــي از درآمدهاي نفتي کشور را 
جبران کند. خوشبختانه آقاي شریعتمداري 
از همــان ابتدا هم در روز راي اعتماد و هم 

در جلسات بعدي که در کمیسیون صنایع 
و معادن برگزار شــد، نخستین مبحثي که 
بــه آن ورود پیدا کرد؛ بخــش معدن بود 
که امیدواریم بتوانیم به زودي معدن را به 

جایگاه حقیقي خود برسانیم.
  در خصوص بحث خام فروشــی اکثر 
معدنی ها و فعــالان این بخش معتقدند 
مشخص  هنوز  مفاهیم  برخی  تعریف  که 
نیســت. مثلا همین که تعریف ماده خام 
چیســت و یا چه ماده خامی را می توان 
صادر کرد هنوز نامفهوم است. آیا مجلس 

می تواند در این قضیه ورود پیدا کند؟
دوستان با بیان اینگونه مباحث کم لطفي 
مي کنند. در گذشــته قانوني وجود داشت 
مبني بر اینکه به صــادرات مالیاتی تعلق 
نمي گرفت. هــدف از ایجاد چنین قانوني 
ایــن بود ماده اي که وجــود دارد فرآوري 
شده و سپس به سایر کشورها صادر شود تا 
ارزش افزوده ایجاد کند؛ اما متوجه شدیم 
مواد معدني خام از معدن برداشت شده و 
به همان صورت صادر مي شود و مشخص 
نیست که درآمد آن صرف چه اموری مي 

شود.
در واقع اگر ســنگ آهن صادر مي شــد، 
مالیاتــي از آن دریافت نمي شــد اما اگر 
همان ســنگ آهن به فرآوري مي رسید و 
تغییراتي در آن صورت مي گرفت، صاحب 
معدن باید مالیــات پرداخت مي کرد؛ در 
نتیجه معدنــدار ترجیح مي داد به صورت 
ماده خام آن را صادر کند که این موضوع را 
ظلم بزرگي به تولید داخل دانستیم و باید 

این تغییرات انجام مي شد.
قابل ذکر اســت در شــوراي عالي معادن 
از خانــه معدن و اتــاق بازرگاني گرفته تا 
مهندســان معدني حضور دارند و همگي 
از اعضــاي متخصص این حوزه به شــمار 
مي آینــد؛ بنابراین بهتریــن مرجع براي 
اینکه این تعاریف صورت بگیرد، شــوراي 
عالي معادن اســت. ما همچنان به عنوان 
نمایندگان مجلس شــوراي اســلامي در 
خصوص صادرات مــواد خام مقاومت می 
کنیم و از ایجاد صنایع معدني و همچنین 
بهبود شــرایط آن حمایــت خواهیم کرد. 
در نهایــت امیدواریــم این بــاور در ذهن 
همه دوســتان ایجاد شــود که تولید در 
 داخل کشور ایجاد ارزش افزوده را بدنبال

خواهد داشت.  
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 یکی از اقدامات بزرگي که 
صورت گرفت، این بود که 

فراکسیوني تحت عنوان صنعت و 
معدن در مجلس تشکیل شد که 
113 نفر از نمایندگان مجلس در 

آن حضور دارند. هیات رئیسه 
آن نیز مشخص و با حضور رئیس 

مجلس و همچنین وزیر صنعت، 
معدن و تجارت و هر سه معاون 
ایشان هستند که طی نشستی  

چارچوب ها مشخص و بسته 
خواهد شد



Jahane Madan
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برنامه های رئیس جدید سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور اعلام شد ؛

 بازگرداندن نیروهای متخصص 
به سازمان زمین شناسی

معــاون وزیر صنعت، معدن و 
تجارت و رئیس جدید سازمان 
زمین شناســی و اکتشــافات 
معدنی کشــور مهمترین برنامه های 
راهبردی و پیش روی این سازمان را 
اعلام کرد.همکاری 3 جانبه سازمان 
معدنــی  معاونــت  زمین شناســی، 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت و 
ســازمان ایمیــدرو به  منظــور ایجاد 
تحول در این سازمان و بازگرداندن 
نیروهای متخصــص به جایگاه اصلی 
آنهــا در ســازمان زمین شناســی از 
برنامه های مهم مطرح شــده از سوی 
رئیس جدید ســازمان زمین شناسی 
و اکتشــافات معدنی کشور است تا 
بخشــی از مشــکلات کمبــود نیروی 
انسانی جوان در معاونت های اصلی 

و عملیاتی رفع شود.

به گزارش خبرنگار ما؛ دکتر شریعتمداری وزیر 
صنعت، معدن و تجارت طی حکمی راضیه لک 
را به عنوان معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
و رئیس جدید سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی کشــور انتخاب و از زحمات محمدتقی 
کره ای رئیس پیشــین سازمان زمین شناسی و 
اکتشافات  تشکر و برای وی آرزوی توفیق کرد.

مطالعه برای از بین بردن ریزگردها
راضیــه لک رئیس ســازمان زمین شناســی و 
اکتشــافات معدنی کشــور دربــاره برنامه های 
تعریف شــده برای این ســازمان با اشــاره به 
اهمیت توجه به مطالعات آلودگی هوا و بحران 
آب و محیط  زیســت به عنوان موضوعات مهم 
در دولــت تدبیر گفــت: مطالعــه ریزگردها و 
آلودگی های ناشــی از آن، شناسایی منابع آب 
کارســتی به ویژه منابع آبی کــه در حال خارج 
شدن از کشــور اســت و موضوعات مربوط به 
زمین شناســی زیســت محیطی از قبیــل فرو 
اقلیم، خشکسالی،  تغییر  نشســت، زمین لرزه، 

ســیل و ... به عنــوان اولویت های مطالعاتی در 
حوزه زمین شناســی تعیین شــده است. وی 
همچنین با بیان اینکــه تولید اطلاعات پایه و 
انتشار نقشــه های زمین شناسی وظیفه اصلی و 
حاکمیتی سازمان بوده و این روند ادامه خواهد 
داشت، تصریح کرد: هم افزایی و تعامل تنگاتنگ 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، 
معاونت امــور معادن و صنایــع معدنی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و ســازمان توســعه و 
نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران)ایمیدرو( 
بیش از پیش در دستور کار قرار خواهد گرفت 
تا با توســعه همکاری های ۳ جانبــه و اجرای 
برنامه های زودبازده در بخش اکتشــاف کشور 
بــا محوریت اقتصــاد مقاومتی بتــوان تحولی 
ایجــاد کرد. به گفته معاون وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، توســعه اکتشــاف و رونق اقتصادی 
در بخش معدن با ملاحظات زیســت محیطی و 
در نظر گرفتن توســعه پایدار، تکمیل زنجیره 
تولید، توجه به مراحــل فرآوری مواد معدنی و 
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جلوگیری از خام فروشــی که خود با کارآفرینی 
و ایجاد فرصت های شــغلی همراه اســت و از 
تهدیــد منابع طبیعی می کاهــد، ضرورت های 
تعریف شده و استاندارد در برنامه های اکتشافی 
خواهد بود. رئیس ســازمان زمین شناســی و 
اکتشافات معدنی کشور بازگشت این سازمان به 
ساختارهای تعریف شده گذشته را یکی دیگر از 
برنامه هــای راهبردی مدیریت جدید یاد کرد و 
گفــت: تعدادی از نیروهای متخصص مربوط به 
پروژه های ملی کاربردی که از توان علمی اجرایی 
بالایی برخوردار هستند و جزو سرمایه های ملی 
کشور به شمار می آیند به جایگاه اصلی خود در 
معاونت ها و مدیریت های مربوطه  بازمی گردند 
تــا با تغییــر مدیریت؛ برنامه هــای بخش های 
زمین شناسی، آزمایشــگاه و اکتشاف ادامه یابد 
و بخشی از مشکل کمبود نیروی انسانی جوان 
در معاونت های اصلی و عملیاتی برطرف شــود. 
لک که عضو هیات علمی پژوهشکده علوم زمین 
نیز هست، ضمن اشــاره به دریافت مجوزهای 
لازم در ۳ سال گذشته به منظور تبدیل وضعیت 
استخدامی نیروی انســانی موجود در سازمان 
زمین شناســی و اکتشافات معدنی کشور گفت: 
تعداد زیادی از نیروی انســانی سازمان، حقوق 
خــود را از طرح هــای تملک دارایــی دریافت 
می کنند کــه کاهش اعتبارات طرح های تملک 
دارایی و نبود تخصیص مناسب از سوی دولت، 
سبب شــده پرداخت کمترین دستمزد پرسنل 
نیز با مشکل جدی روبه رو شود. رئیس سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات  معدنی کشور از برنامه 
ســاماندهی و تبدیل وضع برخــی از نیروهای 
انسانی موجود به عنوان راه حلی برای رسیدن به 
برنامه های کلان تر یاد کرد و گفت: اگر دغدغه 
پرداخت حقوق نیروی انسانی نباشد، چشم انداز 
روشــنی را برای دســتیابی به اهداف سازمان 
زمین شناســی و اکتشــافات  معدنی کشور در 
بخش های مختلف متصور هستیم و منابع مالی، 
صرف تقویت بخش خصوصی و واگذاری برخی 

کارها به این بخش خصوصی می شود.
توسعه همکاری با مجلس شورای اسلامی

لک تقویت و توســعه ارتباطــات و تعاملات با 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی، کمیسیون 
صنایع و معادن و فراکســیون صنعت و معدن 
مجلس شــورای اســلامی را به عنــوان بخش 
دیگری از برنامه های آینده سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدنی کشور یاد کرد و افزود: رونق 
بخش اکتشــاف و توسعه معدن باید به دغدغه 
نمایندگان مجلس و مطالبــات مردم از دولت 

تبدیل شــود تا با حمایت بیشتر بتوان گام های 
سریع تر را به سمت پیشرفت پایدار برداشت.

بــه گفته رئیــس ســازمان زمین شناســی و 
اکتشــافات معدنی کشور، توجه بیش از گذشته 
به ارتباط صنعت و دانشــگاه نیز بخش دیگری 
از برنامه های پیش روی وی بوده اســت؛ چراکه 
این ارتباط تاکنون بســیار کمرنگ بوده اســت.

وی ابــراز امیدواری کرد کــه در آینده از توان 
علمــی دانشــگاه ها و پژوهشــگران در تحقق 
اهداف ســازمان بهره مند شویم و دانشگاهیان با 
انگیزه های بیشتر ایده ها و برنامه های خود را ارائه 
دهند و سازمان زمین شناسی و اکتشافات  معدنی 
کشور خانه دوم جامعه علوم زمین شود. معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به اصل 
۴۴ قانون اساسی مبنی بر توجه و تقویت بخش 
خصوصی از ســوی دولت تاکید کرد: حمایت از 
بخش خصوصی نیز بیش از گذشــته در دستور 
کار قرار خواهد گرفت؛ زیرا در برخی موارد وجود 
موازین و قوانین مانعی جدی برای فعالیت بخش 
خصوصی در معادن اســت که بر همین اساس 
تصمیــم داریم به مطالعه انتظارات این بخش از 
ســازمان به عنوان متولی امر اکتشاف در کشور 

بپردازیم.
 احیای شورای عالی اکتشاف

 و زمین شناسی
رئیس ســازمان زمین شناســی و اکتشــافات 

معدنی کشــور همچنین از خانــه معدن ایران 
به عنــوان »راس بخش خصوصــی« یاد کرد 
و نســبت به افزایــش همکاری ها بــا برگزاری 
جلســه ها، تبادل اطلاعات و تقویت اتاق فکرها 
و احیای شــورای عالی اکتشاف و زمین شناسی 
ابــراز امیدواری کــرد. وی همچنیــن ارتقای 
ســطح اعتبارات و بودجه ســازمان را یکی از 
برنامه های پیش روی ســازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور با مدیریت جدید دانست 
و افزود: این مجموعه همواره بودجه مناســبی 
نداشــته و تکالیف موردنظــر در برنامه پنجم و 
ششم با اعتبارات ارائه شده همخوانی ندارد. به 
گفته لک کمبود اعتبارات باعث شــد بسیاری 
از اولویت ها و برنامه های مورد نیاز کشــور کنار 
گذاشته شــود که در صورت تامین اعتبارات به 
میزان برآورد شــده در برنامه ششم توسعه به 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور، 
بــا بکارگیری توان بخــش خصوصی به اهداف 
برنامه ششم دست می یابیم و جهشی در بخش 

علوم زمین کشور حاصل می شود.
معاون وزیر صنعت، معــدن و تجارت در ادامه 
سخنانش از آمادگی ســازمان زمین شناسی و 
اکتشــافات  معدنی کشــور به منظور واگذاری 
محدوده های اکتشــافی در هر مرحله از مراحل 
اکتشــاف بخش خصوصی برای ادامه مطالعات 
خبر داد. وی ضمن اشــاره به بودجه ســالانه 
ســازمان زمین شناســی آمریکا افزون بر 9۶۶ 
میلیون دلار در سال خاطرنشان کرد: متاسفانه 
بودجه سالانه سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
 معدنی کشــور در بخش اعتبارات کمتر از ۳0 
میلیارد تومــان و در بخش اعتبارات طرح های 
تملــک دارایی ها حــدود ۴0 میلیــارد تومان 
اســت که تولید اطلاعات پایه به ویژه اطلاعات 
ژئوفیزیــک هوایی را به عنــوان مهمترین لایه 
اطلاعاتی برای اکتشاف ذخایر پنهان، با کندی 

روبه رو کرده است.

 لک با اشاره به اصل 44 
قانون اساسی مبنی بر توجه و 

تقویت بخش خصوصی از سوی 
دولت تاکید کرد: حمایت از بخش 
خصوصی نیز بیش از گذشته در 

دستور کار قرار خواهد گرفت 
زیرا در برخی موارد وجود 

موازین و قوانین، مانعی جدی 
برای فعالیت بخش خصوصی در 

معادن است
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رئيس انجمن سنگ آهن ايران:

قیمت سنگ آهن تا ۶ ماه اول ۲۰۱۸ حفظ می شود
توقف صادرات سنگ آهن دانه بندی از ابتدای ۹۸

انجمــن  خبــری  نشســت 
صادرکنندگان  و  تولیدکنندگان 
ســنگ آهــن ایــران بــه منظور 
بررســی "آخرین وضعیت محیط کســب 
و کار معدنکاری ســنگ آهــن و معرفی 
برنامه هــا و محورهای پنجمین همایش 
ســنگ آهن ایــران" با  حضــور مهرداد 
اکبریــان رئیــس انجمــن ســنگ آهن 
ایــران، فرزانــه معصومی عضــو هیات 
مدیره انجمن سنگ آهن ایران و هادی 
گلــزار عضو دیگر هیــات مدیره انجمن 

سنگ آهن ایران برگزار شد.

به گــزارش خبرنــگار ما؛ مهنــدس مهرداد 
اکبریان رئیس انجمن ســنگ آهن ایران در 
این نشست گفت: توافقات برای قیمت وضع 
عوارض صادرات نباید پشــت درهای بســته 

انجام شود.
وی تشــکیل ســتاد فــولاد توســط دکتر 
شــریعتمداری وزیر صنعت، معدن و تجارت 
را مطلــوب ارزیابی کرد و افزود: توجه ویژه به 
اکتشــافات و زیرساخت ها باید اولویت اصلی 

دولــت و بخــش خصوصی بــرای تولید 55 
میلیون تن فولاد باشــد؛ به طوریکه توســعه 
فناوری هــای روز اکتشــاف و افزایش عمق 
حفاری می تواند به میزان بیشــتری افزایش 
یابد.مهنــدس اکبریان خاطرنشــان کرد: اگر 
دولت قصد دارد در افق 1۴0۴ به 55 میلیون 
تن فولاد برسد، باید شناسایی و کشف ذخایر 
جدید سنگ آهن را در اولویت خود قرار دهد.

رئیس انجمن ســنگ آهن ایران خاطرنشان 
کرد: متاسفانه بودجه سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات معدن در سال آینده کاهش یافته 
که این موضوع نشان می دهد هنوز در دولت 
و مجلس درک صحیحی از اکتشــافات شکل 

نگرفته است.
وی افزود: صادرات سنگ آهن دانه بندی شده 
در ســال 92 معادل 2۴ میلیون تن بود، اما 
اکنون به 7 میلیون تن رسیده که نشاندهنده 
آن اســت مازاد ســنگ آهن دانه بندی شده 
کشــور در تولید کنسانتره مصرف شده است.

مهندس اکبریان تصریح کرد: پیش بینی می 
شــود صادرات سنگ آهن دانه بندی شده در 
ســال 97 به 5 میلیون تن برســد و در سال 
98 به دلیل مصرف سنگ آهن مازاد در تولید 

گندله و کنسانتره در داخل با توقف صادرات 
این محصــول روبرو شــویم و تمرکز فعالان 
این حوزه بیشــتر بر روی صادرات کنسانتره 

معطوف خواهد شد.
رئیس انجمن ســنگ آهن اظهار داشت: در 
شــرایط کنونی تمرکز و مصوبات دولت برای 
محدود کردن صادرات سنگ آهن دانه بندی 

شده دیگر موضوعیت ندارد.
وی با انتقاد از قیمت گذاری دستوری سنگ 
آهن افــزود: قیمت گذاری دســتوری برای 
ســنگ آهن سبب می شــود تا قدرت چانه 
زنی تولیدکنندگان گندله و کنسانتره در برابر 
فولادسازان کاهش یابد و بخش معدن در این 

شرایط ضعیف تر خواهد شد.
مهندس اکبریان خاطرنشــان کــرد: انجمن 
ســنگ آهن ایران آماده اســت تا در زنجیره 
فولاد و ایجــاد ارزش افزوده همکاری لازم را 
با بخش معدن کشور داشته باشد و با هرگونه 
توافقات اجباری با هدف کوچک شدن حوزه 

معدن مخالف است.
رئیس انجمن ســنگ آهن افزود: دولت باید 
تمامــی موانع صادرات ســنگ آهن را حذف 
کند. از ســوی دیگــر با لغو قیمــت گذاری 
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دستوری سنگ آهن سودآوری تولیدکنندگان 
را نیــز تضمیــن کند. وی گفــت: همچنین 
تکمیل زنجیره فــولاد و مدیریت در صادرات 
مازاد زنجیره فولاد باید دو اولویت اصلی دولت 
قرار بگیرد و تا جایی که ممکن اســت مسیر 

صادرات زنجیره فولاد را فراهم کند.
مهنــدس اکبریان در مورد پیش بینی قیمت 
سنگ آهن در سال 2018 افزود: قیمت سنگ 
آهن در سال 9۶ شرایط بهتری نسبت به سال 
95 و 9۴ داشــت. این مهم ســبب افزایش 
سودآوری شــرکت های معدنی شد و به نظر 
می رسد شرایط قیمت ها تا ۶ ماه اول 2018 

حفظ شود.
رئیس انجمن ســنگ آهن ایــران گفت: باید 
شرایطی ایجاد شود تا شرکت های کوچک و 
بزرگ معدنی در تبادل محصول به یک تعامل 
سازنده برسند و الگویی ایجاد شود تا تضمین 
خرید سنگ آهن از سوی شرکت های بزرگ 
فولادی و معدنی فراهم شود. وی به استراتژی 
انجمن ســنگ آهن طی ۳ سال آینده اشاره 
کــرد و گفت: مدیریت تامیــن 1۶8 میلیون 
تن سنگ آهن در افق 1۴0۴ برای تولید 55 
میلیون تن فولاد، تاکید بر تکمیل اکتشافات 
در کشور، تشکیل کنسرسیوم تامین و تولید 
با هدف ایجاد انگیزه ســرمایه گذاران معادن 
کوچک، همکاری با دانشگاه های کشور برای 
استفاده از توان علمی دانشگاهیان در توسعه 
صنایع معدنی و ایجاد ارزش افزوده در تولید 
ســنگ آهن و یافتن راه های اساسی برای پر 
عیارسازی سنگ آهن های عیار پائین از جمله 
برنامه های مهم انجمن سنگ آهن است. وی 
در ادامه افزود: به تازگی کمیته ای در انجمن 
ســنگ آهن با هدف مطالعه بر روی فرآوری 
سنگ آهن های عیار پائین هماتیت آغاز کرده 

ایم که به زودی نتایج آن اعلام می شود.
تغییر زمان برگزاری پنجمین کنفرانس 

سنگ آهن ایران
مهنــدس اکبریان همچنین در این جلســه 
پنجمیــن کنفرانس  برگــزاری  زمان  گفت: 
سنگ آهن ایران تغییر کرد. در واقع برگزاری 
پنجمین کنفرانس انجمن ســنگ آهن ایران 
از 17 دی ماه ســالجاری به اردیبهشــت 97 
موکول شد. وی با بیان اینکه به دلیل تداخل 
در تعطیلات ســال جدید میلادی و احتمال 
عدم حضور شرکت های خارجی برگزاری این 

کنفرانس به تعویق افتاد.
رئیس انجمن سنگ آهن ایران گفت: پنجمین 

کنفرانس سنگ آهن کشــور در سال آینده 
متفاوت تر از سال های گذشته برگزار خواهد 
شــد؛ به طوریکه در این کنفرانس از شرکت 
های دانــش بنیان اســتفاده و از نوآوری در 
صنایع معدن و زنجیره فولاد استقبال خواهد 
شــد. وی تصریح کرد: طی مذاکرات صورت 
گرفته با دکتر کلانتری معاون رئیس جمهور و 
رئیس سازمان محیط زیست برنامه داریم که 
در کنفرانس سنگ آهن به موضوعات زیست 

محیطی معادن نگاه ویژه ای خواهیم داشت.
 معصومی: شاید ما هم 

فولادساز شویم!
فرزانــه معصومی عضو هیــات مدیره انجمن 
ســنگ آهن ایران نیز در این جلسه گفت: با 

این وضع شاید ما هم فولادساز شویم!

وی با بیان اینکه بودجه عمرانی 15 درصد در 
سال 97 نسبت به امسال کاهش داشته است 
در ادامه افزود: این کاهش مستقیم به بخش 
معدن باز می گردد و مشــکلات دیگری برای 
منابع معدنی ایجاد می کند. نگران هســتیم 
که این کاهش، مشــکلاتی را در زمینه تولید 
مواد معدنی و صنایــع معدنی ایجاد کند. به 
نظر نمی رسد در این بودجه رونقی در بخش 
معدن دیده شده باشد که بتوان آن را در سال 

97 به چشم مشاهده کرد.
وی بــا تاکید بر اینکه مشــکل اصلی دخالت 
دولت در قیمت گذاری است، گفت: باید مرجع 
قیمت گذاری قیمت های جهانی باشد، اما حالا 

مرجع قیمت گذاری شمش خوزستان است.
عضو هیات مدیره انجمن ســنگ آهن ایران 
تاکید کرد: آنقدر به فولاد مزیت می دهند که 
شاید ما هم فولادساز شویم! در واقع واحدهای 
فولادی قیمت را براســاس یک رانت تعیین 
می کنند؛ نه براساس قیمت جهانی در نتیجه 

پس از مدتی متضرر خواهند شد.
گلزار: پیش بینی افزایش 10 درصدی 

درآمد حاصل از بهره مالکانه معادن در 
سال ۹7

هادی گلزار عضــو دیگر هیات مدیره انجمن 
ســنگ آهن ایران هم در این جلســه گفت: 
توقــف صادرات گندله ایران باعث شــد هند 
جای ایران را در بازار بگیــرد؛ بنابراین نباید 

جلوی صادرات آهن اسفنجی گرفته شود.
گلزار در خصــوص لایحه بودجه 97 تاکید 
کرد: در بودجه ســال آینده کشــور 10۶5 
میلیارد تومــان درآمدزایــی بخش معدن 
پیش بینی شــده و 1۶ درصد بهره مالکانه 
افزایش یافته است. همچنین حقوق دولتی 
نیز نســبت به سال گذشــته از افزایش 10 
درصدی برخوردار است. وی ادامه داد: اتفاق 
دیگر بودجه ایمیدرو است که به طور تقریبی 
نصف شده و کاهش یافته است. اما مشکل 
اصلی که بیشــتر به چشــم می آید، بودجه 
سازمان زمین شناسی است که 7۶ میلیارد 
تومان بود اما این رقم برای ســال آینده 7 
درصد کاهش داشــته اســت. در حالی که 
برای رسیدن به تولید 55 میلیون تن فولاد 
در افــق 1۴0۴، نیازمند تولید ســنگ آهن 
دانه بندی و انجام اکتشــافات هستیم. گلزار 
افزود: در حالی که باید در بودجه به سازمان 
زمین شناسی و صندوق های سرمایه گذاری 

توجه بیشتری شود.
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 دولت باید تمامی موانع 
صادرات سنگ آهن را حذف 

کند. از سوی دیگر با لغو قیمت 
گذاری دستوری سنگ آهن 

سودآوری تولیدکنندگان را نیز 
تضمین کند همچنین تکمیل 
زنجیره فولاد و مدیریت در 

صادرات مازاد زنجیره فولاد 
باید دو اولویت اصلی دولت 

قرار بگیرد و تا جایی که ممکن 
است مسیر صادرات زنجیره 

فولاد را فراهم کند



Jahane Madan
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 جناب آقای اکبریان؛ تدوین استراتژی 
توســعه صنعتی همواره در دستور کار 
مسئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت 
بوده؛ آیا برای رونق بخش معدن و صنایع 
معدنی کشــور هم به تدوین استراتژی 
بخش معدن نیاز است؟ پیشنهادات شما 

در این خصوص چیست؟
در خصوص استراتژی توسعه صنعتی خوشبختانه 
تاکنون کارهای خوبی انجام شده است. نخستین 
کاري کــه در این زمینه صــورت گرفته، تکمیل 

زنجیره فولاد اســت؛ یعني از اکتشــاف معادن، 
استخراج تا تولید شمش فولاد تقسیم بندي شده 
اســت. از بخش معدنداري تا پایان تولید گندله، 
بخش معدن نامگذاری شده است؛ یعني کنسانتره 
ســازي و گندله ســازي جزء محدوده معدنداري 
محســوب می شود. از آهن اســفنجي به بعد که 
فولاد گفته می شود؛ صنعتي به شمار می آید. در 
این بخش اکتشاف، استخراج صحیح، تولید سنگ 
دانه بندي شده، کنسانتره و گندله وظیفه معدندار 
اســت. مطابق بررسی های صورت گرفته در چند 
سال اخیر مشخص شــد اولا در بخش های فوق 

الذکــر اقدامات خوبی صورت گرفته اســت. طی 
یک تا یکســال و نیم آینده نیز قرار است تعدادی 
کارخانه و واحد کنسانتره به زنجیره تولید اضافه 
شــود. اگر همه واحدهاي کنسانتره سازي که در 
حال تکمیل هســتند کامل شوند؛ قطعا با کمبود 
سنگ آهن مواجه خواهیم شد. در نتیجه معادن 
کشــور باید بیشتر کار کنند تا بتوانند پاسخگوی 
کنسانتره سازهاي جدید باشند. در آینده همین 
اتفاق براي گندله ســازها هــم روی خواهد داد؛ 
یعني اگر تمام گندله ســازها شــروع به فعالیت 
کنند، در آن صورت باید کنسانتره بیشتري تولید 

بخــش نخســت گفتگوی خبرنگار ماهنامه علمی، تحلیلــی و خبری » جهان معدن « با مهندس مهــرداد اکبریان رئیس انجمن 
تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن ایران در شماره قبلی منتشر شد و اکنون دومین بخش از این گفتگو را با هم می 
خوانیم. مهندس اکبریان معتقد است: ماده معدنی تولید شده زمانی که نیاز داخلی است، ماده خام یا ماده اولیه کارخانه ها 
نامیده می شود، اما مازاد آن دیگر ماده خام نیست؛ بلکه به آن »کالای تجاری« می گویند. وی در این قسمت از مصاحبه در خصوص 
تدوین اســتراتژی بخش معدن، جذب ســرمایه گذاری داخلي و خارجی در این بخش، اصلاح قانون معادن، تاثیر حضور تشکل ها در 

حمایت و راهبری بخش معدن و چشم انداز این بخش مطالبی را بیان کرد که ماحصل این گفتگو در ادامه می آید:

معصومه صالحی

رئیس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان 
سنگ آهن در گفتگو با »جهان معدن«:

اعتماد به بخش 
خصوصی، انتظار 
تشکل ها از دولت
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شــود.  در نتیجه اگر دولت از حالا برای معدن و 
توســعه این بخش تصمیم مناسبی اتخاذ نکند و 
رویه موجود ادامه پیدا کند؛ به طور حتم در آینده 
بــراي تامین بخش تولید گندلــه باید به واردات 
کنســانتره از کشورهاي دیگر اقدام کرد. ما با نظر 
برخی دوستان که کاملا یک طرفه در مورد بخش 
معدن صحبت مي کنند و مي گویند چرا مواد خام 
صادر می شود و نباید خام فروشي ادامه پیدا کند؛ 
مخالفیم. تصورات ما با این دوستان متفاوت است. 
حرف ما این اســت تمام قســمت هایي که در 
بخش معدن وجود دارد؛ مرحله به مرحله دارای 
ارزش افزوده اســت. بطور مثال منطقه ای وجود 
 دارد کــه هیــچ ارزش ذاتی نــدارد؛ اما یک نفر 
می آید و در آن منطقه اقدام به اکتشاف و تولید 
ماده معدنی می کنــد. از زمانی که ماده معدني 
کشف می شــود، یک ارزش افزوده برای منطقه 
و اهالي آن ایجاد مي شود. وقتي تبدیل به ماده 
معدنی آماده یا دانه بندي مي شود، دوباره ارزش 
افــزوده دیگري به وجود مي آید و هر مرحله ای 
کــه طی می کند یک ارزش افزوده جدید در آن 
محدوده ایجاد مي شــود.  اما زماني که توســعه 
این حلقه ها با یکدیگر هم راســتا نیست؛ باعث 
ایجاد نوســان و کمبود در یک قسمت و اضافه 
تولید در قسمت دیگر می شود. مثلا ۶0 میلیون 
 تن ســنگ آهن در کشــور تولید می شود؛ اما 
۳5 میلیون تن آن مصرف می شود. حال سوالی 
که مطرح است اینکه 25 میلیون تن که مصرف 
نشده را چه باید کرد؟ آیا نهاد یا سازمانی وجود 
دارد که پول این 25 میلیون تن را پرداخت کند 
و در انبــار نگه دارد؟ آیا کارخانــه های ما یک 
شبه امکان توســعه و افزایش ظرفیت را دارند؟ 
باید گفت خیر. از زماني که اراده به تاسیس یک 
کارخانه گرفته می شود تا آغاز به کار آن کارخانه 
حداقل سه سال طول مي کشد، در طول این سه 

سال تکلیف افراد چیست؟ 
ماده معدني تولید شده زمانی که نیاز داخلي است، 
ماده خام یا ماده اولیه کارخانه ها نامیده می شود؛ 
اما مــازاد آن دیگر ماده خام نیســت؛ بلکه به آن 
"کالاي تجاري" مي گویند. حتي شرایط ماده خام 
با آن کالای تجاری یکی نیســت و از لحاظ مفهوم 
اقتصادي با یکدیگر کاملا متفاوتند. متاســفانه در 
معدنداری و تولید فولاد با شرایطی مواجه هستیم 
که به علت محاسبه نکردن درست و واقعی ارزش 
افزوده؛ فکر مي کنیم چرخــه داراي ارزش افزوده 
است، اما اینگونه نیست. در حالی که اگر فاصله بین 
فولاد و معدن کمتــر و این دو بخش بهم نزدیکتر 

شوند و به جای شــرایط رقابتي با یکدیگر به فکر 
همکاري و همدردی باشــند، در آن صورت نقاط 
ضعف این بخش ها برطرف شده و بهترین راهکارها 
اتخاذ می شــود.  چه ایــرادي دارد مثلا ایران در 
بخش فولاد آنقدر توسعه و پیشرفت کند که حتی 
قسمتی از کنسانتره مورد نیاز خود را از کشورهاي 
دیگــر وارد کند؟ معادن موجود نه براســاس نیاز 
فولاد کشور؛ بلکه باید براساس استعدادهاي مناطق 
و ظرفیت هاي موجود و میزان زیرساخت هایی که 

دارند، تولید و فعالیت کنند.
شاید تولید فولاد مسیر دیگری را طی می کند. 
مثلا صحبت از تولید 55 میلیون تن فولاد است 
که البته روی این حرف هم نقد است و هم تایید. 
عــده ای مي گویند اگر ایــران به ظرفیت تولید 
55 میلیون تن برســد، به قطب فولادي منطقه 
تبدیل مي شود که این موضوع بسیار عالی است. 
اما در مقابل عده دیگری مي گویند 80 میلیون 
 نفر جمعیــت داریم و اگر ســرانه مصرف فولاد 
۳00 کیلو باشــد و اگر مسیر توسعه را در پیش 
بگیریم، به 2۴ میلیون تن فولاد نیاز اســت که 
با احتســاب 55 میلیون تن هنــوز ۳0 میلیون 
تــن اضافه تولید داریــم. در همین خصوص آیا 
زمینه برای صادرات ۳0 میلیون تن فولاد تولید 
شــده مازاد بر مصرف فراهم شده است؟ زمانی 
که این زمینه فراهم نیســت و قیمت تمام شده 
تولید هم بالاست حتی  اگر ارزش افزوده درست 
محاسبه شــود آیا بازار آن فراهم است؟ چرا باید 
55 میلیون تن آنقــدر مورد توجه قرار گیرد که 
حتي سیاست هاي معدنداري کشور را نیز تحت 
تاثیر قرار دهد؟ آیا درســت است تشویق کنیم، 
تنبیه کنیم، کمک کنیــم، باطل یا ادغام کنیم 
فقط به حساب اینکه 55 میلیون تن فولاد تولید 
شــود؟ بحث ما از اینکه می گوییم برای بخش 
معدن استقلال در نظر بگیریم؛ همین است. باید 
فولاد را رها کرد؛ یعني فولاد شرایط خاص خود و 
معدن هم شرایط خاص خود را پیش ببرد. زمانی 
ممکن است تامین کننده کل مواد خام مورد نیاز 
فولاد کشور باشیم و مازاد آن را هم صادر کنیم. 
در مقطعي فولاد از بخــش معدن جلو مي زند. 
چه ایرادي دارد 80 درصد کنســانتره مورد نیاز 
را بازار داخل تامین کند و 20 درصد از بازارهای 
جهانی وارد شود؟ بزرگترین فولادسازهاي جهان 
نیــز مواد خام مورد نیاز خود را از بازارهای دیگر 
تامیــن مي کنند. ژاپن، آلمان، آمریکا، چین و ... 
ماده خام را از کشــورهای دیگر تهیه می کنند. 
جالب اینجاســت که بزرگترین معادن دنیا هم 

کمترین فولاد را دارند. مثلا اســترالیا بزرگترین 
تولیدکننده سنگ آهن اســت، اما فولاد زیادی 
ندارد. برزیل نیز همینطور اســت. طرز تفکر ما 
غلط اســت. اگر شــرایط خاص و پتانسیل های 
معادن را مدنظر قرار دهیم؛ معدن با اســتقلال 
خاصی مســیر خود را پیش خواهد برد. ممکن 
اســت یک زمانی معدن از فــولاد جلو بزند و در 
قســمت هایي هم فولاد از معدن پیشي بگیرد. 
مهم این است که در صورت رقابت سالم نه فولاد 

آسیب می بیند نه معدن. 
 در ارتباط با ســرمایه گذاری داخلي 
براي  زیادي  تمایل  خصوصي  بخش  چرا 

سرمایه گذاري در بخش معدن ندارد؟
ببینیــد بخش معدن شــرایط خــاص خود را 
دارد. جاذبــه های ســرمایه گــذاری در بخش 
هاي اقتصادي دیگر نســبت به بخش معدن به 
مراتب بیشتر اســت. معدن یکسري مزیت ها و 
یکسري معایب دارد. یکي از معایب بخش معدن 
و معدنداری ریســک بالای آن اســت. در بخش 
معدن سرمایه گذاری و سودآوری مجموعه زمان 
بر اســت. مثلا اگر سرمایه زیادی صرف اکتشاف 
شــود و آن اکتشاف جواب ندهد؛ امکان برگشت 
ســرمایه وجود ندارد. برای راه اندازی معدن به 
جاده، بنا، ماشــین آلات نو و ... نیاز اســت. اما 
زماني کــه کار معدن تمام می شــود، کســي 
 برای جاده، ابنیه، اســتهلاک ماشــین آلات و ... 
پولي پرداخت نمي کنــد. به همین علت معدن 
ریســک بالایي دارد و ســرمایه گذاري از جنس 
خود مي خواهد. نمی توان سرمایه گذاري که در 
بورس، خودرو و مســکن سرمایه گذاري کرده را 
به راحتي راضي کرد تا در بخش معدن اقدام به 
سرمایه گذاري کند. اکثر سرمایه گذاران به دنبال 
سودهای آنی هســتند که این موضوع در بخش 
معدن صدق پیدا نمی کند.  مورد بعدی که مانع 
از استقبال بخش خصوصی برای سرمایه گذاری 
در این بخش می شود ریسک بالا در معدن است؛ 

در نتیجه سرمایه گذار ممکن است ضرر کند.
بحث بعدی انگیزه فعالیت در بخش معدن است. 
معدنــداري دو ارزش افزوده کلان دارد؛ یکي در 
بخش اکتشــاف که بسیار شیرین است. در واقع 
اگر ســرمایه گذاري درست، آگاهانه و علمي در 
بخش اکتشاف انجام شــود؛ ارزش افزوده بسیار 
بالایی به همراه خواهد داشت که در بخش هاي 
دیگر اقتصادی کشور چنین چیزي وجود ندارد. 
بخش دوم اینکه خوشــبختانه معدنداري مقوله 
اي بســیار گســترده اســت؛ یعني بعد از اینکه 
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اکتشاف صورت گرفت و ثروت تولید شد؛ مرحله 
استخراج آغاز می شود. در این مرحله هم ثروت 
قابل توجهی ایجاد می شــود. پــس از آن نوبت 
به فرآوري می رســد که هر کدام از این مراحل 
ارزش افزوده و ثــروت جدیدی ایجاد می کند و 
باعث پویایي خاص و ابــداع تکنیک، فرآوری و 
راهکارهای جدید خواهــد بود. باید به این نکته 
اشــاره کنم در معدن ثروت، هیجــان، ارتقاء و 
توســعه، پویندگي، خدمت به مملکت، اشتغال و 
... وجود دارد. در معدنداري انسان بیش از بخش 
های دیگر خوشــحال و خشنود می شود؛ چراکه 
اکثر معادن ایران در مناطق محروم واقع شده اند 
و خدمت و ایجاد اشتغال برای جوانانی که در این 
مناطق بیکار بودند و آموزشهایی که در این زمینه 

به آنها ارائه می شود؛ همگی خوشایند است.
 کدامیک از قوانین و مقررات مربوط به 
بخش معدن در کشور نیازمند بازنگری و 
اصلاح است؟ در این زمینه توصیه های 
شما به مجلس شورای اسلامی و همچنین 

دولت دوازدهم چیست؟     
در کشــور ما یک قانون معــادن وجود دارد که 
در دولــت قبل اصلاحیه ای براي آن تهیه شــد 
و حالا شــرایط کمی بهتر از قبل شده است. به 
نظر من قوانین موجود قوانین خوبي اســت فقط 
شــاید در تفســیر و اجرای آن  مقداري مشکل 
وجود داشته باشــد. البته در بعضي موارد برخي 
از بندهاي قوانین بهتر است تغییر کند.یک نوع 
قانون عام اســت که از مجلس بیرون مي آید و 
دولت، رئیس جمهور و وزارتخانه ها را پوشــش 
مي دهــد و همه مکلف به اجراي آن هســتند. 
این قوانین زمانی که بــه وزارتخانه های ذیربط 
مي رود، بدون هیچ اغماضي اجرا می شود؛ حالا 
ممکن اســت آن قانون کاملا علیه منافع صنف 
خاصی باشــد. این قانون؛ قانون عام اســت و به 
راحتی نمی تــوان آن را تغییر داد؛ چراکه تغییر 
آن زمان بر و انرژي بر خواهد بود. این قوانین در 
کشور وجود دارد؛ خیلی بد است قانونی تبدیل به 
یک قانون عام مي شود و تا نسبت به آن اعتراضی 
صورت گیرد و نیاز به تغییرات باشد، چهار یا پنج 
سال زمان می برد که این موضوع ضرر سنگینی 
بــه یک بخش مــی زند و متاســفانه هیچ کس 
 جوابگوي این خسارت ها نیست. هیچ کس قبول 
نمی کند یک مســیر را چند ســال اشتباه رفته 
ایم. در قوانین عام از این مشــکلات وجود دارد 
که نیاز به تغییرات اساســی دارد.گاهی اوقات در 
تفســیر قوانین مشــکل وجود دارد. مثلا تفسیر 

کلمه ماده خام؛ عجیب و غریب است. ماده خام 
در دل طبیعت وجــود دارد؛ اما زمانی که هزینه 
می شود و استخراج صورت می گیرد، دیگر ماده 
خام نامیده نمی شود. چراکه عیار ماده خام وقتی 
در دل خاک اســت با زمانی که فرآوري می شود 
متفاوت است. باطله آن جدا شده و از نظر سایز و 
مواد تشکیل دهنده با ماده خام کاملا فرق دارد. 

پس چرا باید هر دو ماده را خام دانست؟ 
اصلا تعریف ماده خام چیست؟ در بند بند قوانین 
یکســری اصول و تمهیدات و یکســری تشویق 
و تنبیــه ها  در نظر گرفته می شــود که در آن 
ماده خام تکرار شــده اســت. از کجا معلوم یک 
روز ســنگ آهن دانه بندي شده ماده خام است 
و هفته آینده کنسانتره ماده خام می شود و بعد 
از مدتی گندله هم ماده خام محســوب شود؟ در 
واقع تعریف مشخصی از ماده خام وجود ندارد که 
این موضوع در جذب ســرمایه گذارانی که تازه 
می خواهند وارد این فرآیندها شوند؛ تاثیر منفي 
دارد. موضوع دیگر اینکه بعضی اوقات بخشنامه 
هایي که وزارت صنعــت، معدن و تجارت صادر 
می کند، با قوانین عامی که دســت وزارت امور 
اقتصادی و دارایی است؛ همخوانی ندارد و مغایر 
اســت. معدنداران به عنوان مصــرف کنندگان 
بخشــنامه هاي صادره از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت؛ پیرو قوانین و بخشنامه ها هستند. طبق 
قراردادهایي که وجــود دارد، معدنداران تولید و 
کار  می کنند و حقوق دولتی می دهند. ســپس 
بخشنامه هایی صادر می شود که وزارت اقتصاد 
به آنها اصلا اهمیتی نمــي دهد و آنها کار خود 
را انجــام مي دهند که این موضوع با یکدیگر در 
تضاد اســت. مثلا در مورد معافیت هاي مالیاتي 
قانونی وجــود دارد و زمانی که یک قانون وضع 
می شــود؛ عطف به ماســبق نمی شود. در واقع 
از روزي که این قوانین ابلاغ  می شــود؛ سه ماه 
فرصت اســت تا کار انجام شــود. درمورد قانون 

معافیــت مالیاتي گفته می شــود 80 درصد آن 
برداشــته شده اســت. اولا این کار غلطي است، 
دوما اگر معافیت مالیاتی برداشته می شود؛ چرا 
عطف به ماســبق مي کنید؟ سوما اینکه چرا سه 
ماه مهلت را به متولیان کار نمي دهید؟ تمام این 
موضوعات برای تعدادی از معادن دردســر ایجاد 
کرده اســت. بســیاری از آنها اطلاع ندارند برای 
معامله اي که انجام می دهند باید هزینه مالیات 
پرداخت کنند که اگر این موضوع را می دانستند، 
حداقل قیمت کالاهای خود را افزایش مي دادند 
یا محصولشان را نمی فروختند یا از قبل در این 
خصوص برنامه ریزی می کردند. اینها اشتباهات 
قانونگذار و مجریان قانون اســت که شاید برای 
 آنها عادي باشــد، اما نمي دانند این اشــتباهات 
می تواند چه تاثیری در روند کار یک واحد تجاري 
یا بنگاه اقتصادي داشته باشد. در همین راستا از 
مســئولان مربوطه می خواهیم در خصوص این 
مقررات با دقت بیشتري تصمیم گیري کنند. ما 
در انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ 
آهن در نظــر داریم گزارش جامعی نســبت به 
نواقصي که در قانونگذاري وجود دارد تهیه کنیم 

و به وزرای صنعت و اقتصاد ارائه دهیم.
 نقش تشکل های بخش خصوصی در 
کمک و یاری رساندن به دولت برای حل 
مشکلات بخش معدن و صنایع معدنی را 

چگونه ارزیابی می کنید؟
همانطــور که قبلا هم اشــاره کردم نقش مثبت 
و مهم تشــکل های بخــش خصوصی در کمک 
بــه دولت بر کســی پوشــیده نیســت. یکی از 
مشــکلاتی که مثلا صنف سنگ آهن در بخش 
معدن کشــور با آن مواجه اســت، بی خبری از 
حال و روز یکدیگر اســت. مثلا کمبودهایی در 
بعضــی بخش ها وجود دارد؛ در حالی که داروي 
شــفابخش آنها در دست یک بخش دیگر است. 
اگر این دو بخش از حال و روز هم خبر داشــته 
باشــند، کارها بخوبي صورت می گیرد. بنابراین 
تشکل ها مي توانند محلي برای تردد این افراد و 
افکار و مشکلات و همچنین راه درمان برای حل 
مشکلات آنها باشد. این موضوع اصلا ارتباطي به 
بخــش خصوصي یا دولتی بودن ندارد. من راجع 
به مسائل داخلي خودمان صحبت مي کنم. یکي 
از پیشنهادات ما در انجمن سنگ آهن این است 
که علاوه بر انجمن داري؛ باشگاه داري هم کنیم. 
باشــگاه محل تجمع دوستان و همکاران است تا 
صمیمانه راجع به مشکلات و چالش ها با یکدیگر 
صحبت و مشــورت کنند و به راهکارهاي مفید، 

 تشکل ها انتظار همکاري 
بیشتری از دولت دارند. نکته 

حائز اهمیت اینکه بخش دولتی 
در نهایت باید به بخش خصوصي 

اعتماد کند؛ زیرا راه توسعه 
کشور از مسیر اعتماد مي گذرد. 
اگر بي اعتمادي بین بخش دولتي 

و بخش خصوصي وجود داشته 
باشد؛ نمي توان راه توسعه را 

درست پیش برد
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کوتاه مدت و ارزان قیمت برســند. بحث بعدی 
تعامل بین دولت و بخش خصوصي اســت. سر 
جنگ داشتن با مســئولان دولتی یا تصمیمات 
دولتــی خیلــي هم راه درســتي بــراي بخش 
خصوصي نیســت. وظیفه عمده تشــکل ها این 
اســت که بین بخش خصوصــی و دولتي تعامل 
مناسبی ایجاد کنند، اما واقعیتي وجود دارد که 
بخش دولتي همیشــه فرصت استفاده از نظرات 
کارشناســي صحیح را ندارد. این در حالی است 
که بخــش خصوصی می تواند به موضوعی ورود 
پیدا کند و مانــع از تصمیم گیري ناقص و غلط 
شــود یا اینکه راجع به دغدغه اي صحبت کند 
که مســئولان نمي دانند یا اگر بدانند قطعا طور 
دیگری تصمیم مي گیرند. اعضای تشــکل ها و 
اصناف به موضوعات داخلی آن تشکل و صنف به 
خوبی آگاهند و درگیر روزمرگی هستند، زندگي 
آنها درگیر این قضیه اســت، در نتیجه تشکل ها 
باید این نقش را بسیار خوب انجام دهند. از طرف 
دیگر دولت باید فرصت حضور تشکل ها را فراهم 
کند. در شــوراي راهبردي، کمیتــه راهبردی، 
شورای معادن، شــوراهای مشورتي و ... در تمام 
این جلســاتی که برگزار می شــود؛ تشکل هاي 
بزرگ باید نماینده ای داشته باشند؛ چراکه این 
موضوع باعث افزایش راندمان تشکل ها می شود. 
تشکل ها انتظار همکاري بیشتری از دولت دارند. 
نکتــه حائز اهمیت اینکه بخش دولتی در نهایت 
باید به بخش خصوصي اعتماد کند؛ زیرا راه توسعه 
کشور از مسیر اعتماد مي گذرد. اگر بي اعتمادي 
بین بخش دولتي و بخش خصوصي وجود داشته 
باشــد؛ نمي توان راه توسعه را درست پیش برد. 
تا زمانی که بخش خصوصی دولت را مقابل خود 
ببینــد و در مقابل بخــش دولتي هم تصور کند 
بخش خصوصي دائم بدنبال سوء استفاده و کسب 
ســود بیشتر اســت؛ راه به جایی نخواهیم برد و 
این راه غلط است. اگر از کشورهاي توسعه یافته 
الگوبرداري کنید، می بینید هیچ راهي جز اعتماد 
این دو بخش به یکدیگر وجود ندارد و زمانی که 
این دو بخش بهم اعتماد صددرصد داشته باشند 
حاضرند چشم هاي خود را ببندند و نصیحت ها 

و مشورت هاي یکدیگر را تایید کنند.
  با توجه به دیدگاه مثبت وزیر صنعت، 
معدن و تجارت بــه بخش معدن که در 
نخستین دیدار کاری با مسئولان معادن 
کشور اشاره شــد، به نظر شما آیا در 4 
معدن  بخش  رونق  شــاهد  آینده  سال 
این بخش را  خواهیم بود؟ شــما رونق 

چگونه ارزیابي مي کنید؟
دکتر شریعتمداري وزیر صنعت، معدن و تجارت 
در تمام مراحل از اوایل دولت هاي بعد از انقلاب 
حضور داشــتند و یک مدیر قدیمي محســوب 
می شــوند و تمایــل وی به سیســتم بازرگانی 
و تجاری اســت. به همین دلیل تصور می شــود 
حضــور وی بعنوان وزیر صمــت انتخاب صحیح 
و شایســته اي است و ایشــان برنامه ریزي های 
دقیقی بــراي بخش معدن خواهند داشــت. در 
واقع اســتقلال بخش معدن، تشویق معدنداران 
 براي قبول ریســک بیشــتر، توســعه وسیع تر 
فعالیــت های معدنی، ایجاد انگیزه بیشــتر برای 
حضور بخش خصوصي و راضی نگه داشتن آن و ... 
از جمله مواردی است که مورد توجه و تاکید ویژه 
دکتر شــریعتمداری قرار دارد. خوشبختانه طی 
ســالهاي اخیر دولت تصمیمات مقطعي صحیح 
تری نســبت به چهار پنج ســال گذشته گرفته 
اســت، اما نباید فراموش کرد بعد از گذشت پنج 
سال هنوز تبعات آن تصمیمات غلط وجود دارد و 
خسارات وارده بسیار بیشتر از فواید آن بوده است. 
آن زمان یک قسمت از معدنداري در آستانه خطر 
و چالــش جدی بود. بطور مثــال دولت آن زمان 
برای تنبیه دو سه معدندار خاطی بحث محاسبه 
مجدد حقوق دولتــي را مطرح کرد، در حالی که 
اگر دو معدندار اشــتباه کردند باید با آنها برخورد 
می شــد و تنبیه می شدند؛ اما تصمیمات دولت 
معدندارانی که درست کار کردند را هم تنبیه کرد. 
در واقع بحث محاســبه مجدد تن همه را لرزاند. 
یعني شــما هر ســال حقوق دولتي را پرداخت 
کردید، مفاصاحساب گرفتید، شریک داشتید سود 
شــریک هم دادید و با پولــي که فکر مي کردید 
سود شماســت در سایر بخش ها سرمایه گذاری 
کردید؛ حالا مي گویند پنج ســال پیش اشــتباه 
شد باید یک مبلغي اضافه تر بدهید. این موضوع 
اصلا شرعي نیســت. یک لفظي در معامله به نام 
"بیع در معامله" وجود دارد. بیع کاملا شــرعي 
است بخاطر اینکه حد و حدود معامله را نسبت به 
یکدیگــر تمام مي کند. در این مورد هم حجت با 
معدنداران تمام شد اما مجددا مقرر کردند مبلغی 
پرداخت شــود.اما اي کاش دولت بجاي محاسبه 
مجدد حقوق؛ بحث اکتشاف مجدد را مطرح مي 
کرد و معدنداران را تشــویق و مجبور مي کرد در 
معادن مجددا اکتشاف انجام دهند. لفظ اکتشاف 
مجدد خیلی بهتر از محاسبه مجدد حقوق دولتي 
ها بود؛ چراکه ارزش افزوده اکتشاف مجدد صدها 
برابر بیشتر از محاسبه حقوق مجدد است. اخیرا 

خبری مبنی بر اینکه در استان یزد منطقه اي پیدا 
شده که ذخیره بالاي سنگ آهن دارد اما اگرچه 
میزان ذخیره هنوز اعلام نشــده و تعیین میزان 
 ذخیره، پروسه زمان بري است و پیچیدگي های 
خــاص و عملیــات زیادی نیــاز دارد، امــا باید 
مطالعات دقیق تر شــود تا به عدد دقیق رســید.

همین خبر براي بخش معــدن و صنایع معدنی 
خبر مسرت بخشي است تا حداقل دولت به بهانه 
ایــن خبر بداند چه ارزش افزوده کلاني در بخش 
اکتشــاف وجود دارد. یک خبر خوب و مثبت از 
اکتشــاف و یــا پیدایی یک پهنه جدیــد بازار را 
 تــکان مي دهد. کاری کــه در صنعت به راحتی 
نمی توان انجام داد. مثلا در یک روز چند کارخانه 
مي توان راه اندازي کــرد و یا اینکه قیمت کدام 
محصول تولیدی کارخانه در یک شــب می تواند 
بــازار را تکان دهد؟ درحالی که خبر اکتشــافات 
جدیــد به راحتــی مي تواند ظرف یک ســاعت 
بازار را تکان دهد. اینها همگی مزایای اکتشــاف 
اســت و ارزش افزوده کلانی به همــراه دارد. اي 
کاش دولت موضوع اکتشــاف مجــدد را مطرح 
 مي کرد و ایــن تکلیف را به گــردن معدنداران 
مي گذاشــت؛ چراکه امروزه بســیاری از معادن 
کوچــک و متوســط  نمي دانند معــادن بزرگی 
هستند؛ اما با اکتشافات عمیق تری که انجام می 
شــود مي توانند به نتیجه برسند. یک نگاه غلط 
یعنی محاسبه مجدد حقوق دولتی معدندار را به 
خانه نشینی و تعطیلی می کشاند و در مقابل یک 
نگاه دیگر در اکتشاف مجدد باعث افزایش پویایي 
و فعالیت، اشتغال، سود و ثروت و ... مي شود که 
این مزایا متعلق به همه مردم اســت و تنها برای 

معدندار نیست.



Jahane Madan
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مهندس شفیعی در گفت و گو با »جهان معدن«: 

 دولت دوازدهم تشکل ها را
 در تصمیم گیری ها مشارکت دهد

ضرورت ایجاد کنسرسیوم های معدنی برای افزایش تولید و بهره وری

با وجود همه تلاش هایی که تاکنون برای توسعه بخش معدن کشور انجام شده است، حوزه های اکتشاف، استخراج و فرآوری 
در زمینه سرمایه گذاری و زیرساخت ها همچنان نیازمند توجه ویژه ای است. براساس آخرین آمار منتشر شده در سال 93، 
5365 معدن در کشور مشغول فعالیت بوده اند که از این تعداد 5180 معدن در طبقه معادن کوچک مقیاس )زیر 50 نفر پرسنل( 
بوده و تنها 185 معدن به عنوان معادن متوسط  مقیاس )بین 50 تا 100 نفر پرسنل( و بزرگ مقیاس )بالای 100 نفر پرسنل( بوده 
اند. با توجه به تعداد زیاد معادن کوچک مقیاس و ســهم 97 درصدی آنها از تعداد معادن کشــور و نیاز این معادن به حمایت و بهره 
مندی از تسهیلات صندوق بیمه فعالیت های معدنی، انتظار می رود دولت دوازدهم نگاه ویژه ای به این معادن داشته باشد و با تعامل 
بیشــتر با تشــکل های معدنی، امکان مشارکت آنها را در تصمیم گیري های کلان بخش معدن فراهم کند.مهندس ابوالقاسم شفیعي 
رئیس انجمن سنگ ایران معتقد است براي افزایش تولید و بهره وري در بخش معدن و صنایع معدني باید کنسرسیوم هاي معدني 
ایجاد شود؛ همچنین به منظور رشد و ارتقای بخش معدن و صنایع معدنی، حقوق دولتی باید صرف ایجاد و بهبود زیرساخت های مورد 

نیاز در مناطق معدنی گردد.متن کامل گفتگوي خبرنگار "جهان معدن" با مهندس شفیعي را در ادامه مي خوانید:
طاهره گودرزی



ماهنامه جهان معدن  شماره چهاردهم  آبان و آذر 1396 ۲3

دولت  هیــات  اعضای  دیــدار  در   
ایشان  انقلاب،  معظم  رهبر  با  دوازدهم 
بر اجرای اقتصاد مقاومتی و داشــتن 
اقتصاد مولد تاکید داشتند؛ به نظر شما 
آیا بخش معدن می تواند به عنوان یکی 
از بخش های مولد اقتصاد در این زمینه 
و ایجاد اشتغال در کشور راهگشا و موثر 

باشد؟
اقتصاد مقاومتی؛ اقتصــادی درون زا و برون 
نگر است. بر همین اساس برای اجرای اقتصاد 
مقاومتی و داشــتن اقتصاد مولد، استفاده از 
پتانســیل ها و توانایی های موجود در کشور 
امری بدیهی اســت. یکی از پتانســیل های 
کشور، غنای منابع طبیعی و ذخایر انرژی آن 
است که موجب شده ایران با داشتن 7درصد 
از ذخایر معدنی جهان در زمره 15 کشــور 
اول معدنــی دنیا قرار بگیرد. برنامه ریزی در 
خصوص چگونگی بهره برداری و اســتفاده 
از این ذخایر در راســتای توسعه و پیشرفت 
کشور امری ضروری است که دولت به عنوان 
رکن برنامه ریز و متولی اجرای اهداف توسعه 
کشــور، باید به نحو احسن در این خصوص 
تصمیم گیری و اقدام کند. خوشبختانه بخش 
معدن با وجود همه مشــکلاتی که داشــته 
است، زمینه اشــتغال حدود 92 هزار نفر را 
در ســال 9۳ فراهم کرده اســت که با توجه 
به غنای معدنی کشــور و رفع مشکلات در 
آینده می تواند زمینه اشــتغال افراد بیشتری 

را فراهم آورد. 
دولت دوازدهم طی مدت شروع فعالیت خود 
اقدامات امیدوارکننده ای انجام داده که از آن 
جمله می توان به تشــکیل جلسات متوالی با 
فعــالان بخش های مختلــف از جمله بخش 
معدن و صنایع معدنی کشور اشاره کرد. انتظار 
می رود با تشــکیل این جلســات مشکلات و 
چالش های پیش روی بخش معدن و صنایع 
معدنی کشور با سرعت بیشتری شناسایی شود 
و با حل مشکلات و بهبود وضعیت معدنکاری 
کشــور؛ این بخش جایگاه واقعــی خود را در 
اقتصاد کشــور پیدا کند. بر اســاس آمارهای 
بانک مرکزی، ســهم بخش معــدن در تولید 
ناخالص داخلی در ســال گذشــته 0/7درصد 
بوده اســت که این رقم نشــان می دهد سهم 
معدن از تولید ناخالص داخلی کشور به نسبت 
پتانســیل موجود بســیار ناچیز است. این در 
حالی است که بررسی ها نشان می دهد، سهم 

بخش معدن از تولید ناخالص داخلی در دیگر 
کشــورهای معدنی دنیا نظیر استرالیا، شیلی، 
آفریقای جنوبی و تاجیکستان به ترتیب 7/8 
درصد، 18/1درصــد، 1۴درصد و ۴/1  درصد 
است. برای ارتقاء و توسعه بخش معدن کشور 
دولت بایــد در جهت رفع چالش ها و دغدغه 
های این بخش قدم بردارد. یکی از چالش های 
فعالان بخش معدن؛ عدم ثبات قوانین اســت 
که ســرمایه گذاری در این بخش را با مشکل 
مواجــه می کند. به عنوان مثال حقوق دولتی 
در کشور هر ســال متغیر است و این موضوع 
مانع جدی برنامه ریزی بلندمدت برای معادن 
محسوب می شود. موضوع دیگری که فعالان 
معدنی کشــور با آن مواجه هســتند، مساله 
زیرساخت هاست. اکثر معادن کشور در مناطق 
دورافتاده قرار دارند و بــرای فعالیت نیازمند 
احداث زیرســاخت هایی مانند احداث جاده و 
راه دسترسی، تامین آب، برق و سوخت مورد 
نیاز هســتند و معدنداران برای شروع فعالیت 
خود هزینه هاي سنگیني را برای آماده سازی 
این موارد متحمل می شوند و اکثر زیرساخت 
ها را خود آماده مــی کنند. در حالیکه دولت 
می تواند از محل درآمد حقوق دولتی بخشی از 
این زیرساخت ها را تامین کند و رونق فعالیت 

معدنکاری و توسعه منطقه را تسریع بخشد.
موضــوع ســوم در راســتای رفع مشــکلات 
معدنکاران و تســهیل فعالیــت آنان، حمایت 
های ســازمان های مختلف همانند ســازمان 
تامین اجتماعی اســت. همانطور که همگان 
می دانند اکثر معادن کشور در مناطق محروم 
قرار دارند؛ در نتیجه ایجاد اشــتغال معدنی و 
محرومیت زدایــی در منطقــه می تواند زمینه 
توســعه و پیشــرفت این مناطق را نیز فراهم 
آورد. نکتــه قابــل تامل اینکه نــرخ حقوق و 
دستمزد برای کارگران در بخش های مختلف 
اقتصادی مانند شهرداری، رســتوران ها و یا 
معدن یکسان اســت؛ در حالیکه سختی کار 
در مشــاغل کارگری متفاوت اســت. از سوی 
دیگر بخش معدن همیشــه در دوران کسب 
درآمد نیســت و پرداخت هزینه ها مشــکل 
آفرین اســت. به عنوان مثال ســازمان تامین 
اجتماعی می تواند در دوران اکتشاف و قبل از 
بهره برداري دســتمزد کارگر را با یک فرمول 
محاســبه کند و از دوران بهره برداري تا چند 
سال پس از آن با فرمول دیگری میزان حقوق 

را محاسبه کند.

موضــوع دیگری که معدنــکاران با آن مواجه 
هستند، وضعیت صندوق بیمه توسعه فعالیت 
هاي معدني اســت. موجودي و ســرمایه این 
صندوق که براي بیمه معادن راه اندازی شده 
اســت، کافی نیست. وقتی یک معدن کوچک 
سنگ ساختمانی شــروع به فعالیت می کند، 
حداقل ۴ تا 5 میلیارد تومان سرمایه نیاز دارد؛ 
در حالی که این صندوق حداکثر ۴00 تا 500 
میلیون تومان کمک می کند که این رقم حتی 
برای معادن کوچک مقیاس هم پاســخگوی 
هزینه ها نیســت و برای معادن بزرگ مقیاس 

نیز بسیار ناچیز است. 
از ســوی دیگر در سال گذشته تنها 10 بیمه 
نامه اعتباری و ۴7 بیمه نامه اکتشافی از سوی 
صندوق بیمه فعالیت های معدنی صادر شــد. 
این در حالی اســت که بیش از 5 هزار واحد 
معدنی در کشور مشــغول به کار هستند که 
این میزان بیمه نامه نسبت به میزان واحدهای 
معدنی موجود بسیار اندک است. در نتیجه با 
افزایش بودجه صندوق، می توان امید داشت 
فعالیت های صندوق گســترده تر شــود. این 
صندوق با هدف کاهش ریســک فعالیت های 
معدنی با ســرمایه 10 میلیارد تومان تشکیل 
شــد که در  حال حاضر ســرمایه آن به 110 

میلیارد تومان افزایش یافته است.  
معضل دیگــری که معدنکاران بــا آن مواجه 
هســتند، انتظارات مردم و مسئولان مناطق 
محرومی اســت که معادن در آن مناطق واقع 
شــده اند. وقتی معدندار برای شروع فعالیت 
معدنی به منطقه ای می رود، مردم آن منطقه 
توقع دارنــد معدندار همه معضلات آنها مانند 
جاده سازي، احداث مدرسه، مسجد، حمام و ... 
را برطرف کند و بخشدار و فرماندار هم بر انجام 
این امور پافشاری می کنند. این در حالی است 
که  این درخواست ها از معدندار معقول نیست 
و باید فرهنگسازی لازم در این خصوص توسط 
مسئولان و نهادهای تاثیرگذار انجام شود. مثلا 
برای این فرهنگ ســازی می توان در سریال 
هاي تلویزیوني و فیلم ها؛ معدن، سرگذشــت 
معدنداران و ســختی کار آنها را بیشتر نشان 
داد و بدین صورت فرهنگ سازی لازم در این 
خصــوص را انجام داد. معدنــدار طبق قانون 
حقوق دولتی می پردازد و دولت باید از محل 
این حقوق دولتی براي حل مشکلات مناطق 
معدنی و آماده سازی زیرساخت ها اقدام کند. 
وقتی به هر دلیلی این اقدامات توســط دولت 
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انجام نشود، فشــار مردم بر معدندار زیاد می 
شود و هزینه های معدنکاری افزایش می یابد؛ 
به طوریکه حتی ممکن است توجیه اقتصادی 
معدن را با مشکل مواجه کند؛ به همین دلیل 
بســیاری از ســرمایه گذاران به خاطر دغدغه 

هایی از این قبیل وارد میدان نمی شوند. 
 به نظر شما دولت دوازدهم برای برون 
رفت از این مشــکلات و رشد و توسعه 
و صنایع  از پیش بخش معــدن  بیش 

معدنی چه اقداماتی باید انجام دهد؟ 
همانطور که قبلًا اشاره شد، دولت دوازدهم 
با تشکیل جلســات متوالی با فعالان حوزه 
معدن شــروع امیدوارکننده ای برای توسعه 
این بخش داشــته اســت و انتظار می رود 
با تعامل بیشــتر با فعالان معدنی و تشکل 
هــای مربوطه گام هــای موثــری در این 
زمینه برداشته شــود. یکی از پیشنهاداتی 
که مــی توان به دولت بــرای بهبود اوضاع 
بخــش معدن کشــور داد، این اســت که 
دولت دوازدهم برای هر منطقه متناسب با 
شرایط و نیازهای آن منطقه برنامه ریزی و 
چاره اندیشی کند؛ یا به عبارت دیگر دولت 
به صورت منطقه ای چاره اندیشــی کند. به 
عنوان مثال مناطق کمتر توســعه یافته و 
یا 100 درصد محروم را مشــخص و سپس 
توقعات خود را تعیین کند. مثلًا اگر سرمایه 
گذاری در منطقه ای همچون خاش یا زابل 
اقدام به سرمایه گذاری و راه اندازی معدن 
کند و موجب ایجاد اشتغال و توسعه منطقه 
شــود، به مدت 5 ســال از پرداخت حقوق 
دولتي معادن معاف  شــود. در این صورت 
معدنــدار با در نظر گرفتن چنین مشــوق 
هایی با اطمینان بیشتری اقدام به سرمایه 
گذاری، بهره برداری و ایجاد اشتغال در آن 

منطقه خواهد کرد. 
همچنین می توان با تغییر نرخ بیمه پرداختی 
از معدنــکاران حمایت کرد. مثلًا از معدنداران 
50 درصــد حق بیمه دریافت شــود و به این 
طریــق معدندار ســرمایه بیشــتری را صرف 
توســعه کند تا مردم این مناطق از محرومیت 
خارج شوند. در حال حاضر با توجه به یکسان 
بودن شــرایط و قوانین برای مناطق مختلف، 
توجیهی برای سرمایه گذاری و ایجاد معدن در 
مناطق محروم نیســت و معدندار ترجیح می 
دهد در منطقه ای فعالیت خود را شــروع کند 

که مشکلات کمتری داشته باشد. 

 بسیاری از فعالان این بخش معتقدند 
با توجه به معادن زیادی که در کشــور 
وجود دارد، اما در حوزه اکتشاف ضعیف 
عمل کرده ایم و هنوز به استانداردهای 
لازم در این خصوص  نرسیده ایم. از نظر 
شما این موضوع تا چه اندازه می تواند 
بخش معدن را با معضل و چالش مواجه 

کند؟
بخش اکتشــاف؛ پایه و اساس شروع فعالیت 
های معدنی محسوب می شود و با انجام آن 
و نتایــج حاصل از مطالعــات و حفاری های 
اکتشــافی می توان اقدام به استخراج و بهره 
بــرداری از ذخایر معدنی کرد. برای رشــد و 
توسعه بخش معدن در قدم اول باید اقدامات 
و سرمایه گذاری ها در بخش اکتشاف افزایش 
یابــد و با تکمیل این مرحلــه مراحل بعدی 
معدنــکاری را رونق بخشــید. در ایران تنها 
7 درصد از مســاحت کشور تحت اکتشافات 
تکمیلــی قرار گرفته اســت کــه این میزان 
اکتشــاف با میانگین عمق حفاری 20 متر، 
در مجموع به ۳/2 میلیون متر می رســد؛ در 
صورتی که در کشورهای مطرح معدنی سالانه 
حدود ۴ میلیون متر حفاری اکتشافی صورت 
می گیرد. کشــورهایی مانند هند 0/5 درصد، 
اســترالیا 12 درصد، کانادا 1۶ درصد، آمریکا  
8 درصــد و برزیل ۳ درصد از کل هزینه های 
اکتشاف جهانی را به خود اختصاص داده اند؛ 
در حالــی که این ســهم در ایران تنها 0/0۳  
دردص اســت. همچنیــن کشــور آفریقای 
جنوبی در ســال 2015 بودجه 120 میلیون 
دلاری را برای اکتشــافات خود هزینه کرده 
که نشاندهنده اهمیت بالای بخش معدن در 
این کشور است. در مقابل کل سرمایه گذاری 
بخش اکتشاف ایران طی 10 سال )8۳ تا 9۳( 

حدود ۶80 میلیون دلار بوده است. 

 نظرتــان در خصوص تجمیع معادن 
کوچک و متوسط  چیست؟ آیا با تجمیع 
معادن مــي توان به نتیجــه مطلوبی 

رسید؟
تجربه شــرکت های معدنی بزرگ دنیا نشان 
می دهد تجمیــع معادن می توانــد تولید و 
ســودآوری را افزایش دهد. به عنوان مثال در 
 Rio Tinto و NORTH Ltd استرالیا دو شرکت
با هدف افزایش قدرت بازار و بالا بردن کارایی 
تجمیع شــده و به فعالیت خــود ادامه دادند. 
با تجمیع این دو شــرکت قدرت چانه زنی و 
تعیین بهای تمام شده در شرکت جدید بیش 
از پیش شد تا جایی که حتی مشتریان عمده 
این دو شرکت احساس خطر کردند. همچنین 
با اشــتراک سرمایه، کادر اجرایی، مدیریت در 
تولید و حمل و نقل؛ هزینه های تولید و سربار 
شرکت بطور قابل توجهی نسبت به دو شرکت 
قبلی کاهش یافت. در ایران نیز این امر منجر 
به نتایج مثبتی خواهد شــد؛ چراکه با تجمیع 
سرمایه، اشتراک منابع و ماشین آلات و تجارب 
مدیریتی؛ هزینه های معدنکاری کاهش یافته 
و تولید و ســودآوری مجموعه افزایش خواهد 
یافــت. لذا بــرای اجرای این امــر باید بخش 
خصوصی به صورت جدی وارد عمل شــده و 

تجمیع معادن صورت گیرد. 
 برنامه ریزی و وضعیت بخش معدن 
را در تولید و تکمیل زنجیره تولید مواد 

معدنی چگونه می بینید؟
استفاده از ثروت نهفته ذخایر معدنی در جهت 
آبادانی و رشد کشور امری بدیهی است. بخش 
معدن به نوعی زیربنا و حلقه اولیه بخش های 
صنعت و ساخت و ســاز است؛ در نتیجه باید 
برنامه ریزی مناسبی جهت بهره مندی از این 
ثروت طبیعی اتخاذ شود. تعیین نیاز کشور به 
هــر کدام از مواد معدنی، وضعیت بازار جهانی 
مــواد معدنی، تکمیل زنجیــره ارزش آنها در 
داخل کشور و بررسی های اقتصادی صادرات 
و واردات مواد معدنی از جمله مواردی است که 
باید در این برنامه ریزی ها مدنظر قرار گیرد. 

یکی از مســائلی که باید به آن توجه کرد؛ این 
اســت که برخی از مواد معدنــی امروز تقاضا 
دارد و بــا گذشــت زمان ممکن اســت دیگر 
تقاضایی برای آنها وجود نداشته باشد؛ چراکه 
با پیشــرفت های علــم و تکنولوژی وضعیت 
عرضه و تقاضای آنها تحت تاثیر قرار می گیرد. 
به عنوان مثال در گذشــته برای ساخت درب 

 جذب بخش خصوصي نیاز به 
ایجاد انگیزه دارد؛ لذا براي این 

مهم دولت باید از برخي منافع که 
قابل دسترس نیست؛ چشم پوشي 

کند تا بخش خصوصي بطور قطعي 
کار کند در کشورهاي دیگر هرچه 
اکتشاف صورت بگیرد؛ متعلق به 

بهره بردار است و فقط باید حقوق 
دولتی بدهد. به دلیل همین 

قوانین؛ بخش خصوصی نتوانسته 
تاکنون در پهنه هاي بزرگ اشتیاقی 

به سرمایه گذاری داشته باشد
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و پنجره از آهن اســتفاده می شد؛ اما امروزه 
درب و پنجره های یو پي وي ســي جای آنها 
را گرفته اســت. این مورد نشان می دهد برای 
اســتفاده از منابع کشور باید وضعیت تقاضای 
فعلی و آینده را مدنظر داشــت و برمبنای آن 
برنامه ریزی کرد. کشــور ما 2.7 میلیارد تن 
ذخیره قطعی آهن دارد که اگر بخواهیم از آن 
کسب درآمد کنیم، باید بخشی را برای تامین 
نیــاز داخلی مصرف و بخش دیگر را با در نظر 
گرفتن توجیه اقتصادی و ایجاد ارزش افزوده 
در کشــور به زنجیره ارزش آن وارد کرد و در 
نهایت برای صادرات مازاد تولید ســنگ آهن 

اقدام شود. 
مثــال دیگر را می توان در مورد ســنگ های 
ســاختمانی و تزئینی بیان کرد. ذخیره سنگ 
هاي ساختمانی کشــور بالغ بر ۴ میلیارد تن 
است؛ اگر به طور متوسط مصرف داخلی کشور 
ســالانه 20 میلیون تن در نظر گرفته شود، تا 
200 ســال دیگر این ذخیره پاسخگوی نیاز 
کشــور است. اما نکته قابل توجه این است که 
سنگ ساختمانی نیز با دیگر مواد مانند سنگ 
های مصنوعی جایگزین شــده و این موضوع 
تقاضای این ماده معدنــی را تحت تاثیر قرار 

داده است.
 لطفا در خصوص جذب سرمایه هاي 
داخلي و خارجي در بخش معدن توضیح 

بفرمایید؟
ارزش ســرمایه گذاری های صورت گرفته در 
بخش های مختلف معدنی شــامل اکتشاف و 
استخراج طی ســال های 90 تا 9۳ به ترتیب 
5۶7، 702، 1/059 و 77۶ میلیون دلار بوده 
است. براساس سند چشم انداز 1۴0۴ در بخش 
معادن و صنایع معدنی، در حدود 50 میلیارد 
دلار ســرمایه گذاری نیاز است که پیش بینی 
شده حدود 29 میلیارد دلار آن از طریق جذب 
سرمایه گذاری خارجی محقق شود؛ البته برای 
تحقق این موضوع باید اقدامات اساسی جهت 

جذب سرمایه گذار خارجی صورت گیرد. 
قابل ذکر است کشورهای معدن خیز دنیا برای 
جذب ســرمایه گذاری خارجی از مشوق های 
مختلفی اســتفاده می کنند. بــه عنوان مثال 
کشور شیلی در این خصوص چهار اقدام شامل 
»تأمیــن اطلاعات زمین شناســی«، »وجود 
برنامــه ملی توســعه معادن از کنســانتره تا 
فرآوری«، »پرداخت 70 درصد هزینه مطالعات 
پروژه های بیش از 2 میلیون دلار« و »حمایت 

مالی برای پروژه های فناوری نوین تا ۳0 درصد 
سرمایه گذاری تا سقف 5 میلیون دلار« را به 

اجرا گذاشته است.
نکته قابل توجه در سیاســت های دولت این 
کشــور وجود گزینه موافقت نامه سرمایه گذار 
بــا دولت برای ایجاد ثبات در مالیات و ســایر 
قوانین برای مدت 10 تا 20 سال جهت جذب 
سرمایه گذاری اســت که این موضوع مستلزم 
پرداخت نــرخ مالیات بر شــرکت برابر با ۴2 
درصد در مقابل نرخ استاندارد ۳5 درصد است 
و دولت شــیلی نیز در عوض تغییرات ثابتی را 
با توافق شــرکت مذکــور در مالیات بر ارزش  
افزوده و سایر مقررات در نظر می گیرد. قانون 
سرمایه گذاری این کشور دریافت سود و خارج 
کردن آن از کشور میزبان را تضمین می کند. 
همچنین به رسمیت شناختن حقوق مالکیت 
سرمایه گذار خارجی با حق جبران خسارت در 
صورت سلب مالکیت از دیگر ویژگی های این 

کشور معدنی به شمار می رود. 
از سوی دیگر برای جذب سرمایه های داخلي 
و خارجــي بخش معدن، قانون مالیات ها باید 
مورد بازنگری قرار گیرد. در حال حاضر قانون 
مالیات برای همه مشاغل یکسان است؛ یعنی 
هر فرد با هر شغل و کسب و کاری باید نسبت 
به درآمدش 25 درصد مالیات بدهد. در نتیجه 
ضروری است دولت در این زمینه بازنگری لازم 
را انجام دهد و برای صنایع پایه و بالادســتی 
مانند پتروشیمي ها، فولادسازی ها و معادنی 
که خوراک صنایع پایین دســتي را تامین مي 
کنند؛ نرخ مالیات هاي متفاوتي داشته باشد. 
مثــلًا اگر یک هتلــدار 25 درصد مالیات می 
دهد؛ یک معدندار10درصــد مالیات بپردازد 

یا یک کارخانه بالادستي مثل پتروشیمي 10 
درصد مالیات دهد تا ســرمایه گذاران رغبت 
کنند و از کارهاي زودبازده به سمت طرح هاي 

بلندمدت و دیربازده بروند. 
 به نظر شما در خصوص دیگر قوانین 
باید مورد  و مقررات چه موضوعاتــی 

تجدیدنظر قرار بگیرد؟ 
بخشی از مشــکلات جامعه معدنکاری کشور 
ناشی از کثرت قوانین و مقررات است که دولت 
بایــد در این خصوص اقدام و قوانین دســت و 
پاگیر را حذف کند و مــورد ارزیابی قرار دهد. 
همچنین دولــت باید ۳ نکتــه را مدنظر قرار 
دهد: نکته اول یکســان بودن قانون مالیات ها 
در استان هاي مختلف کشور است که با توجه 
به شــرایط منطقه ای متفاوت، انتظار می رود 
قانون مالیات در آنها متناســب با شــرایط آن 
منطقه )مناطق محروم و دورافتاده( تغییر کند. 
دومین نکته یکســان بودن قانون مالیات ها در 
مشاغل مختلف است که با توجه به سختی کار 
این مورد هم باید تغییــر یابد. در زمینه وضع 
قوانین مالیاتی باید دو عامل مهم "نرخ بازگشت 
ســرمایه در فعالیت اقتصادی" و "اهمیت آن 
فعالیت در توســعه اقتصادی کشور" را مدنظر 
قرار داد. سومین نکته هم اجرای قانون حداقل 
حقوق و دســتمزد است؛ چراکه حداقل هزینه 
های زندگي در تهران نسبت به سایر شهرها و 
استان ها متفاوت است؛ اما حقوق و دستمزد در 
همه شهرها و استان ها یکسان تعیین می شود 
که این رقم در تهران جوابگو نیســت. حداقل 
حقوق باید تابعي از حداقل هزینه های زندگي 
باشــد؛ چراکه اگر چنین نباشد انگیزه ای برای 

جذب سرمایه گذار نخواهد بود.
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با اصــلاح قوانین می توان زمینــه افزایش حضور 
ســرمایه گذاران داخلی و خارجی در بخش معدن 
را فراهــم کــرد. متاســفانه قانون معادن کشــور 
مشکلاتی دارد که باید اصلاح شود. یکی از دغدغه 
های سرمایه گذاران داخلی و خارجی برای کسب 
اطمینان از امنیت سرمایه گذاری در بخش معدن، 
همین بحث قوانین و مقررات موجود در این بخش 
است که در مجامع بین المللی و همایش ها همواره 

مورد سوال قرار می گیرد. 
دکتر بهرام شکوری عضو هیات مدیره خانه معدن 
ایران ضمن بیان مطلب فوق در گفتگو با خبرنگار 
"جهان معدن" در حاشــیه سیزدهمین نمایشگاه 
بین المللی معدن، ماشین آلات، تجهیزات و صنایع 
وابســته ))ایران کانمین 2017( گفت: کمیسیون 
معــادن و صنایــع معدني مجلس طی دو ســال 
گذشــته، قانون معادن را مورد بررسی قرار داد و با 
همکاری تیم های کارشناسی، انجمن ها و تشکل 
های معدنی اصلاحاتي را بر روی این قانون اعمال 
کرد. اگر قانون اصلاح شده به تصویب نهایي دولت و 
مجلس برسد، گشایشی براي حضور سرمایه گذاران 
داخلي و خارجي در بخش معدن حاصل می شود. 
دکتر شکوری درباره چشم انداز دولت دوازدهم در 
بخــش معدن و صنایع معدنی گفت: دکتر روحاني 
در دولــت دوازدهم اهمیت و جایگاه ویژه ای برای 
بخش معدن مطرح کردند. ما نیز به عنوان فعالان 
حوزه معدن و صنایع معدنی از این جایگاه استقبال 
کرده و آمادگی خود را بــرای انجام هر کمکي در 
راستای بهبود شرایط این بخش اعلام می کنیم. در 
صورت همکاری دولت با انجمن ها و تشــکل های 
معدنی، مي توان اشتغال و تولید در بخش معدن را 

دکتر شکوری در گفت و گو با » جهان معدن« :

 اصلاح قوانین، زمینه افزایش سرمایه گذاری ها 
در بخش معدن را فراهم می کند

تحقق اهداف بخش معدن 60 درصد درآمدهای نفتی کشور را پوشش می دهد

معصومه صالحی
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افزایش داد و رشد و توسعه این بخش را طی 
سال های آتی مشاهده کرد.

وی افزود: متاسفانه طی سال های اخیر بخش 
معــدن مورد بی توجهی قرار گرفته اســت و 
علیرغم پتانسیل های معدنی کشور که حدود 
7 درصد از ذخایر جهانی را شــامل می شود، 
این بخش حــدود 1 درصد در تولید ناخالص 
داخلی )GDP( کشور نقش دارد. بخش معدن 
برای رسیدن به جایگاه واقعی خود در اقتصاد 
کشــور نیازمند نقشــه راه و توجــه دولت و 

مسئولان است.
دکتــر شــکوری در خصــوص اولویت های 
بخــش معدن و صنایع معدنــی گفت: بخش 
معدن در درجــه اول نیازمند برقراری تعامل 
ســازنده با دولت برای مطرح کردن مشکلات 
و طرح پیشنهادات در خصوص بهبود وضعیت 
معدنکاری کشــور اســت. بخــش حاکمیتی 
با همــکاری بخــش خصوصــی می تواند از 
پیشــنهادات کارشناســان معدنی استفاده و 
براي تدوین برنامه ها، همفکري  لازم با بخش 
خصوصی داشته باشد. با بهبود و توسعه بخش 
معدن کشور مي توان مقداری از معضل بیکاري 
در مناطــق معدنی را حل کرد و در راســتای  

اشتغال مولد گامي رو به جلو برداشت.
بانــک جهانــي در آخرین تحلیــل خود در 
سالجاري بیان کرد از هر پنج شغل ایجاد شده 
در جهان ۴ شــغل آن مربــوط به بنگاه های 
کوچک و متوسط بوده است. بخش خصوصی 
بــا ایجاد SME ها نقش پــر رنگی در بخش 
معدن کشــور دارد و حمایــت دولت را برای 
توسعه و رشد بیشتر بخش معدن کشور می 
طلبد. بیش از 98 درصد بخش معدن کشور 
 SME را معادن کوچک و متوســط مقیاس یا
ها تشــکیل مي دهند. در حال حاضر معادن 
کوچک و متوسط مقیاس 85 درصد اشتغال 
ایــن بخش و ۶5 درصد تولیــد مواد معدنی 

کشور را برعهده دارند. وی در خصوص اهداف 
دولت در بخش معدن اظهار داشــت: یکي از 
اهداف مهمي که دولت باید در راستای توسعه 
بخش معدن کشور دنبال کند؛ این است که 
در بخش معدن و صنایع معدني زنجیره ارزش 
مواد معدني را تکمیل کند.  ایران یک درصد 
از مســاحت و جمعیت دنیا را دارد و در بازار 
صادرات جهانی نیز دارای سهم  0.2۴ درصد 
اســت. این در حالی است که در حوزه معدن 
تنها 7 درصد از مساحت کشور مورد اکتشاف 
قرار گرفته است که با تکمیل اکتشافات این 
ذخایــر افزایش می یابــد. در نتیجه ضروری 
اســت برنامه ریــزی لازم در خصوص بهره 
برداری از ذخایر و ایجاد ارزش افزوده حاصل 
از استخراج، فرآوری و تکمیل زنجیره ارزش 
آنها به منظور رشد و توسعه اقتصادی کشور 

صورت گیرد.  
عضو کمیســیون معادن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانی ایــران در مورد چشــم انداز بخش 
معــدن و صنایع معدنی گفــت: تحقق هدف 
تولید 700 میلیون تن مــاده معدنی در افق 
1۴0۴ در گرو توجه و حمایت دولت از بخش 
معدن است. بخش معدن کشور تنها با در نظر 

گرفتن تکمیل زنجیره ارزش تولید سنگ آهن 
تــا فولاد در افق 1۴0۴ مــی تواند ۶0 درصد 

درآمدهای نفتی کشور را پوشش دهد. 
دکتر شــکوری افزود: راه اندازی واحدهای 
فــرآوری در اندازه های کوچک و متوســط 
مقیاس برای واحدهای معدنی می تواند یک 
طرح زودبازده باشد که هم در راستای ایجاد 
ارزش افزوده در مواد معدنی موثر اســت و 
هم زمینه اشــتغال بخشی از افراد جامعه را 

فراهم می کند. 
وی تاکیــد کرد: اتحادیــه اروپا هم در تحلیل 
جدیدی با اشــاره به اینکه بیش از 90 درصد 
بنگاه های اقتصــادی در این اتحادیه را بنگاه 
های کوچک و متوســط تشــکیل می دهد، 
موفقیت اروپا را ناشــی از توســعه واحدهای 
کوچک و متوســط مقیاس مــی داند. وی با 
بیان اینکه همکاری و همراهی دولت با بخش 
خصوصی و استفاده از نظرات آنها دغدغه های 
تولید و اشــتغال را کاهش خواهد داد، گفت: 
بخش معدن نیازمند توجه بیشــتری از سوی 
دولت، مجلس و قوه قضائیه و حمایت کافی از 

طرف مردم است.
دکتر شــکوری در پایان گفت: قــرار گرفتن 
معادن در مناطق محــروم می تواند به ایجاد 
و ساماندهی اشــتغال و توسعه آبادانی در این 
مناطق کمک کند؛ در حالی که ممکن اســت 
ســایر حوزه های اقتصادی نتواننــد به اندازه 
معدن بــرای مناطق محروم و کمتر توســعه 

یافته مهم و تعیین کننده باشند.
ســوتیتر: تحقق هدف تولید 700 میلیون تن 
مــاده معدنی در افــق 1۴0۴ در گرو توجه و 
حمایــت دولت از بخش معدن اســت. بخش 
معدن کشــور تنها با در نظــر گرفتن تکمیل 
زنجیره ارزش تولید سنگ آهن تا فولاد در افق 
1۴0۴ می توانــد ۶0 درصد درآمدهای نفتی 

کشور را پوشش دهد 

در حقیقت یکي از اهداف 
مهمي که دولت باید دنبال کند 
اینکه در بخش معدن و صنایع 

معدني زنجیره ارزش مواد معدني 
تکمیل شود. کشور ما یک درصد 

از مساحت و جمعیت  دنیا را دارد؛ 
 سهم ما در تجارت 0.۲4 درصد 

می باشد، این در حالی است که  
در حوزه معدن 7 درصد از ذخایر 

دنیا را داریم که اگر  اکتشافات را 
تکمیل کنیم ممکن است این رقم 

 به  ۲0 درصد نیز افزایش
 پیدا کند
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مديرعامل شرکت ذوب و احياي روي قشم در گفت و گو با » جهان معدن«اعلام کرد: 

 پیش بینی افزایش تقاضای
روی در سال 2018

وی وکســید ر ح تولید هیدر بهره برداری از طر

 

صنعت روی در ایران از جمله صنایع ارزشمند محسوب می شود و قدمتی بسیار طولانی دارد که به دلیل ارزش افزوده بالا، 
 وجود معادن با عیار مناسب و سایر مزایای رقابتی دیگر؛ یکی از صنایع برتر کشور محسوب مي شود. البته بعضي از شرکت هاي

 فعال در این صنعت خود دارای معدن نیستند و مواد اولیه مورد نیازشان را از سایر شرکت های دولتی و خصوصی دارنده معدن و 
یا از طریق واردات تامین می کنند.یکي از شــرکت هاي معتبر در زمینه تولید روي، مجتمع ذوب و احیاي روي قشــم است که از سال 
78 فعالیت خود را آغاز کرده و به موفقیت هاي چشــمگیري در این خصوص دســت یافته اســت. حدود 50 درصد از کل روی جهان 
در تولید فلز گالوانیزه، 18درصد در تولید برنج و برنز و 13درصد در تولید آلیاژها مورد استفاده قرار می گیرد. همچنین 9 درصد 
از تولید این فلز در صنایع شــیمیایی، 8 درصد در ریخته گری و 3 درصد باقیمانده در ســایر صنایع به کار گرفته می شود. دکتر امیر 
 رحیمي مدیرعامل شــرکت ذوب و احیاي روي قشــم در این خصوص اذعان مي دارد: با تلاش هاي انجام شــده و اجراي سیاست هاي

 اتخاذ شده، این شرکت اکثر تولیدات خود را به بازارهای جهانی صادر مي کند و در زمینه صادرات شمش روي به یک شرکت صادرات 
محور تبدیل شده است. خبرنگار ماهنامه علمي، تحلیلي و خبري "جهان معدن" در این شماره نشریه در گفتگو با دکتر رحیمي جزئیات 

بیشتري از تاریخچه فعالیت، تولید و صادرات این شرکت جویا شده است که متن کامل این گفتگو را در ادامه مي خوانید:

معصومه صالحی
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  به عنوان نخستین سوال؛ لطفاً در 
تاسیس  از  مختصري  تاریخچه  ابتدا 
مجتمع ذوب و احیاي روي قشم  بیان 

فرمائید.
طی توافقی که ریاست جمهور وقت در سال 
7۶ با کشــور چین داشــت، مقرر شد یک 
خط تولید شــمش روی با مشارکت شرکت 
فرآوری مواد معدنی و شــرکت NFC چین 
در منطقه آزاد قشــم ایجاد شــود. مطابق 
این توافق مقرر گردید تکنولوژی و ماشــین 
آلات از طرف شرکت چینی، زمین و نیروی 
انســانی به همراه تامین مواد اولیه از طرف 

ایرانی مهیا شود. 
پس از تأمین ماشــین آلات و اتمام عملیات 
عمرانی طرف چینی از این پروژه انصراف داد 
و مراحل نصــب و راه اندازی و بهره برداری 
توسط شرکت فراچین قشم به انجام رسید. 
در اوایل تیر ماه 78 مالکیت شــرکت ذوب 
و احیای روی قشــم به شــرکت کالسیمین 
منتقل شد. ظرفیت اسمی تولید این شرکت 
2۴ هزار تن در ســال است و در حال حاضر 
حدود ۳80 نفر به طور مستقیم و 2000 نفر 
به طور غیر مستقیم در این مجتمع مشغول 

به فعالیت هستند.
  لطفاً در خصوص ســال تاسیس 
شرکت ذوب و احیای روی قشم و به 
طور کلی عمده فعالیت ها و تولیدات 

مجتمع توضیحاتی بفرمائید. 
مجتمع ذوب و احیای روی قشــم در سال 
78 با ظرفیت تولید ســالانه حدوداً 5 هزار 
تن شمش روی احداث شد و در حال حاضر 
ظرفیــت تولید این مجموعه به 2۴ هزار تن 
در سال رسیده است. البته بیشترین میزان 
 تولید این شــرکت طی ســال هــای 88 تا

 90 بــوده که در حــدود 20 هزار تن تولید 
شمش روی بوده است. یکی از دلایل اصلی 
افزایش تولید طی ســال های 88 تا 90 بالا 
بــودن عیار 20 تــا ۳5 درصدی خاک روی 
ورودی جهت اســتفاده در کارخانه بوده که 
تولید مجتمــع را به 20 هزار تن شــمش 
رسانیده است؛ متاسُفانه از سال 91 به بعد به 
دلیل کاهش عیار و تناژ خاک ورودی، میزان 

تولیدات نیز کاهش یافته است.
 در خصوص تعداد کارکنان نیز طی این سال ها
 حدود ۳۶0 تا ۳70 نفر مشــغول به فعالیت 
بودنــد که پس از ســال 9۴ بــه دلیل افت 

شــدیدی که در اثر کمبــود مواد معدنی به 
وجود آمد، حدود 50 نفر از نیروهای شرکت 
تعدیل شــدند؛ به طوری که در ســال 9۴ 
میزان تولیــدات این مجتمع کاهش یافت و 
حدود ۶ هزار و ۳00 تن شــمش روی تولید 

شد.
پس از ورود اینجانب به شرکت ذوب و احیای 
روی قشــم در اوایل مرداد ماه ســالجاری، 
تغییراتی در سیاســت های کاری مجموعه 
اتخــاذ شــد؛ بطوریکه بخشــی از خطوط 
تولید که غیر فعال شــده بودند و بخشــی 
نیز با حداکثر ظرفیت فعال نبودند به حول 
قــوه الهي و با تلاش مجدانه کلیه پرســنل 
زحمتکش مجتمــع، با تعمیرات اساســی 
صورت گرفتــه موفق بــه افزایش ظرفیت 
تولید روزانــه ورق روی از 5۴ تن به ۶8 تن 
با خاک کم عیار 15درصد شدیم. همچنین 
علیرغم کاهــش عیار خاک مصرفی )حدوداً 
 15 درصــد( با اتکاء به تخصص نیروي های

 داخلي به تولید 1.۶50 تن شمش روي در 
ماه گذشته دست یافتیم.

   ماده اولیــه مجتمع احیای روی 
قشم از کجا تامین می شود؟

 بخشی از ماده اولیه کارخانه از طریق سهمیه ای
که از معدن انگوران داریم، تهیه و بخش عمده 
آن نیز از سایر کشورها از جمله ترکیه تامین 
می شود. هم اکنون نیز یک کشتی 12 هزار 
تنی با عیار حدود 15/5 درصد بارگیری و در 
 آینده نزدیک در جزیره قشــم جهت تخلیه 

پهلو  مي گیرد.
  آیا برای کاهش هزینه های ورود 
مواد اولیه از سایر کشورها و همچنین 
هزینه های انتقال و جابجایی این مواد 

بهتر نبود کارخانه در جای مناســب 
تری که ماده اولیه نیز همان جا تهیه 

و تولید می شد، تاسیس می گردید؟
در ایــن خصوص دو سیاســت حائز اهمیت 
اســت؛ نخســت آنکه هدف از تأسیس این 
کارخانه در این منطقه، توسعه مناطق محروم 
و محرومیــت زدایي و ایجاد اشــتغال بوده 
است؛ ثانیاً دسترسي به بازار فروش و راه هاي 
ارتباطي بین المللي جهت صادرات محصول 
مي باشد. پس از مطالعات استراتژیک، جزیره 

قشم جهت احداث کارخانه به تأیید رسید.
 آیا برای تامین مواد اولیه مورد نیاز 
مجتمع، نمی تــوان از ذخایر داخلی 
همچون معدن ســرب و روی مهدی 
آباد یزد اســتفاده  کــرد و دیگر از 
بازارهای جهانی چون ترکیه اقدام به 

واردات ماده اولیه نکرد؟ 
بــه دلیل پایین بــودن عیار خــاک معدن 
ســرب و روی مهدی آباد یزد )در حدود 5 
تا ۶ درصد(، اســتفاده از خاک این مجموعه 
امکانپذیر نیســت. البته این معدن در حال 
حاضــر به عنوان یکــی از بزرگترین معادن 
 روبــاز دنیا در زمینه تولید روی محســوب 
می شود که تاکنون بصورت کامل مورد بهره 
برداری قرار نگرفته اســت. البته در گذشته 
خــاک معدن انگوران با عیــار بالا وارد خط 
تولید می شــد؛ اما در حال حاضر این روش 
مناسبی نیســت و باید به دلیل محدودیت 
موجود در تأمین خاک، فرآیند مخلوط کردن 
و رســیدن به خاک 15 درصد با خاک های 
قدیم) باطله ها( را انجام دهیم. به طور مثال 
خاک 20 درصد را با باطله های قدیمی که 
عیار 8 تا 9 درصد داشته است ترکیب کرده 
و به خاک با عیار 15 درصد رســاندیم که با 
اســتفاده از این روش موفــق به تولید 250 
تن شمش روي شده ایم. در حقیقت حدود 
5 هزار تــن از خاک های قدیمی کارخانه با 
عیار ۶ تا 9 درصد را ذخیره کردیم تا زمانی 
 که خاک 20 درصدی بــه بالا وارد کارخانه 
می شــود، با این خاک عیار پایین ترکیب و 
مورد اســتفاده مجدد قرار گیرد. ان شاءالله 
تا پایان بهمن ماه ســالجاری با تغییراتی که 
اعمال می کنیم امکان استفاده از خاک های 

کم عیار 12 درصد را فراهم خواهیم کرد.
 آیا این ایده تنها در شــرکت شما

 اجرا می شود؟
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شرکت ذوب و احیای روی 
قشم سال گذشته موفق به صادرات 

حدود 1۲ هزار تن شمش روی شد 
و توانست محصولات تولیدی خود را 
به کشورهایی مانند ترکیه، امارات، 
چین و کره جنوبی صادر کند که در 

حدود ۲7 میلیون دلار ارزآوری 
داشته است امیدواریم این رقم تا 

پایان سالجاری به 35 میلیون دلار 
افزایش یابد و همانند سال گذشته 

به عنوان صادرکننده نمونه منطقه 
قشم معرفی شویم



Jahane Madan
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البتــه به این صورت خاص خیــر. اما روش 
مخلوط کردن با عیارهای مختلف در بعضی 
مجتمع های تولید روی در حال انجام است. 
همچنین در دنیا تولید با این روش مرســوم 
اســت و تنها مختص شرکت ذوب و احیای 

روی قشم نیست.
  در حال حاضــر مجتمع ذوب و 
احیای روی قشم چند محصول تولید 

می کند؟
در ســال 91 عملیات احداث کارخانه تولید 
اسید ســولفوریک آغاز و از سال 92 شروع 
به تولید این محصول کرده ایم. در حقیقت 
اســید ســولفوریک یکی از مواد شیمیایی 
افزودنی فرآیند تولید ورق روی اســت و با 
توجه به موقعیت جغرافیایي جزیره قشــم 
تولید این محصول در خود مجتمع ضروری 

بوده است.
خوشبختانه هم اکنون در حدود روزانه 1۶0 
تن اسید ســولفوریک در این مجتمع تولید 
می شــود که با راه اندازی این واحد کمک 
قابل توجهي به مجتمع شده است. در واقع 
تولید اسید ســولفوریک به دو منظور ایجاد 
شد؛ نخست تامین نیاز مجتمع ذوب و احیای 
روی قشم و دیگری تامین اسید سولفوریک 
مورد نیاز کارخانجات و مراکز دیگر از جمله 

کارخانه تولید روی بندرعباس. 
  در حال حاضر مهمترین پروژه در 
دســت اقدام مجتمع ذوب و احیای 

روی قشم چیست؟
یکی از پروژه های مهمی که فاز مطالعاتی آن 
از سال 9۴ شروع شده است، پروژه "احداث 
واحد تولید هیدروکســید روی از باطله ها " 
اســت که فاز اجرایی آن در ســال 95 آغاز 
شده است. در این واحد تولیدی خاک های 
بــا عیار ۴ تا 5 درصد  )موجود در محل دپو 
باطله ها( به کنسانتره 20 درصد تبدیل و به 
ابتداي خط تولید ورق روی منتقل می شود. 
پیشرفت این پروژه تاکنون حدود 9۶ درصد 
بوده اســت که پیش بینی می شود به حول 

قوه الهي در دی ماه به بهره برداری برسد.
  محصــولات تولیدی شــما چند 
درصد از سهم بازار داخلی را به خود 

اختصاص داده است؟
با توجه بــه موقعیت جغرافیایــي کارخانه، 
تقریباً اکثر تولیدات شرکت صادر می شود. 

در واقع تولید این مجتمــع صادرات محور 
اســت و فقط حدود 5 درصد از تولیدات ما 

در بازار داخلی به فروش می رسد.
شرکت ذوب و احیای روی قشم سال گذشته 
موفق به صادرات حدود 12 هزار تن شمش 
روی شد و توانست محصولات تولیدی خود 
را به کشــورهایی مانند ترکیه، امارات، چین 
و کره جنوبی صادر کنــد که در حدود 27 
میلیون دلار ارزآوری داشته است. امیدواریم 
این رقم تا پایان سالجاری به ۳5 میلیون دلار 
افزایش یابد و همانند سال گذشته به عنوان 
صادرکننده نمونه منطقه قشم معرفی شویم.
  اهداف و برنامه های ســال آینده 
قشــم  روی  احیای  و  ذوب  مجتمع 

چیست؟
در حــال حاضر بــه دنبال دســتیابي به دو 
هدف عالي برای این شرکت هستیم؛ نخست 
افزایش تولید و دیگر تولید  محصولات جانبی 
اســت. به طور مثال یکــی از محصولاتی که 
قصد داریم تولید آن را در سال آینده عملیاتی 
کنیم؛ طرح تولید کنســانتره سرب از کیک 
های باطله اســت. تولید کنسانتره سرب نیز 
با دو هدف انجام می شــود. در درجه نخست 
بحث های مرتبط با محیط زیســت است که 
با اجرای این طرح و تبدیل آنها به کنسانتره 
سرب مشکلات محیط زیستی برطرف خواهد 
شــد و در درجه دوم ارزآوری برای کشــور و 

کسب سود برای سهامداران است.  
  آیــا کیفیت محصولات مجتمع با 
توجه به ایده ای که داشته اید، مطابق 

با استانداردهای جهانی است؟
از آنجــا که عمده محصــولات تولیدی این 
شرکت در سبد صادرات مي گنجد، کیفیت 

محصولات ما باید مطابق با اســتانداردهای 
جهانی باشد. به طور مثال در خصوص شمش 
روی حتی ناخالصی ها نیز باید مشخص و تمام 
جزییات شرح داده شود. در همین خصوص 
 موفق به اخــذ اســتانداردهای بین المللی
ISO9001:2015 و ISO14001:2015 شــده 

ایم. 
   جناب آقاي دکتر رحیمی؛ وضعیت 
کنونی صنعت روی در ایران و جهان 

را چگونه ارزیابی می کنید؟
در خصوص بحث جهانی؛ بازار روی از شرایط 
بســیار خوبی برخوردار و قیمــت ها برای 
تولیدکنندگان مناسب است. اما نکته مهمی که 
 در این خصوص وجود دارد؛ بحث قیمت های
 تمام شده است. در واقع  برای شرکت های 
داخلی قیمت تمام شده موضوع حائز اهمیتی 
اســت که این موضوع به نــوع تکنولوژی، 
تجهیزات، کیفیت، عیــار خاک، مدیریت و 
فرآیندهای تولید بستگی دارد. در اینجا لازم 
است به این موضوع تاکید کنم که اگر شرکتی 
قصد تولید پایدار داشته باشد، امروز بهترین 
 فرصت برای آماده ســازی زیرساخت های
مجموعه خود اســت و مي تواند به سمتی 
حرکت کنــد تا قیمــت های تمام شــده 

محصول کاهش یابد. 
  بســیاری از تولیدکننــدگان از 
تصمیمات یک شبه مدیران یا افزایش 
مالیات  کارکنان،  دســتمزد  میزان 
و... گله مند هســتند و معتقدند این 
موارد منجر به کاهــش بهره وری و 
کسب سود آنها می شود. شما در این 

خصوص چه نظری دارید؟
در واقع دولت باید حمایــت های لازم را از 
تولید و تولیدکننده داشته باشد؛ در غیر این 
صورت نه تنها شــرکت ذوب و احیای روی 
قشم؛ بلکه سایر شــرکت ها نیز نمی توانند 
فعالیت خود را بخوبــی ادامه دهند. به طور 
مثال ایــن مجتمع با وجود اینکه در منطقه 
آزاد قشــم تاسیس شده اســت متأسفانه تا 
امــروز از گاز طبیعی برخــوردار نبوده و از 
ســوخت های فســیلی همچون گازوئیل و 
مــازوت اســتفاده می کنــد. در نتیجه این 
موضوع کامــلا به حمایت دولت بســتگی 
دارد. البته با پیگیري هاي مجدانه و حمایت 
اســتاندار محترم مقرر شد تا اوایل سال 97 

 موضوع حائز اهمیت این 

است که دولت بخش عظیمی از 
اکتشافات را انجام دهد و پس 
از اکتشاف، مراحل بعدی را به 

بخش خصوصی واگذار کند؛ 
چراکه شرکت های خصوصی 

توان انجام چنین ریسک های 
بزرگی را ندارند. موضوع دیگر 

اینکه اگر در زمینه بحث های 
مالیاتی شرکت ها تحت فشار 
قرار گیرند؛ قطعا دیگر توان 

ادامه فعالیت نخواهند داشت
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گازکشی در این مجتمع انجام شود.
یکی دیگر از مشکلاتی که با آن مواجه هستیم 
این است که با توجه به آنکه صادرکننده نمونه 
منطقه آزاد معرفي شده ایم؛ متأسفانه خرید 
 خــاک مصرفی کارخانه را بــا ارز آزاد انجام 
مي دهیم. در واقع خاکی که از کشور دیگری 
تامُین مي شود پرداخت بهاي آن با ارز آزاد 
محاسبه می گردد که این مسئله قیمت تمام 

شده تولید را افزایش می دهد. 
  انتظارات شما از دولت چیست؟

انتظار ما به عنوان یک تولیدکننده از دولت 
این است که زیرساخت های اولیه و اساسی 
تولید را فراهــم کند تا ســرمایه گذاران و 
صنعتگــران بتوانند به تولید و اشــتغالزایی 
بپردازند؛ اما متأســفانه در سراسر کشور از 
جمله جزیره قشم زیرساخت های مناسب از 
جمله آب، برق و گاز فراهم نیست. مهمترین 
خواسته ما از دولت این است که لوله کشی 
آب و گاز  صورت پذیرد و دیماند مناســب 
برق جهت تولید را در اختیار این شرکت قرار 
دهد و هزینه های برق نســبت به سرزمین 

اصلی کاهش یابد.
  بخش معــدن و صنایع معدنی به 
خصوص صنعت روی ســال هاست 
مورد غفلت قرار گرفته است. به نظر 
شما چه اقداماتی باید صورت پذیرد 

تا این صنعــت جایگاه واقعی خود را 
پیدا کند؟ 

موضــوع حائز اهمیــت در ایــن خصوص 
ایــن اســت که دولــت بخــش عظیمی از 
اکتشــافات را انجام دهد و پس از اکتشاف، 
مراحــل بعــدی را بــه بخــش خصوصی 
هــای شــرکت  چراکــه  کنــد؛   واگــذار 

خصوصــی توان انجام چنین ریســک های 
بزرگــی را ندارند. موضوع دیگر اینکه اگر در 
زمینه بحث های مالیاتی شــرکت ها تحت 
فشــار قرار گیرند؛ قطعا دیگر تــوان ادامه 

فعالیت نخواهند داشت.
 چشــم انداز صنعــت روی را در 
می  ارزیابی  چگونه  جهانی  بازارهای 

کنید؟
با توجه به بررســی های انجام شده، تا سال 
2018 میزان تقاضای روی نسبت به عرضه 
بیشــتر خواهد شد؛ در این صورت قیمت ها 
بالا خواهند ماند و روند نزولی چشــمگیری 
نخواهد داشــت. اما پــس از آن با توجه به 
واحدهایی که در سطح جهانی قصد فعالیت 
دارند؛ احتمال کاهش قیمت ها وجود دارد. 
در نتیجه زمان حــال بهترین فرصت برای 
شرکت هایی است که می خواهند به فعالیت 
خود ادامه دهند و بقاي آنان منوط به فراهم 
کردن زیرساخت هایشان است؛ در غیر این 
صورت به هیچ عنوان توانایي رقابت با رقباي 
خارجي و یا حتي داخلي را  نخواهند داشت.
دارید  مطلبــي  اگر  پایــان  در    

بفرمایید.
در حال حاضر با توجه به اینکه شــرکت در 
وضعیت رو به رشــد قــرار دارد؛ لذا افزایش 
تولید شمش روی و تولید محصولات جانبی 
جزء برنامه های اصلی این شــرکت اســت. 
امیدواریم بتوانیم با حمایت های مســئولان 
منطقه آزاد قشم و اســتان هرمزگان گامی 

بلند در جهت ساختن ایرانی آباد برداریم.
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"ایران کان میــن 2017"  به همت خانه معدن 
ایــران و با اهــداف عرضه و ارائه ظرفیت هـــای 
ایجاد  توانمنـدی های کشـــورمان،  موجـــود و 
فرصت برای جذب سرمایه گذار داخلی و خارجی، 
ایجاد زمینــه انتقال فناوری و... برگزار شــد. بر 
اســاس این گزارش 1۴۶ شرکت و واحد تولیدی 
داخلــی و 1۳9 شــرکت خارجی از کشــورهای 
اسپانیا، استرالیا، اتریش، ایتالیا، آفریقای جنوبی، 
آلمان، تایوان، ترکیه، چین، ســنگاپور، سوئیس، 
کره جنوبی و لهســتان در این نمایشــگاه حضور 

داشــتند که از این تعداد کشورهای آلمان، ایتالیا 
 و چین به  صورت گروهی و رســمی در نمایشگاه

 مشــارکت کردند.شایان ذکر اســت همزمان با 
برگزاری این نمایشــگاه نشســت های تخصصی 
و کارگاه های آموزشــی با حضــور صاحبنظران و 
 کارشناسان با موضوعات »معادن، منابع طبیعی و 
محیط  زیست«، » استراتژی معدن و چالش های 
ساختار اجرایی آن«، »سرمایه گذاری، تامین مالی 
و استانداردسازی بر پایه اقتصاد معدنی«، »زنجیره 
فولاد در افق ایران 1۴0۴«، »نقش استارت آپ ها 

در آینده معدن و صنایع معدنی«، »آینده تامین 
مواد صنعت ســرب و روی کشــور و فرصت های 
سرمایه گذاری در معدن سرب و روی مهدی آباد« 
و »نگاه به آینده اکتشــاف در ایران و درخواست 

جامعه معدنی از حاکمیت و دولت« برگزار شد.
سیاست تکمیل زنجیره مواد معدنی برای 

ایجاد ارزش افزوده
دکتر محمد شــریعتمداری وزیر صنعت، معدن و 
تجارت در این مراســم با اشاره به حادثه زمستان 
یورت گلســتان و ۴۳ کارگر معدنکاری که در این 

در آيين گشايش سيزدهمين نمايشگاه معدن، صنايع معدنی، ماشين آلات و تجهيزات وابسته مطرح شد:

 ایمنی؛مهمترین عامل
 در توسعه فعالیت های معدنی

سیزدهمین نمایشگاه معدن، صنایع معدنی، ماشین آلات و تجهیزات وابسته با حضور دکتر محمد شریعتمداری وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، دکتر جعفر سرقینی معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت، دکتر 
مهدی کرباسیان رئیس هیات عامل ایمیدرو، مهندس نادعلی اسماعیلی رئیس سازمان نظام  مهندسی معدن ایران، 

مهندس محمدرضا بهرامن رئیس خانه معدن ایران و دیگر فعالان معدنی برگزار شد.



ماهنامه جهان معدن  شماره چهاردهم  آبان و آذر 1396 33

حادثه جان خود را از دســت دادند ابراز امیدواری 
کرد که دیگر شاهد اینگونه حوادث تلخ در معادن 
کشور نباشیم. وی ایمنی را اصلی ترین و مهمترین 
فاکتور در توســعه فعالیت های معدنی دانســت و 
افزود: جان انســان ها بسیار ارزشمند است و نباید 
وجه المصالحــه فعالیت های تولیدی شــود و باید 
پیــش از آغاز فعالیت های معدنــی، ایمنی در حد 
استانداردهای دنیا فراهم آید.وزیر صنعت، معدن و 
تجارت یکی از مهمترین برنامه های دولت دوازدهم 
را توســعه معادن و صنایع معدنی دانست و ادامه 
داد: برای تحقق این هدف جذب ســرمایه گذاری 
داخلی و خارجی موثر است؛ چراکه با وجود داشتن 
ذخایــر معدنی متنوع، تعداد معادن در کلاس های 
جهانــی ما محدود و معدود اســت.وی با تاکید بر 
لــزوم بکارگیری جوانان ارزشــمند، دانشــمند و 
فرهیخته در حوزه معــدن و صنایع معدنی گفت: 
در زمینــه دانش در عرصه معــدن و فعالیت های 
معدنی بــا محدودیت هایی روبه رو هســتیم که 
ایمیدرو و ایدرو با کمــک و همکاری خانه معدن 
و شــرکت های معدنی باید برای بالا بردن آموزش، 
دانش و ارتقای ســطح پژوهش در حوزه معدن و 
صنایع معدنی همت کنند که تاثیرگذاری اهتمام 
بــه حضور جوانان و ارتقای آمــوزش و پژوهش از 
ماشین آلات و تجهیزات در این حوزه مهمتر است. 
وزیــر صنعت، معــدن و تجارت تکمیــل زنجیره 
مواد معدنی برای ایجاد ارزش  افزوده بیشــتر را از 
سیاست های دولت معرفی کرد و افزود: ستاد فولاد 
در این زمینه تشکیل شد تا توازن در عرصه زنجیره 
تولید فولاد فراهم آید. وی با اشاره به طرح شعار از 
سنگ تا رنگ در فولاد مبارکه اصفهان گفت: باید 
مانند کارخانه فــولاد مبارکه برای تکمیل زنجیره 

فولاد در سراسر کشور عمل کنیم.

دکتر شریعتمداری با اشــاره به هدف گذاری 55 
میلیون تنی ظرفیت فولاد در چشــم انداز 1۴0۴ 
تصریح کــرد: در دولت دوازدهم بخشــی از این 
هدف گذاری محقق خواهد شــد و باید به سمت 
ایجــاد بازارهای صادراتی با ثبــات برای صنعت 
فــولاد برویم. همچنین امســال بایــد به مرز 9 
میلیون تن صادرات فولاد برســیم. رســیدن به 
صــادرات 15 میلیون تنی در عرصــه فولاد نیز 
قابل  دسترس است.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
با اشاره به ظرفیت های سیمان کشور تاکید کرد: 
باید فرهنگ ســاخت بزرگراه های ســیمانی در 
کشور گســترش یابد. انجام فعالیت های مشترک 
با کشــورهایی مانند عراق و افغانستان که دوران 
بازســازی خود را ســپری می کنند نیــز در این 
خصوص موثر است.دکتر شریعتمداری با اشاره به 
رکود در حوزه مصالح ساختمانی گفت: امیدواریم 
با کمک وزارت راه و شهرســازی بتوانیم بستری 
فراهم کنیم تا صنعت ساخت وساز رشد و متعاقب 
آن تولید مواد معدنی مربوط به ساخت وساز مانند 

سیمان افزایش یابد.
تاکید بر افزایش سهم صادرات معدنی در 

ارزش افزوده داخلی
وی با تاکید بر لزوم افزایش سهم صادرات معدنی 
در ارزش افزوده داخلی افزود: میزان صادرات مواد 
معدنی در ســال 95 حدود 1/1 میلیارد دلار بود 
که این میزان نسبت به سال 9۴ حدود ۴5 درصد 
رشــد داشت. در سال گذشــته 5/5 میلیارد دلار 
ارزش صادرات صنایع معدنی بود که نســبت به 
ســال 9۴ رشد 8 درصدی داشــت و در 5 ماهه 
امسال مجموع صادرات مواد معدنی 7۶۴ میلیون 
دلار بود که نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
5۳ درصد رشــد داشت. دکتر شــریعتمداری با 
تاکید بر اینکه تجهیزات و ماشــین آلات معدنی 
باید در ایران بومی ســازی شــود، گفت: صاحبان 
معادن بایــد به حمایت صنایع پایه در این بخش 
بیاینــد تا بتوانیم صنایع مربوط به حوزه معدن را 
در ایران بســازیم و زمینه اشــتغال فرزندان این 
کشــور را فراهم کنیم. وی با اشاره به نامگذاری 
ســالجاری به نام "اقتصــاد مقاومتــی؛ تولید و 
اشــتغال" تصریح کرد: باید از شعارگرایی بیرون 
بیاییم و به عمل گرایی برسیم. باید دست کسانی 
که پرچم تولید و اشتغال را در کشور افراشته نگاه 
می دارند، بوســید و بر این بوسه افتخار کرد.وزیر 
صنعــت، معدن و تجارت با مطرح کردن ضرورت 
نوســازی صنعتی در حوزه معدن افزود: نوسازی 
صنعتی در حــوزه معدن کمک می کند تا صنایع 
این حوزه توانایی صادرات پیدا کنند و به ســمت 

بازارهای جهانی بروند. امســال 10 هزار میلیارد 
تومان منابع بانکی برای نوســازی صنعتی کشور 
در نظر گرفته  شده اســت که واحدهای صنعتی 
کوچک و متوسط از این میزان اعتبار با نرخ سود 
تسهیلات اعطایی استفاده کنند تا قدم های خوبی 
در نوسازی صنعتی کشور برداشته شود. همچنین 
با اجازه مجلس شورای اسلامی 5/1 میلیارد دلار 
برای اشــتغال در بخش های کوچک و روســتاها 
اختصاص دادیم و نام معدن را نیز در کنار ســایر 
شاخه هایی که می توانند از این اعتبارات استفاده 

کنند، قرار دادیم.
 بخش معدن

 پیشران توسعه اقتصادی است 
مهنــدس محمدرضا بهرامن رئیــس خانه معدن 
ایران نیز در ســیزدهمین نمایشگاه معدن، صنایع 
معدنی، ماشین آلات و تجهیزات وابسته گفت: توجه 
به مســئولیت اجتماعی در حوزه معدن و صنایع 
معدنی یک اصل به شــمار مــی رود و معدنکاری 
بدون مسئولیت اجتماعی بی معناست.وی با تاکید 
بر ارتباط مسئولیت های اجتماعی و معدنکاری در 
دســتیابی به اهداف توسعه ای در این بخش ادامه 
داد: نمایشــگاه ایران کان میــن 2017 با اهداف 
توانمندی های کشورمان از سوی دست اندرکاران، 
متخصصان و کارشناسان در زمینه های ایجاد فرصت 
برای جذب سرمایه گذاران داخلی و خارجی بخش 
صنعت، نمایش آخرین تحولات و دســتاوردهای 
علمی، فنی و صنعتی کشــورهای شــرکت کننده 
 برگزار می شــود. وی اظهارکرد: نمایشــگاه ایران 
کان مین 2017 با هدف عرضه و ارائه قابلیت های 
موجــود و توانمندی هــای کشــورمان از ســوی 
دســت اندرکاران، متخصصــان و کارشناســان در 
زمینه های ایجاد فرصت برای جذب سرمایه گذاران 
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داخلی و خارجی بخش صنعــت، نمایش آخرین 
تحولات و دســتاوردهای علمــی، فنی و صنعتی 
کشورهای شرکت کننده در نمایشگاه در زمینه های 
موضوعی نمایشــگاه، فراهم کردن بســتر مناسب 
برای انتقال بیشــتر فناوری های روز به کشورمان 
و ایجــاد ارتباط هــای تجــاری جدیــد و تقویت 
روابط پیشــین برگزار شــد. رئیــس خانه معدن 
ایران افزود: معادن زیرزمینی و روباز، دســتگاه ها، 
تجهیزات و ماشین آلات خاک برداری، ماشین آلات 
مشترک راهسازی و معدنی، دستگاه ها، تجهیزات 
و ماشــین آلات حفــر و نگهــداری تونــل، انواع 
ماشــین آلات و تجهیــزات حفاری، دســتگاه ها و 
تجهیزات مربوط بــه کانه آرایی و فرآوری معدنی، 
تجهیزات وابســته به ذوب و اســتحصال فلزات، 
ســنگ های قیمتــی و گرانبها، معــدن و محیط 
زیســت، ســامانه های تهویه معادن، نرم افزارها و 
سامانه های پردازش داده های معدنی، مواد منفجره 
و تجهیزات انفجار، فرصت های ســرمایه گذاری در 
بخش معدن و بخش بیمــه در صنعت و معدن و 
 بنادر و کشــتیرانی از جمله موضوعات محورهای

 29 گانه این نمایشگاه هستند.مهندس بهرامن با 
بیان اینکه بخش معدن پیشــران توسعه اقتصادی 
اســت گفت: توجه به مســائل زیســت محیطی، 
استانداردســازی معادن، بکارگیری توانمندی های 
بانــوان و تعریف نیازمندی های علمی حوزه معدن 
و صنایع معدنی از الزامات این حوزه اســت.وی با 
تاکیــد بر ضرورت افزایش ســرمایه صندوق بیمه 

ســرمایه گذاری فعالیت هــای معدنی بــه منظور 
حمایت از فعالان این حوزه افزود: این صندوق در 
اوایل دولت دهم با سرمایه ای افزون بر 10 میلیارد 
تومان تشــکیل شد و بر اســاس برنامه قرار است 
میزان سرمایه آن تا 1500 میلیارد تومان افزایش 

یابد.
 مذاکرات با شرکت های بزرگ معدنی

دکتر مهــدی کرباســیان رئیس هیــات عامل 
ایمیدرو هم در حاشــیه این مراســم اظهارکرد: 
بدون شک در دولت یازدهم، سیاست بر این بود 
که پروژه های نیمه تمــام و پروژه هایی که مدتی 
متوقف بود را راه اندازی کرده و بتوانیم توازن را از 
معدن تا محصول نهایی برقرار کنیم. خوشبختانه 
این اقدام در فولاد شــروع شــد و در حال  حاضر 
از کارخانه های کنســانتره، گندله، آهن اسفنجی 
و فــولاد بهره برداری می شــود. پیش بینی ما نیز 
بر این اســت که تا ســال آینده این توازن به طور 
کامل برقرار شود.دکتر کرباسیان تصریح کرد: در 
حوزه های دیگر نیز این موضوع وجود دارد. برای 
نمونه در حوزه آلومینیوم در حال  حاضر پروژه ۳00 
هزار تنی ســالکو در لامرد با قوت انجام می شود. 
پیش بینی بر آن است که در نیمه دوم سال آینده 
نیز بهره برداری شــود.وی ادامه داد: نکته اساسی 
در این موضوع مواد اولیه اســت. کشور ما از نظر 
بوکسیت محدود است و کارهای اکتشافی وسیعی 
انجام شــده ولی هنوز به یک معدن بزرگ خوب 
نرسیده است. در حال برنامه ریزی نهایی هستیم 

که مســئله آلومینیوم را با مشارکت شرکت های 
خارجــی یــا در مقابل قراردادهــای بلندمدت و 
به صورت خرید بوکســیت داشــته باشــیم. این 
موضوع باتوجه به داشــتن ذخایر وســیع گاز در 
ایران می تواند یک منبع انرژی خوب باشد؛ به ویژه 
آنکه چین در نظــر دارد تولید آلومینیوم خود را 
کاهش دهد.معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
افزود: در حوزه مس اقدامات خوبی انجام شــده 
به ویژه در حوزه اکتشاف اقدامات وسیعی را با یک 
شرکت ژاپنی آغاز کردیم. همچنین کاتد سونگون 
در آذربایجان مراحل نهایــی انتخاب پیمانکار را 
پشــت سر می گذارد.کرباســیان از ثبت رکورد 8 
میلیون تن صادرات فولاد در امســال خبر داد و 
گفت: تکمیل زنجیره تولیــد در آلومینیوم، مس 
و فولاد از اولویت های ما در دولت دوازدهم است.

رئیس هیات عامل ایمیدرو درباره ســفر خود به 
اســترالیا افزود: نکته مهم در این ســفر معرفی 
ظرفیت هــای موجود در ایران بــود. به ویژه آنکه 
طی ســال های گذشــته این رابطه قطع شد، به 
همین دلیل دوباره باید اطلاعات آنها جدید شود. 
به گفته کرباسیان در این سفر ظرفیت های ایران 
در ســخنرانی ها اعلام و با وزیــران معدن و مالی 
این کشور جلسات خوبی برگزار شد.وی ادامه داد: 
از سویی دیگر کشــورهای معتبر مانند گلینکور، 
فورتســکیو و ... مذاکــرات خوبی با ما داشــتند. 
امیدوارم نتایج این مذاکرات را با پیگیری هایی که 

انجام می شود شاهد باشیم.
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دبیر انجمن سنگ آهن ایران:

 تعرفه ۱۵ درصدی 
صادرات سنگ آهن 

منصفانه نیست

در صورتیکه دولت تعرفه 15 درصدی برای سنگ آهن تعیین نکند، کاهش 
صادرات این محصول تا چند سال آینده خود به  خود اتفاق می افتد.

علیرضا سیاســی راد دبیر انجمن سنگ آهن ایران ضمن بیان مطلب فوق 
گفت: طی 8 ماهه نخست امسال از شدت نوسان قیمت سنگ آهن کاسته 
شد و شاهد یک ثبات نسبی بودیم و بجز چند نوسان کوچک، تکانه شدیدی 

در این حوزه وجود نداشت.
وی در ادامه افزود: بازار داخلی به دلیل فعال شدن تعدادی از طرح های کنسانتره 
و گندله، شــاهد شــکل گیری تقاضاهای جدیدی بوده؛ هرچنــد هنوز مکانیزم 
قیمت گذاری مشخصی شکل نگرفته است، اما شاهد فعالیت مداوم بورس کالا در 
حوزه سنگ آهن هستیم.سیاسی راد تصریح کرد: از آنجایی که معادن، شرکت ها 
و کارخانجــات فعال در این حوزه دولتی بودند و مدت کوتاهی اســت که روند 
خصوصی شدن شتاب گرفته؛ ضوابط مشخصی در این حوزه شکل نگرفته است.

دبیر انجمن ســنگ آهن بیان کرد: پیشنهاد انجمن استفاده از بورس کالاست تا 
قیمت ها شفاف شده و بتوانیم از ظرفیت های بورس در جهت تقویت تولیدکنندگان 
فولاد و سنگ آهن بهره ببریم.سیاسی راد اضافه کرد:  بعد از بحران افت قیمت در 
سال 199۴ یک گرایش عمومی طبیعی از سمت فعالان سنگ آهن به وجود آمد 
و آنها به سمت سرمایه گذاری در تولید مراحل بالاتر همچون کنسانتره و گندله 
حرکت کردند که در نتیجه در حوزه تأمین ســنگ آهن دچار مشکل شدیم.وی 
ابــراز کرد: پیش بینی ما این بود؛ در صورتیکه دولت ســرمایه گذاری موثری در 
بخش سنگ آهن انجام دهد، طی چند سال آینده مشکل تأمین سنگ آهن حل 
شود.سیاسی راد ادامه داد: اما متاسفانه دولت طی چهار سال گذشته راهکار فشار 
بر تولیدکننده سنگ آهن را در پیش گرفت و همین موضوع موجب افت سرمایه 
گذاری در این حلقه اول زنجیره فولاد شــد و اکنون اعضای انجمن سنگ آهن 
امیدوارند که نگرش دولت در آینده تغییر کرده و رویکرد بهتری نسبت به سنگ 
آهنی ها اعمال کند.دبیر انجمن سنگ آهن ایران یادآور شد: از اواسط سال 80 
سرمایه گذاری در بخش ســنگ آهن افزایش پیدا کرد؛ زیرا حاشیه سود خوبی 
برای بخش خصوصی داشت، اما اکنون به دلیل ریسک بالا و طرح مجدد عوارض 
بخش عمده ای از سرمایه گذاران کنسانتره  و گندله  و حتی فولاد از سرمایه گذاری 

در حوزه سنگ آهن اجتناب می کنند.
 تعیین تعرفه 15 درصدی برای صادرات 

سنگ آهن
وی با اشــاره به تعیین تعرفه 15 درصدی برای خروج سنگ آهن در بودجه 97 
تاکید کرد: روند صادرات ســنگ آهن طی چهار سال گذشته نزولی بوده است؛ 
به طوری که از 2۴ میلیون تن در سال 92 به 7 میلیون تن در سال 9۶ رسیده  
که این مهم به دلیل افزایش مصرف داخلی و کاهش قیمت جهانی بوده اســت.

سیاســی راد اضافه کرد: در صورتیکه دولت تعرفه 15 درصدی برای سنگ آهن 
تعیین نکند، کاهش صادرات این محصول  تا چند ســال آینده خود بخود اتفاق 

می افتد؛ زیرا تا وقتی مشتری داخلی هست، انگیزه ای برای صادرات نداریم.
این فعال حوزه تولید سنگ آهن کشور معتقد است: در صورتیکه دولت در 
پروســه فروش بازار و صادرات سنگ آهن دخالت نکند، قیمت سنگ آهن 
به طور طبیعی توســط بازار تعیین شــده و صادرات در آینده ای نزدیک به 
صفر خواهد رسید.وی با بیان اینکه افزایش تعرفه سنگ آهن موجب کاهش 
قدرت چانه زنی تولیدکنندگان این محصول در معامله با فولادی ها می  شود، 
گفت: در نتیجه دخالت تعرفه ای دولت بر قیمت بازار داخل تأثیر گذاشــته 
و از ارزش ســنگ آهن در داخل می کاهد.سیاســی راد بیــان کرد: دریافت 
تعرفه از صادرات سنگ آهن درخواســت تعدادی از شرکت های خصولتی  
تولیدکننده فولاد است که بهره وری پایینی دارند و به این وسیله می خواهند 
قیمت سنگ آهن را به نفع خود کاهش دهند.دبیر انجمن سنگ آهن ایران 
اضافه کرد: بهره وری پاییــن و بدهی بالای برخی کارخانه های تولید فولاد 
در اثر مشکلاتی است که ســوء مدیریت برای آنان به وجود آورده و سنگ 
آهنی ها نباید تاوان این مشکلات را بدهند.وی ادامه داد: اکنون شرایط ورود 
سرمایه به حوزه سنگ آهن بهتر شده است، اما از زمانیکه بحث  تعرفه 15 
درصدی مطرح شد، برخی شرکت ها به فکر خروج سرمایه  خود از مدار تولید 
سنگ آهن افتادند.سیاسی راد تاکید کرد: در حوزه اکتشاف سنگ آهن باید 
کارهای جدی تر صورت گیرد؛ چراکه بطور اساسی عمق اکتشافات در ایران 
بالا نیســت و حتی می توان اکتشافات عمیق تری در معادن کوچک کنونی 
انجام داد.وی اضافه کرد: با توجه به افق 1۴0۴ که ظرفیت 55 میلیون تنی 
را برای فولاد هدف گذاری کرده است، نیاز به تولید 1۶0 میلیون تن سنگ 
آهــن وجود دارد که اکنون از این مقدار ۶0 میلیون تن آن در داخل تولید 
می شود.دبیر انجمن سنگ آهن ایران گفت: این موضوع اهمیت اکتشاف و 
خرید دســتگاه های جدید را نشان می  دهد و ایمیدرو فعالیت های خوبی در 
این زمینه طی ســال های اخیر صورت داده اســت، اما قدرت این سازمان 
در حدی نیســت که بتواند به تنهایی همه مشــکلات را برطرف کند و به 
طور حتم اختصاص مشوق هایی برای حضور بخش خصوصی در این حوزه 

کارگشای حل مشکلات است.
بــه گفته وی با وجود شــرایط کنونی در حوزه تولید ســنگ آهــن و افزایش 
فولادسازی کشور تا چند سال آینده شاید مجبور به واردات سنگ آهن از خارج 
شــویم. وی در خاتمه گفت: با توجه به اینکه ایران جزء 10 کشــور اول دنیا در 
تولید ســنگ آهن است، توجه مسئولان به این حوزه نویدبخش آینده ای روشن 

در صنعت تولید فولاد کشور خواهد بود.



Jahane Madan
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ماهنامــه علمي، تحلیلي و خبري "جهــان معدن" در ادامه حضور موفق خود در همایش ها و نمایشــگاه هاي معدنی؛ اینبار در 
سیزدهمین نمایشگاه بین المللي معدن و صنایع معدني ایران کان مین 2017 نیز خوش درخشید.به گزارش خبرنگار ما؛ در نمایشگاه 

ایران کان مین 2017 که از 13 الي 1۶ آبان ماه امسال در مرکز نمایشگاه هاي بین المللي تهران برگزار شد، ده ها شرکت داخلي و خارجي 
در حوزه معدن و صنایع معدني  جدیدترین دســتاوردهاي خود را در معرض نمایش گذاشتند. غرفه ماهنامه "جهان معدن" نیز در این 
نمایشگاه پذیراي بسیاري از مقامات معدنی از بخش دولتی و خصوصی بود و توانست توجه آنان را جلب کند.دکتر مهدي کرباسیان معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، مهندس امیري مدیرکل صنایع غیرفلزي وزارت صنعت، معدن و تجارت، دکتر بهرام سبحاني مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه، دکتر بهرام شکوري رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدني اتاق بازرگاني ایران، مهندس محمدرضا بهرامن رئیس 
خانه معدن ایران، مهندس مهرداد اکبریان رئیس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن ایران، مهندس نادعلي اسماعیلي 
رئیس سازمان نظام مهندسي معدن ایران و مهندس سعید صمدي رئیس کمیسیون معدن خانه اقتصاد ایران از جمله مقاماتي بودند 
که از غرفه ماهنامه "جهان معدن" در این نمایشگاه دیدن کردند.همچنین بسیاري از صاحبنظران و کارشناسان بخش معدن و 

صنایع معدني بازدیدکننده از نمایشگاه ایران کان مین 2017 با حضور در غرفه نشریه "جهان معدن" سوالاتي را در خصوص 
چگونگي انتشــار ماهنامه جویا شدند که کارشناسان و خبرنگاران ماهنامه توضیحات لازم را در این زمینه بیان کردند.

یادآور مي شــود ماهنامه علمي، تحلیلي و خبري "جهان معدن" یکی از نشریات موفق در حوزه معدن و صنایع 
معدني است که تاکنون 13 شماره از آن منتشر و در اختیار مدیران بخش های دولتی و خصوصی حوزه معدن 

و صنایع معدني، کارشناسان، اساتید و همچنین دانشجویان رشته معادن قرار گرفته است.مدیریت این 
نشریه به عنوان یک رسانه تخصصي در این بخش با گستره وسیع مخاطبان اعم از وزارتخانه ها، 

سازمان هاي اقتصادي، کمیسیون هاي تخصصي مجلس شوراي اسلامی، اتاق بازرگانی 
و ســایر بخش های مرتبط با حوزه معدن و صنایع معدنی آمادگي دارد تا 

 اخبــار و گزارش هاي عملکردی این حوزه ها را منتشــر و 
اطلاع رساني کند.

 حضـور 
 ماهنامه علمي 
  » جهان معدن«
 ایران کان مین 
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ماهنامــه علمي، تحلیلي و خبري "جهــان معدن" در ادامه حضور موفق خود در همایش ها و نمایشــگاه هاي معدنی؛ اینبار در 
سیزدهمین نمایشگاه بین المللي معدن و صنایع معدني ایران کان مین 2017 نیز خوش درخشید.به گزارش خبرنگار ما؛ در نمایشگاه 

ایران کان مین 2017 که از 13 الي 1۶ آبان ماه امسال در مرکز نمایشگاه هاي بین المللي تهران برگزار شد، ده ها شرکت داخلي و خارجي 
در حوزه معدن و صنایع معدني  جدیدترین دســتاوردهاي خود را در معرض نمایش گذاشتند. غرفه ماهنامه "جهان معدن" نیز در این 
نمایشگاه پذیراي بسیاري از مقامات معدنی از بخش دولتی و خصوصی بود و توانست توجه آنان را جلب کند.دکتر مهدي کرباسیان معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت، مهندس امیري مدیرکل صنایع غیرفلزي وزارت صنعت، معدن و تجارت، دکتر بهرام سبحاني مدیرعامل 
شرکت فولاد مبارکه، دکتر بهرام شکوري رئیس کمیسیون معادن و صنایع معدني اتاق بازرگاني ایران، مهندس محمدرضا بهرامن رئیس 
خانه معدن ایران، مهندس مهرداد اکبریان رئیس انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان سنگ آهن ایران، مهندس نادعلي اسماعیلي 
رئیس سازمان نظام مهندسي معدن ایران و مهندس سعید صمدي رئیس کمیسیون معدن خانه اقتصاد ایران از جمله مقاماتي بودند 
که از غرفه ماهنامه "جهان معدن" در این نمایشگاه دیدن کردند.همچنین بسیاري از صاحبنظران و کارشناسان بخش معدن و 

صنایع معدني بازدیدکننده از نمایشگاه ایران کان مین 2017 با حضور در غرفه نشریه "جهان معدن" سوالاتي را در خصوص 
چگونگي انتشــار ماهنامه جویا شدند که کارشناسان و خبرنگاران ماهنامه توضیحات لازم را در این زمینه بیان کردند.

یادآور مي شــود ماهنامه علمي، تحلیلي و خبري "جهان معدن" یکی از نشریات موفق در حوزه معدن و صنایع 
معدني است که تاکنون 13 شماره از آن منتشر و در اختیار مدیران بخش های دولتی و خصوصی حوزه معدن 

و صنایع معدني، کارشناسان، اساتید و همچنین دانشجویان رشته معادن قرار گرفته است.مدیریت این 
نشریه به عنوان یک رسانه تخصصي در این بخش با گستره وسیع مخاطبان اعم از وزارتخانه ها، 

سازمان هاي اقتصادي، کمیسیون هاي تخصصي مجلس شوراي اسلامی، اتاق بازرگانی 
و ســایر بخش های مرتبط با حوزه معدن و صنایع معدنی آمادگي دارد تا 

 اخبــار و گزارش هاي عملکردی این حوزه ها را منتشــر و 
اطلاع رساني کند.

 چشمگیر 
تحلیلي و خبري

در نمایشگاه 
2017
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به گزارش خبرنگار ما؛ دکتر مهدی کرباسیان 
رئیس هیات عامل ایمیدرو در این نشســت 
تخصصی از افتتاح سه کارخانه فرآوری سنگ 
آهن )گندله و کنســانتره( در منطقه سنگان 
توسط رئیس جمهور طی هفته های آتی خبر 
داد و گفت: در منطقه ســنگان سه کارخانه 
گندله و کنســانتره در حالی به مرحله افتتاح 
رســیده اند که قبل از اجرای این طرح ها به 
معنای واقعی متروکه بود و اکنون این توسعه، 
لذت بخش است. امیدوارم این آبادانی سرتاسر 

مناطق معدن خیز کشور را در بر گیرد. در این 
منطقه هم اکنون ۶ هزار نفر نیروی انســانی 
مشــغول فعالیت هستند.وی ادامه داد: اگر به 
معدن ســنگان بروید، عظمت ذخایر سنگ 
آهن کشــورمان را می بینیــد. این معدن در 
حال حاضر بالای یک میلیارد و 200 میلیون 
تن ذخیره معدنی دارد که با اکتشافات بیشتر 
ذخایر آن افزایش می یابد. این در حالی است 
که در ابتــدای دولت یازدهــم حجم ذخایر 
حدود 900 میلیون تن بود.دکتر کرباسیان با 

بیان اینکــه ما از تکنولوژی روز دنیا در حوزه 
معدن و صنایــع معدنی فاصله داریم، تصریح 
کرد: متاسفانه سایه نفت در اقتصاد ما سنگین 
شده و بقیه حوزه ها را تحت پوشش قرار داده 

و از رشد بقیه بخش ها کاسته است.
وی ادامــه داد: با توجه به دغدغه مقام معظم 
رهبری بــر تحقق سیاســت هــای اقتصاد 
مقاومتی، از طریق ظرفیت های بخش معدن 
مــی توانیم در تحقق این سیاســت ها عمل 

کنیم.

در نشست تخصصی " استراتژی معدن و چالش های ساختار اجرايی آن" مطرح شد؛

 جذب سرمایه گذار خارجی
 اولویت بخش معدن و صنایع معدنی

نشســت تخصصی "اســتراتژی معدن و چالش های ســاختار اجرایی آن" با حضور دکتر مهدی کرباسیان معاون وزیر 
صنعت، معدن و تجارت و رئیس ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی ایران، بهرام شــکوری رئیس 
کمیســیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی ایران، میرعلا میرمحمد صادقی نائب رئیس اتاق بازرگانی تهران و 
محمود گوهرین عضو هیات مدیره خانه معدن در حاشیه سیزدهمین نمایشگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی، ماشین آلات 

و تجهیزات وابسته )ایران کانمین ۲017( برگزار شد.
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رئیس هیات عامل ایمیــدرو با بیان اینکه ما 
به عنوان دولت از اقدامات ارزشــمند فعالان 
بخش خصوصی تشــکر می کنیم و باید این 
بخش را مــورد حمایت قــرار دهیم، گفت: 
خوشبختانه روزهایی دور هم جمع شدیم که 
دولت و وزیر صنعت، معــدن و تجارت یکی 
از اصلی ترین اولویت هــای کاری خود را به 
حوزه معــدن و صنایع معدنی اختصاص داده 
است. همت و تلاش فعالان این بخش موجب 
شــد تا جایگاه معدن ارتقاء یابد و به جایگاه 
اصلی خود بازگردد.وی افزود: سیاست اصلی 
ما توجه به بخش خصوصی و دولت به عنوان 
حامی آنهاســت و تاکید ما بر فعال تر شدن 
بخش خصوصی و ارائه راهکارهای لازم توسط 
این بخش است.کرباســیان گفت: بسیاری از 
معادن در اختیار بخش خصوصی قرار دارد و 
آن بخش غیردولتی بزرگ سهامی عام است. 
اما در حوزه اکتشاف که حوزه پرریسکی است؛ 
دولت به طور جدی ورود کرده و نگاه ویژه ای 
به این موضــوع دارد. در این زمینه ایمیدرو 
و ســازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
حسب دســتور وزیر صنعت، معدن و تجارت 
کارگروه مشترکی را تشکیل داده و در تعامل 
هستند تا کار اکتشافی وسعت یابد.وی افزود: 
ما باید کار وسیعی را در بخش اکتشاف انجام 
دهیم؛ ایــن برنامه 250 هزار کیلومتر مربعی 
را آغــاز کردیــم که بیــش از ۴00 محدوده 

امیدبخش شناسایی شد.
 آمادگی ورود ایمیدرو به بحث تامین 

ماشین آلات
رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه باید 
به سمت استخراج، فرآوری و انتقال تکنولوژی 
برویم، گفت: بحث تامین ماشین آلات معدنی 
یکی از ضروریات به شمار می رود که در این 
زمینه متاســفانه از نظر اعتباری با مشــکل 
مواجه هستیم. ایمیدرو آمادگی دارد در تامین 

ماشین آلات معدنی ورود پیدا کند.
وی افزود: معدن این امکان را فراهم می سازد 
که سهم 1۶ درصدی در تولید ناخالص داخلی 
)جی دی پی( پیدا کند که ما برای تحقق آن 
باید به بحث اکتشــاف، بهره برداری با حفظ 
محیط زیست بیشــتر توجه کنیم. همچنین 
باید تلاش کنیم در دولت خام فروشی نداشته 

باشیم.
افزایش سرمایه صندوق بیمه از 10 به 

110 میلیارد تومان
رئیس هیات عامل ایمیــدرو در بخش دیگر 

ســخنان خود گفت: صندوق بیمه معدن به 
عنوان یکی از واحدهای اساســی ما به شمار 
مــی رود که در دولت دهم ســرمایه آن 10 
میلیــارد تومــان بود و در دولــت یازدهم به 
110 میلیارد تومان افزایش یافت. قرار اســت 
صنــدوق بیمه با بانک صنعــت و معدن طی 
تفاهمی ســرمایه خود را ۳ تــا ۴ برابر کند. 
صنــدوق بیمه به عنوان حامی فعالان معدنی 
فعالیت می کند تا از فعالان معدنی کوچک و 

متوسط حمایت کند.
وی ادامه داد: جذب ســرمایه گذاری خارجی 
از دیگر اولویت های ما محســوب می شــود؛ 
چراکــه بخش معدن ســرمایه پذیری بالایی 
دارد. البته بخش خصوصی هم باید در جذب 

سرمایه گذاری خارجی همت کند.
 صادرات چند برابری مواد معدنی با 

برجام
کرباســیان تصریح کرد: با توجه به موقعیت 
خــوب ما در منطقه منا و دســتیابی به بازار 
۴50 میلیون نفری و دسترســی به آب های 
آزاد؛ فرصت مناسبی برای صادرات محصولات 
معدنی و پوشــش نیاز منطقه داریم.وی ادامه 

داد: خوشبختانه با به سرانجام رسیدن برجام 
صادرات مواد معدنی چند برابر شد و به اروپا، 
آســیا و کانادا صادرات داشتیم؛ در حالی که 
بخش مســکن ما طی چند سال اخیر رونقی 
نداشت که اگر چنین بود رونق بیشتر می شد.

واگذاری 45 طرح بدون حاشیه
رئیس هیات عامل ایمیــدرو گفت: به عنوان 
سازمان توسعه از ابتدای دولت یازدهم بدون 
حاشــیه ۴5 طرح به بخش خصوصی واگذار 
یا مدیریــت آن به این بخش واگذار شــد یا 
قراردادهای 15 تا 20 ســاله منعقد کردیم و 
این بدان معنی اســت که ایمیــدرو از حالت 
بنگاه داری خــارج می شــود.وی ادامه داد: 
شــخص وزیر صنعت، معدن و تجارت بخش 
معدن و صنایع معدنی را در اولویت خود قرار 
داده است. نقشــه راهی را با محوریت بخش 
خصوصی در 71 بند تهیه و در آن گلوگاه ها 

شناسایی شده است.
 تشکیل ستاد زنجیره فولاد 

در آینده نزدیک
کرباســیان اذعان کرد: ستاد زنجیره فولاد در 
آینده نزدیک تشــکیل خواهد شد و ما باید از 
درون کار اصلاح زنجیره ها را شروع کنیم. وی 
ادامه داد: باید به سمت یکسانی دیدگاه های 
دولتی و خصوصــی در حوزه معدن و صنایع 
معدنی پیش رویم و از ظرفیت انجمن ها بهره 
ببریم. رئیس هیات عامــل ایمیدرو در ادامه 
سخنان خود تاکید کرد: اگر به سمت فرآوری 
مس، لیتیوم و روی نرویم؛ در آینده با بحران 

جدی مواد اولیه مواجه خواهیم شد.
 نیاز به احداث 25 هزار کیلومتر

 خط ریلی
بهرام شــکوری رئیس کمیســیون معدن و 
صنایع معدنی اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 
کشاورزی  ایران در این نشست گفت: خصوصی 
سازی باید در شکل های مختلف انجام شود. 
برای توسعه صادرات باید زیرساخت های لازم 
تامین شــود که بحث حمــل و نقل و انرژی 
از ضروریات به شــمار می رود.وی ادامه داد: 
توســعه ریلی و بنادر به عنــوان گلوگاه های 
ماســت. اگر می خواهیم به اهــداف 1۴0۴ 
دست یابیم؛ باید 25 هزار کیلومتر خط ریلی 
داشته باشیم. میرعلا میرمحمد صادقی نائب 
رئیس اتاق بازرگانی تهران نیز در این نشست 
گفت: ما جزو معدود کشــورهایی هستیم که 
بیش از ۶0 نوع مــاده معدنی داریم و از نظر 

ذخایر معدنی جزو کشورهای مطرح هستیم.

بسیاری از معادن در اختیار 
بخش خصوصی قرار دارد و آن بخش 

غیردولتی بزرگ سهامی عام است. 
اما در حوزه اکتشاف که حوزه 

پرریسکی است؛ دولت به طور جدی 
ورود کرده و نگاه ویژه ای به این 

موضوع دارد. در این زمینه ایمیدرو 
و سازمان زمین شناسی و اکتشافات 

معدنی حسب دستور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت کارگروه مشترکی را 

تشکیل داده و در تعامل هستند
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رئیس اتاق تهران در حاشیه نمایشگاه ایران کان مین 2017:

7 درصد ذخایر معدنی شناخته شده 
دنیا را داریم 
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نشســت تخصصــی بــا عنوان 
"ســرمایه گذاری، تامین مالی 
و استانداردســازی بــر پایــه 
اقتصــاد معدنی"  با حضــور مهندس 
اتــاق  رئیــس  خوانســاری  مســعود 
بازرگانــی، صنایــع و معــادن تهــران 
و جمعــی از فعــالان بخــش معدن در 
حاشــیه نمایشــگاه ایــران کان میــن 

۲017 برگزار شد.

به گزارش خبرنگار ما؛ مســعود خوانساری 
رئیس اتــاق بازرگانی تهران در جمع فعالان 
معدنی گفت: بخش معدن و صنایع معدنی ۶ 

درصد اقتصاد را تشکیل می دهند؛ 7 درصد 
ذخایر شناخته شــده دنیا را داریم و فرصت 

های بکری برای سرمایه گذاران وجود دارد.
وی با بیان اینکه بخش معدن از بخش های 
مهم و زیربنایی اســت که یک درصد ارزش 
افزوده کل اقتصاد و با صنایع وابسته ۶ درصد 
را داراست افزود: نرخ رشد بیکاری در کشور 
بالای 12 درصد است و با توجه به اشتغالزایی 
بالای بخش معدن؛ ســرمایه گذاری در این 

بخش منجر به ایجاد اشتغال می شود.
خوانساری با بیان اینکه باید این باور را ایجاد 
کنیــم که بخــش خصوصی از ایــن بزرگتر 
 شــود؛ در  ادامه افزود: بخش خصوصی امروز 

می تواند از گشــایش فاینانــس های جدید 
استفاده کند و طرح های اقتصادی در دست 
خود را تامیــن مالی کند. دولــت چابک به 
معنای این اســت مجوزهایــی که کار بخش 
خصوصی را برای ســرمایه گذاری سخت می 
کند، حذف کند. وقت آن فرا رسیده که دست 
بخش خصوصی را بــاز بگذاریم؛ در غیر این 
صورت نمی توان شاهد رشد خصوصی ها بود.

رئیس اتاق بازرگانی صنایع معادن و کشاورزی 
تهران گفت: صدور بیــش از حد مجوزها از 

موانع رشد معدن در بخش خصوصی است.
وی افزود: طی ســال های گذشته به دلیل 
تحریم هایی علیه ایران، سرمایه گذاری های 
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چندانی در بخش معدن نداشتیم. اکنون باید 
از ایــن ظرفیت ها اســتفاده کنیم. از طریق 
بخش معدن می توان اشتغال خوبی را ایجاد 

کرد اما نیاز به سرمایه گذاری دارد.
خوانســاری تصریح کرد: برای توسعه بخش 
معدن نیز نیاز به ســرمایه گذاری و به ویژه 
ســرمایه گذاری خارجی اســت. کشورهای 
پیشــرفته ای همچون چیــن، هند، مالزی، 
ترکیه بدون ســرمایه گذاری خارجی به این 

موقعیت دست نمی یافتند.
خوانســاری با اشــاره به اینکه هیچ کشور 
توســعه یافته یا در حال توسعه ای بدون 
ســرمایه گذاری خارجی نمی تواند سرپا 
بماند افزود: بدون سرمایه گذاری خارجی 
رســیدن به رشــد 8 درصدی محال است 
که ۴ درصد از این رشد به سرمایه گذاران 
داخلی مرتبط می شود. در نتیجه باید برای 
جذب سرمایه گذاری خارجی تلاش کنیم. 
در کنار جذب سرمایه گذاری خارجی باید 
به تامین سرمایه از داخل کشور نیز توجه 
داشته باشیم که از طریق راه هایی همچون 
اســتفاده از منابع بانکی و صرفه جویی در 
منابع کشور صورت گیرد. وی اظهارداشت: 
واقعی کردن نرخ ارز یکی از راه های کسب 
درآمد از معدن و خواسته مشخص فعالان 
اقتصادی است و همچنین صرفه جویی و 
مدیریت حامل های انــرژی نیز می تواند 
به ما کمک کنــد؛ چراکه می توان معادن 
کشور را از طریق همین درآمدهای داخلی 

توسعه داد.
خوانســاری تصریح کــرد: در بخش معدن 
بخش خصوصی پیشرفت خوبی داشته است، 
اما از جمله موانعی که رشد این بخش را کند 
می کند دخالت دولت و صدور بیش از اندازه 

مجوز است.
وی از ایجــاد دفتــری در اتــاق بازرگانی به 
منظور جذب ســرمایه گذاری خارجی خبر 
داد و از خانه معدن ایران خواســت پروژه ها 
را به این مرکــز معرفی نماید زیرا که معدن 
ظرفیت خوبــی دارد و انگیزه خوبی را برای 

سرمایه گذاران خارجی ایجاد می کند.
شــرافت رئیس خانه معدن استان فارس نیز 
در این نشســت ســوالی مبنی بر اینکه اتاق 
بازرگانــی در زمینه کوچک ســازی دولت 
چگونه مطالبه گری می کند، پرسید و گفت: 
حجم دولت در اقتصاد بیشــتر از 80 درصد 
است. اتاق بازرگانی در زمینه کوچک سازی 

دولت چگونه مطالبه گــری می کند؟ برای 
ســرمایه گذاری در بخــش معدن عدد قابل 
توجهی لازم است و بهتر است شاخصی برای 

این سرمایه گذاری تعیین شود.
وی با بیــان اینکه الان وقــت تهاتر کالا به 
کالاســت، گفت: اکنون که یکســری دانش 
و فناوری وارد کشــور می کنیم و برای این 
انتقال مشــکلاتی وجود دارد، اتاق بازرگانی 

چه نقشی می تواند داشته باشد؟
سهم بخش خصوصی در اقتصاد کمتر 

شده است
بهرام شکوری عضو هیات مدیره خانه معدن 
ایران و رئیس کمیسیون معادن اتاق بازرگانی 
نیز در این نشست تخصصی گفت: آمارهای 
جدید نشان می دهد 18 درصد واگذاری ها 
به بخــش خصوصی صورت گرفته و بقیه رد 
دیون بوده است. در حالی که شعار خصوصی 
سازی بارها مطرح می شود؛ اما دولت بزرگ 

و بزرگتر شده است.
وی افزود: طی ســال های اخیر سهم بخش 
خصوصی در اقتصاد کشورمان کمتر و کمتر 
شده اســت. در حالی که در تمام دنیا روابط 
به نفع اقتصاد شــکل می گیــرد و ایران هم 
همین شــکل روابط را دارد. برخی مشکلات 
ما با خودمان است. نظام بانکی اگر ایراد دارد، 
ربطی به تحریم ها و کشورهای دیگر ندارد. 
نظــام ارزی، بانکی و ... بایــد به نفع بخش 

تولیدی کشور اصلاح شود.
شــکوری گفت: برای رســیدن به رشــد 8 
درصــدی اقتصــادی 1100 میلیــارد دلار 
سرمایه نیاز اســت که 250 میلیارد دلار آن 
از منابع خارجی پیش بینی شــده است. وی 
گفت: ســهم عمده معادن با حــدود 98/۳  
درصد متعلق به معادن کوچک و متوســط 
است که در حال حاضر با مشکلاتی همچون 
مشــکلات مالی، نوســازی ماشــین آلات، 

فرآوری و واحدهای معدنی و تکمیل زنجیره 
ارزش مواجه هستند. 

شــکوری اظهارکرد: نقش معدن در اشتغال 
بســیار موثر است؛ به گونه ای که هر فرصت 
شــغلی در بخش معدن 17 شــغل را ایجاد 
خواهد کرد. وی گفت: عمده معادن کشور در 
مناطق کمتر توسعه یافته است که می تواند 

به اقتصاد و آبادانی این مناطق کمک کند.
محمدجعفر صادقی پنــاه دیگر عضو هیات 
مدیــره خانه معدن در ادامه این نشســت از 
رئیس اتاق بازرگانی تهران پرسید: اتاق ایران 
برای جذب سرمایه گذاری خارجی و ایرانیان 
مقیم خارج چــه کرده اســت؟ قانون های 
بسیاری در بخش معدن وجود دارد که نیاز به 
اصلاح دارد. مانند قانون معادن که به تازگی 
از ســوی کمیســیون معادن اتاق بازرگانی 
اصلاح شده اســت؛ اما این ترس وجود دارد 
که از کانال بخش خصوصی بگذرد و به دولت 

با نگاه دولتی تغییر کند.
خوانســاری در ادامه این نشست مطرح کرد: 
در خصوص واقعی سازی قیمت ارز بهتر بود 
از  دکتر شــریعتمداری سوالی پرسیده شود. 
امروز اعتقاد واقعی ســازی قیمت ارز پررنگ 
است؛ همانطور که چینی ها نیز قیمت یوان 
را پاییــن نگه می دارند تــا بتوانند صادرات 
خوبی داشــته باشــند. در مورد بانک ها هم 
می توان گفت اتــاق بازرگانی تهران مفصل 
در زمینــه نظام بانکی کار کــرده؛ اما برخی 
مشــکلات ریشه در اقتصاد کشــور دارد. در 

زمینه تعرفه هم همینطور است.
وی با اشــاره به یکی از مصوبه های ستاد 
اقتصاد مقاومتی گفت: اتاق بازرگانی تهران 
در خصوص اظهارنامه های مالیاتی از دولت 
مطالبه گری داشته و می کند. بنابراین اتاق 
بازرگانی مطالبه گری خود را دارد، اما دولت 
در وظایف غیرحاکمیتی دخالت بسیار دارد 
و تمرکز خود را به ســمت دیگری معطوف 
کرده است. خوانساری گفت: در حال حاضر 
بدهی دولت به بخش درمان و بانک ها نیز 
مطرح اســت؛ اما به هر حال این مشکلات 
قبــل از انقلاب هم بــوده و کار را به جایی 
رسانده که الان بانک ها بنگاه دار شده اند. 
آنچه که مسلم اســت اینکه دولت بیش از 
اندازه در اقتصاد دخالت می کند؛ به همین 
دلیل نیاز اســت که همه بــرای کمرنگ 
 شــدن حضور دولت در اقتصــاد تلاش و 

مطالبه گری کنیم.

 نقش معدن در
 اشتغال بسیار موثر است؛ به 
گونه ای که هر فرصت شغلی 

در بخش معدن 17 شغل ایجاد 
می کند. عمده معادن کشور در 
مناطق کمتر توسعه یافته است 

که می تواند به اقتصاد و 
آبادانی این مناطق کمک 

بسزایی  کند



Jahane Madan

ماهنامه جهان معدن  شماره چهاردهم  آبان و آذر 1396 44

«زنجیــره  تخصصــی  نشســت 
فــولاد در افق ایــران 1404» 
بــا حضور دکتر بهرام ســبحانی 
مبارکــه  فــولاد  شــرکت  مدیرعامــل 
اصفهــان، مهندس محمدرضــا بهرامن 
رئیــس خانه معــدن، بهرام شــکوری 
عضو هیات مدیره خانه معدن و رئیس 
کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق 
بازرگانــی ایــران و جمعــی از مدیران 
و کارشناســان همزمــان بــا برگــزاری 
ســیزدهمین نمایشــگاه بیــن المللــی 
معدن، صنایع معدنی، ماشــین آلات و 
تجهیــزات )ایران کانمیــن ۲017( در 

تهران برگزار شد.

به گزارش خبرنگار ما؛ دکتر بهرام سبحانی 
مدیرعامل شــرکت فــولاد مبارکه اصفهان 
در ایــن کارگروه تخصصی طی ســخنانی 
با ارائــه گــزارش کاملی دربــارۀ وضعیت 
برنامۀ دســتیابی بــه ظرفیــت تولید 55 
میلیون تن فولاد، الزامــات موازنه ظرفیت 
 در زنجیــرۀ تولیــد فــولاد را تبیین کرد.

وی با اشاره به انگیزه هایی که پیش از این 
باعث شــده بود هنگام تنظیم ســند چشم 
انداز تولیــد 55میلیون تن فــولاد در نظر 
گرفته شود، مصرف ســرانه فولاد کشور را 
حدود 215 کیلوگرم اعلام کرد و افزود: اگر 
تا سال 1۴0۴ جمعیت کشور به حدود 90 
میلیون نفر و مصرف ســرانه به حدود ۳۳0 

کیلوگرم افزایش یابــد؛ در این حالت برای 
مصرف داخلی فقط به ۳0 میلیون تن فولاد 
نیاز خواهیم داشت و مابقی ظرفیت تولیدی 
باید در بازارهای صادراتی به فروش رســد. 
این در حالی اســت که مزیــت هایی نظیر 
گاز، انرژی، معدن و نیروی انســانی مستعد 
در ایران شــرایطی فراهم آورده اســت تا با 
استفاده از این ظرفیت ها تولید 55 میلیون 
تن فولاد در دســتور کار قرار داده شود که 
البتــه دســتیابی به این هــدف در صورت 
برطرف شدن چالش های فرا رو چندان هم 

بلندپروازانه و دور از دسترس نیست.
وی بر تولید اقتصادی و افزایش توان رقابت 
با ســایر رقبا تأکید کرد و ضمن تشــریح 

زنجيره فولاد در افق ايران 1404” : مديرعامل فولاد مباركه در نشست تخصصي “

 رویکرد تولید ۵۵ میلیون تن فولاد
 با نگاه جهانی موفقیت آمیز خواهد بود 
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زنجیرۀ تولید، ضریب بهره برداری پایین از 
ظرفیت نصب شــده، پراکندگی جغرافیایی 
واحدهای تولیدی فعال و در دســت اقدام، 
ظرفیت هــای غیراقتصــادی، ناقص بودن 
و عدم موازنــه در زنجیرۀ تولید، تکنولوژی 
تولید، بهــره وری پائین نیــروی کار و بی 
توجهی به نیاز بازارهای صادراتی به عنوان 
اساسی ترین چالش های موجود در زنجیرۀ 

تولید یاد کرد.
سبحانی در همین خصوص خاطرنشان کرد: 
با توجه به اینکه هزینه های مربوط به حمل و 
نقل را نیز باید به این مشکلات اضافه کرد، به 
خوبی واضح است که نتیجه همه این کاستی 
 ها نداشــتن توان لازم برای رقابت اســت.

سبحانی با اشاره به وضعیت فعلی واحدهای 
فولادسازی کشــور و علل زیان دهی آنها و 
با تأکید بر اینکه فــولاد مبارکه در تمامی 
بخش های خود هم اکنون با تمام ظرفیت 
و ضریب 100 درصدی در حال کار و تولید 
است، اظهارکرد: ظرفیت بالقوه فولادسازی 
های کشور ۳0 میلیون تن و ظرفیت بالفعل 
آن 20میلیــون تن و متأســفانه ضریب به 
کارگیری ۶۶ درصد اســت که این موضوع 
باعث می شــود واحدهای تولیدی زیان ده 

شوند.
وی با اشــاره به میزان تولید آهن اسفنجی، 
چدن، گندله، کلوخه، کنســانتره ســنگ 
آهن فعلی کشــور و ســایر مواد لازم برای 
تحقق ظرفیــت تولید 55 میلیون تن فولاد 
افزود: با احتســاب میــزان تولید در طرح 
های فعال و در حــال احداث در  همه این 
بخش ها با کمبود مواجه هســتیم. چنانچه 
این کمبودها نیز برطرف شــود، همانگونه 
که اشاره شد با مشــکل پراکندگی مواجه 
هســتیم؛ به نحوی که فقط سه واحد بالای 
2 میلیون تن در کشــور داریم و 51 واحد 
در کشــور وجود دارند کــه می خواهند در 
مجمــوع 5میلیون و 800 هــزار تن فولاد 
تولیــد کنند و همۀ این واحدها به پســت 
برق، جاده، آب و ســایر ملزومات لازم برای 
تولید احتیــاج دارند و این پراکندگی باعث 
 می شــود مزیت تولید رقابتی از بین برود.

ســبحانی در بخش دیگری از سخنان خود 
پاییــن بودن بهره وری نیــروی کار را یکی 
دیگر از معضلات تولید رقابتی دانســت و با 
بیان اینکه میانگیــن جهانی در این بخش 
2 نفر ســاعت بر تن تولید است، گفت: در 

کشورهای آســیای میانه این مورد وضعیت 
نامطلوبی دارد؛ به نحوی که در این کشورها 
این میزان حدود ۶ نفر ســاعت بر تن تولید 

است. 
این در حالی اســت که در شــرکت فولاد 
مبارکه اصفهــان که بالاتریــن ظرفیت را 
نســبت به تعداد کارکنان دارد، این میزان 
حدود 5 نفر ساعت است که نسبت به سایر 
بخش های کشــور بهترین شرایط را دارد، 
 اما همچنان از متوســط جهانی فاصله دارد.
وی خاطرنشــان کرد: بــرای رفع همه این 
معضلات باید به دنبال فناوری روز باشیم تا 
بتوانیم محصول باکیفیت تولید کنیم. باید با 
نگاه به بازارهای جهانی و تعریف و شناسایی 
بازارهای هــدف، محصولاتی منطبق با نیاز 
بازارهای جهانی تولید کنیم و به خاطر داشته 
باشیم کشورهای توسعه یافته دوران ساخت 
و ساز خود را سپری کرده اند و از این پس به 
 فولادهای ویژه و کیفی تر نیاز بیشتری دارند.

مدیرعامل فولاد مبارکه در تکمیل سخنان 
خود توجه به شرایط اقلیمی کشور را یکی 
دیگر از شــروط اساســی برای موفقیت در 
تولید 55 میلیون تن فولاد ذکر کرد و گفت: 
در این زمینه باید به وجود زیربناهای لازم و 
هزینه های مربوط به جا به جایی مواد بین 
بخشــی و ارسال تولیدات به بازارهای هدف 
داخلی و جهانی توجــه کنیم و ببینیم اگر 
این واحدها در کجا و با چه ظرفیتی ساخته 
شوند، قیمت تمام شــده رقابتی ایجاد می 

کنند.
مدیرعامل فولاد مبارکه در این نشســت در 
پاســخ به سؤالی مبنی بر اینکه برای تأمین 
مواد اولیه از منابع خارج از کشور در زنجیرۀ 
فولاد آیا راهکاری در نظر گرفته شده است 
یا خیر؟ گفت: همانگونه که اشــاره شد به 
طور قطع واردات ســنگ آهن و مواد اولیه 

برای شــرکت هایی که مزیت دسترسی به 
آب هــای آزاد را دارند، می تواند مقرون به 
 صرفه باشــد و در نظر نیز گرفته شده است.
وی در پاســخ بــه این ســؤال کــه دلیل 
افزایــش نــرخ تعرفه بــر روی محصولات 
فــولادی از ســوی اتحادیه اروپــا چه بوده 
اســت، گفت: امروزه وضع تعرفــه بر روی 
واردات محصــولات بــه دلیــل حمایت از 
تولیــد داخل و برای این اســت که واحدها 
بتوانند روی پای خود بایستند؛ ضمن اینکه 
وضع تعرفه از ســوی اتحادیه اروپا بر روی 
کشــوری خاص نبوده و همه کشــورهای 
 صادرکننده به اروپا را شــامل شــده است.
دکتر سبحانی در پاسخ به این سؤال که چه 
موانعی پیش روی توسعه قرار دارد، تصریح 
کرد: یکی از بزرگترین موانع سرمایه گذاری 
اســت. منابع مالی در کشــورهای دیگر با 
کمتریــن بهره و حتی بدون بهره به صورت 
درازمدت در اختیار تولید و توسعه قرار داده 
می شود. در کشــور ما نیز با تشویق بخش 
خصوصی و کاهش ریســک برای ســرمایه 
گذاران خارجی و یا اســتفاده از منابع مالی 
 آنهــا می تــوان به این بخــش کمک کرد.

وی در جواب این ســؤال که در چه صورت 
تولید در کشــور ما موفق خواهد بود، گفت: 
با نگاه بین المللی و داشتن استراتژی مدون 
در توسعه می توان شرایطی فراهم کرد که 

بتوان در چرخه رقابت باقی ماند.
مدیرعامل فولاد مبارکــه درباره اینکه چرا 
صادرات این شــرکت به ویژه طی ماه های 
اخیر کاهش یافته اســت، تصریــح کرد: با 
توجه به اینکه کشــور ما در حال خروج از 
رکود اســت؛ به طور طبیعــی به هر میزان 
که رونق اقتصادی حاصل شــود، به همان 
مقدار نیاز به محصــولات فولادی از جمله 
ورق افزایش می یابــد؛ در این حالت فولاد 
مبارکــه به دلیل حمایت هرچه بیشــتر از 
تولید داخل ضمن حفظ بازارهای صادراتی، 
بخــش بیشــتری از محصولات خــود را 
 بــه بازارهــای داخلی عرضه کرده اســت.
ســبحانی در خصوص چرایی و لزوم ادغام 
واحدهــای کوچک تصریح کرد: این اقدامی 
است که حتی بزرگترین تولیدکنندگان فولاد 
جهان نیز به منظور افزایش توان رقابتی خود 
با کشور چین انجام داده اند. بدون شک انجام 
این کار در کشــور ما نیز به بقاء و سوددهی 
 واحدهــای کوچــک کمک خواهــد کرد.

 ضریب بهره برداری پایین 
از ظرفیت نصب شده، پراکندگی 

جغرافیایی واحدهای تولیدی فعال 
و در دست اقدام، ظرفیت های 

غیراقتصادی، ناقص بودن و عدم 
موازنه در زنجیرۀ تولید، تکنولوژی 
تولید، بهره وری پائین نیروی کار و 

بی توجهی به نیاز بازارهای 
صادراتی به عنوان اساسی ترین 

 چالش های موجود در زنجیرۀ 
تولید است
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دکتر کلانتری در نشست مشترک با معدنکاران؛

 90درصد معدنکاران 
در راستای محیط زیست کار می کنند

پنل "معــادن، منابع طبیعی و محیط 
زیســت" بــا حضــور دکتر عیســی 
کلانتــری معــاون رئیــس جمهور و 
رئیس سازمان حفاظت از محیط زیست، دکتر 
جعفر ســرقینی معاون معدنی وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت، مهندس مســعود منصور 
معاون حفاظت و امور اراضی سازمان جنگل 
هــا، مراتع و آبخیزداری کشــور، محمدرضا 
بهرامن رئیس خانه معدن ایران و تعدادی 
از فعالان این بخش در حاشیه سیزدهمین 
نمایشگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی، 
ماشــین آلات و تجهیزات وابســته- ایران 

کانمین ۲017 برگزار شد.

محمدرضا بهرامن رئیــس خانه معدن ایران در این 
نشســت تخصصی معدنکاری و محیط زیست گفت: 
همانطور که همــگان می دانند معدنــکاری بدون 
رعایت مســائل زیســت محیطی غیرممکن است. 
وی افزود: خانه معدن، اعضای هیات امناء و اعضای 
هیات مدیره به معدنکاری به شــرط محیط زیست 
اعتقاد دارند. برداشت ثروت های خدادادی بر مبنای 
محافظــت از محیط زیســت باید صــورت گیرد و 
معدنکاران بر اســاس همین زوایا وارد فعالیت های 
معدنی شده اند.بهرامن ادامه داد: باید تلاش کرد در 
مســیر معدنکاری به محیط زیست لطمه و آسیبی 
وارد نشود.  امیدواریم در این نشست فوق تخصصی 

مسائل مربوط به محیط زیست به خوبی مطرح شود 
و این تعامل بین جامعه معدنی و محیط زیست ادامه 
داشته باشد. نباید برخی تخلفات زیست محیطی را 
به تمام بخش های معدنی عمومیت داد.دکتر جعفر 
ســرقینی معاونت معدنــی وزارت صنعت، معدن و 
تجارت نیز در این نشســت مطرح کرد: معدنکاری 
در تمام دنیا بر اساس استانداردهای زیست محیطی 
جریان دارد و در ایران هم طبق این شرایط معدنکاری 
باید انجام شود؛ چراکه بخش معدن نمی تواند بدون 
رعایت مسائل زیســت محیطی به اهداف توسعه و 
رشد دست یابد.دکتر عیسی کلانتری معاون رئیس 
جمهور و رئیس ســازمان حفاظت از محیط زیست 
هم در نشست مشــترک با معدنکاران با بیان اینکه 
رئیــس جمهور ۴ ماموریت به محیط زیســت داده 
است گفت: حق آبه زیست محیطی، حذف آلودگی 
کلان شهرها، حذف منشاء گرد و غبار و حل مشکل 
زباله ۴ ماموریتی است که رئیس جمهور به سازمان 
محیط زیســت داده است.وی با تاکید بر اینکه  ۳0 
درصــد آلودگی هوای تهران مربوط به کامیون های 
آلوده اســت و تلفات آلودگی کلان شهرها بیش از 2 
برابر حوادث رانندگی است گفت: محیط زیست در 
راستای توسعه پایدار با معدن خیلی راحت کنار می 
آید؛ اما متاســفانه متخلفان اسم معدن را زیر سوال 
برده اند.دکتر کلانتری تاکید کرد: 90  درصد فعالیت 
های معدنی در راستای محیط زیست کار می کنند، 
اما 10 درصد معــادن مخرب اند که همین موضوع 
باعث شــده اســت معادن دیگر زیر سوال بروند.وی 

افزود: وزارت نفت به وظایفش در خصوص مســائل 
مربوط به محیط زیســت عمل کــرد، اما زورمان به 
خودروســازان نرسید. به گونه ای که خودروسازان و 
موتورســازان به تعهدات زیست محیطی عمل نمی 
کنند. این در حالی اســت که اگر خودروســاز نمی 
تواند خودروی اســتاندارد تولید کند؛ باید تولیدش 
را متوقف کند.به گفته وی معدن و محیط زیســت 
نباید با هم مقابله کنند؛ بلکه پیوسته باید در تعامل 
با یکدیگر باشند. دکتر کلانتری در پایان تاکید کرد: 
موافق تعامل با معدن و محیط زیســت هستم اما به 
شرط و شــروطی؛ در راستای توسعه پایدار مشکلی 
نداریم ولی توســعه یکســویه را نمــی پذیریم و به 
صنایع آلوده کننده رحم نمی کنیم.مســعود منصور 
معاون ســازمان منابع طبیعی کشــور نیــز در این 
نشست گفت: خوشبختانه طی سال های اخیر هیچ 
طرح دعوایی بین معدنکاران و منابع طبیعی شــکل 
نگرفته است. استعلامات برای بهره برداری از معادن 
منطقی تر شده و ســازمان منابع طبیعی نسبت به 
فعالیت معادن تصمیم های بزرگی گرفته اســت. اما 
معدنکاران باید به ســمت بازسازی و احیای معادن 
بروند و دســتور العمل احیا و بازسازی معادن بهره 
برداری شده را باید اجرایی کنیم.وی افزود: امیدواریم 
در ادامه جلسات نیز اقدامات مثبت معدنی که باعث 
فرهنگسازی در بخش معدن می شود، گفته شود تا 
مشــکلات. نگاه ما به تمام معادن نمی تواند یکسان 
باشد و ذخایر معدنی با هم متفاوت است. امیدوارم در 

تمام واحدها این نگاه کارشناسی حاکم شود.



ماهنامه جهان معدن  شماره چهاردهم  آبان و آذر 1396 47

تـولیـد
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به گزارش خبرنگار "جهان معدن"؛ کارخانه 
5 میلیون تنی گندله ســازی شــرکت اپال 
پارســیان ســنگان با مشــارکت ایمیدرو و 
شرکت اپال پارسیان سنگان با حجم سرمایه 
گــذاری حــدود 1100 میلیــارد تومان و با 
اشــتغالزایی ۳50 نفر بطور مستقیم مطابق 

برنامــه زمانبندی و کارخانه 2.5میلیون تنی 
کنســانتره سازی شــرکت صنعتی و معدنی 
توســعه ملی توسط شرکت توســعه ملی با 
حجم ســرمایه گذاری حــدود 800 میلیارد 
تومان و اشــتغالزایی 200 نفر بطور مستقیم 

به صورت رسمی افتتاح شدند. 

 معدن یکی از مهمترین نهادهای
 اقتصاد مقاومتی است

دکتر اســحاق جهانگیری معاون اول رئیس 
جمهور در این مراسم با تاکید بر اینکه معدن 
یکی از مهمتریــن نهادهای اقتصاد مقاومتی 
اســت، گفت: مقام معظم رهبــری از اواخر 

جهانگیری در افتتاح کارخانه های "گندله سازی اپال پارسیان" و "کنسانتره توسعه ملی":

تجهیزات  ساخت  فنی  دانش  به  ایران 
یافت دست  سازی  گندله  کارخانه 

دکتر شریعتمداری: ایمیدرو سرنخ تسبیح فعالیت های منطقه سنگان است

کارخانه های "گندله ســازی اپال پارســیان سنگان" و "کنسانتره سازی شرکت صنعتی و معدنی توسعه 
ملی" با حضور دکتر اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور، دکتر شریعتمداری وزیر صنعت، معدن 
و تجارت، دکتر مهدی کرباســیان رئیس هیات عامل ایمیدرو و جمعی از مدیران و فعالان این بخش در 

مجتمع سنگان افتتاح شد.
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سال 92 سیاســت های اقتصاد مقاومتی را 
ابلاغ کردند که مهمترین ویژگی آن مشخص 
کردن راهکارهــای برون رفت از چالش های 
پیش رو اســت. معــاون اول رئیس جمهور 
گفت: خوشــبختانه وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و ایمیدرو برای اکتشافات و راه اندازی 
معادن برنامه دارند. این کار اقتصاد مقاومتی 
محسوب می شــود؛ چراکه از ذخایر داخلی 
اســتفاده می شود و در مناطق محروم کشور 
قــرار دارد. وی ادامه داد: در بخش معدن کار 
زیادی صورت گرفته و معــادن زیادی فعال 
شده است که معدن سنگان یکی از بزرگترین 
معادن در ســطح جهانی است و اقداماتی که 
در آن انجام شده و می شود، منحصر به فرد 
اســت. باید اعلام کنم که یکی از قطب های 
صنعتی کشور در حال شکل گیری است. وی 
ادامه داد: کار در معدن بســیار دشوار است و 
کسانی که در آن کار نکرده باشند، سختی آن 
را نمــی توانند حس کنند؛ به ویژه در معادن 
زیرزمینــی نظیر زغال ســنگ این شــرایط 
ســخت تر اســت. وی ادامه داد: استفاده از 
نیروی انسانی و تجهیزات داخلی در کارخانه 

ها جزو اقتصاد مقاومتی به شمار می رود.
معــاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه توان 
بســیار بزرگی در مهندســان ایرانی شــکل 
گرفته اســت، تصریح کرد: قدرت خلاقانه ای 
در نیروی انســانی ایجاد شــده که می تواند 
طراحی، مهندسی و تولید تجهیزات کارخانه 
گندله سازی را انجام دهد. این در حالی است 
که در گذشــته دانش فنی مهندسی آن تنها 

در اختیار دو یا سه کشور صنعتی بود.

وی افــزود: ما در اقتصــاد مقاومتی به دنبال 
پویا کردن نیروها هستیم. موضوع دیگر اینکه 
بخش خصوصی میلیاردها تومان در این طرح 
ها سرمایه گذاری کرده است. دولت با بودجه 
عمرانی چگونه می توانســت این ســرمایه 
گــذاری را انجام دهد و طــرح ها را تکمیل 
کند؟ اقتصاد مقاومتی می خواهد مردم وارد 

کار شوند.
جهانگیــری با بیان اینکه بــرای راهکارهای 
بــرون رفت از مشــکلات نیاز به یکســری 
سیاست های اقتصادی است، گفت: سیاست 
های اقتصاد مقاومتی اعلام شده توسط مقام 
معظم رهبری؛ نقشــه راه است و سران قوا و 
مسئولان بر آن اتفاق نظر دارند. وی با اشاره 
به اینکه محدوده ســنگان در خواف؛ یکی از 
بزرگترین معادن سنگ آهن در جهان است 
گفت: این معدن از مراکز مهم توسعه در این 
منطقه خواهد بود. این نمونه طرح ها نشــان 
داد ما به ظرفیت ســاخت تجهیزات ســازی 
کشــور و اشــتغالزایی افزودیم که این همان 
اقتصاد مقاومتی اســت. در اقتصاد مقاومتی 
دنبــال زنده کردن همین توانمندســازی ها 
هستیم. کار بزرگ معدنی با همت وزارتخانه و 
بخش خصوصی تبدیل به یک رشته صنعتی 
بزرگ شــده است. امروز ســنگ آهن کشور 
دیگر در وضعیتی نیســت کــه بگوییم آن را 

خام فروشی می کنیم.
دکتر جهانگیــری ادامــه داد: آب به عنوان 
محدودیت جدی برای کل ایران است و باید 
با تدبیر و کمک همدیگر راهکارهایی برای آن 
بیابیم. انتقال آب یکی از راهکارهایی است که 

محدودیت آب برطرف خواهد شد.
معــاون اول رئیــس جمهور با بیــان اینکه 
شهرستان خواف به عنوان یکی از کانون های 
صنعتی کشور تبدیل خواهد شد، گفت: حسن 
این شهرســتان، هم مرز بودن با افغانستان 
است؛ این کشور دوست و برادر ماست و می 
توان با حمایت همدیگر افغانستان نیز توسعه 
پیدا کند. وی افزود: یکی از مهمترین جهت 
گیری های دولــت و رئیس جمهوری، طرح 
احداث راه آهن مشــهد زاهدان است که در 
آینده می تواند محور مهم توســعه ریلی بین 
شرق و غرب باشد. علاوه بر این چین و هند 
با افغانستان و آسیای میانه به هم متصل می 
شــود.جهانگیری خاطرنشان کرد: قطعه اول 
این خط آهن )یونسی- گناباد( در حال شروع 

عملیات اجرایی است.
دکتر شریعتمداری: ایمیدرو سرنخ 

تسبیح فعالیت های منطقه سنگان است
دکتر محمد شــریعتمداری وزیــر صنعت، 
معــدن و تجــارت هــم در مراســم افتتاح 
کارخانه های "گندله ســازی اپال پارسیان 
سنگان" و "کنسانتره سازی شرکت سرمایه 
گذاری گروه توســعه ملی" گفت: با حمایت 
نمایندگان مجلس بخشی از مطالبات ایمیدرو 
بابت واگذاری شرکت های تحت پوشش برای 

توسعه کشور در اختیارمان قرار می گیرد. 
وی بــا بیان اینکه ایمیدرو ســرنخ تســبیح 
فعالیت های منطقه ســنگان اســت، گفت: 
اگر ایمیدرو این کار را شــروع نمی کرد، این 
توسعه ها صورت نمی گرفت. سنگان به عنوان 
نقطه مرزی، مرکز بزرگ صنعت فولاد ایران 
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است؛ به طوری که تا پایان سال 99 از تولید 
۶0 میلیون تن کنســانتره سنگ آهن و ۶0 
میلیون تن گندله بــه ترتیب20 میلیون تن 
کنسانتره و 15 میلیون تن گندله در سنگان 
تولید خواهد شد. وی ادامه داد: در این منطقه 
10 هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری و 10 
هزار نفر اشــتغال ایجاد خواهد شــد. نکته 
قابل ملاحظه اینکه از نیروی انســانی منطقه 
استفاده خواهد شد. همچنین در این منطقه 
با حمایــت ایمیدرو مرکز علمــی کاربردی 
تاســیس شده اســت. وزیر صنعت، معدن و 
تجارت با بیان اینکــه تولید 55 میلیون تن 
تا افق چشم انداز رویا نیست، گفت: صادرات 
15 میلیون تنی فولاد نیز رویا نیست و همه 

اینها دست یافتنی است.
تشکیل ستاد فولاد برای ایجاد تعادل 

در زنجیره تولید 
وی ادامه داد: ســتاد فولاد تشــکیل شده و 
بــرای ایجاد تعادل در زنجیــره تولید فولاد 
تلاش می کنیم. برای جذب سرمایه گذاری 
حدود 22 میلیارد دلار پیگیری می شــود 
که 8.۴ میلیــارد دلار برای صنایع معدنی و 
معادن و 1۴.5 میلیارد دلار برای زیرساخت 
ها است. برای توسعه معدن مشکلی نداریم و 
برای زیرساخت ها نیازمند مشارکت سیستم 
بانکی و ... هستیم.دکتر شریعتمداری با اشاره 
به زیرساخت های منطقه سنگان گفت: این 
منطقه مشکل گاز ندارد و مشکل برق نیز تا 
حدود زیادی رفع شــده است. در زمینه آب 
چون از تکنولوژی مصرف پایین آب استفاده 
شده، نگران نیســتیم و با استفاده از پساب 
های شــهری درصدد رفع آن هســتیم.وی 
افــزود: در حوزه ریل باید کار بزرگی صورت 
گیرد و با حمایت دولت و مجلس مشــکل 

رفع شود.
 کرباسیان: 23 درصد زنجیره فولاد 

در سنگان است
دکتر مهدی کرباســیان رئیس هیات عامل 
ایمیدرو نیز در این مراســم گفت: 2۳ درصد 
زنجیره صنعت فولاد در منطقه ســنگان قرار 
دارد.وی ضمــن ابراز تشــکر از پیمانکاران، 
مشــاوران، مدیــران، کارکنــان، کارگران و 
مسئولان محلی اظهار داشــت: این فعالیت 
های انجام شــده، حاصل دســتور عملیات 
اکتشاف زمان آقای جهانگیری است. از جمله 
مزایای این پــروژه ها، زمان کوتاه راه اندازی 
آنهاســت. وی ادامــه داد: موضوع دیگر ملی 
بودن پروژه هاســت. یکی از اصرارهای دولت 

دوازدهم، تشکیل ســتاد فولاد بود که انجام 
شد. همچنین طرح جامع معدن تدوین شده 

و باید مسائل آن را در منطقه ببینیم.
رئیس هیات عامل ایمیدرو با بیان اینکه 12 
هزار کیلومتر مربع کار اکتشــافی با سازمان 
زمین شناسی و اکتشافات معدنی انجام شده، 
تصریح کــرد: در این منطقــه 1۳ محدوده 
امیدبخش داریم. بــر خلاف انتظار، فلز روی 
زیادی در منطقه داریم که اگر کار اکتشافی 
عمیق تری انجام دهیــم، آینده این منطقه 
بسیار خوب خواهد شــد. وی افزود: در این 
منطقه حدود ۴ هزار نفر به طور مســتقیم و 
12 هزار نفر به صورت غیر مســتقیم به کار 

مشغولند.
تامین زیرساخت ها

دکتر کرباســیان با اشــاره به اینکه موضوع 
زیرســاخت در منطقه ســنگان در سال 92 
در حد صفر بود، گفت: با حمایت مســئولان 
اســتانی برق در این منطقه تامین شــده و 
حتی 150 مگاوات برق اضافه وجود دارد. در 
بخش گاز نیز قرار اســت از گاز بها ســرمایه 
گذاری شــود. وی ادامه داد: در خصوص آب 
طی جلســاتی با حضور آقای شریعتمداری و 
استاندار، راهکارهای خوبی در نظر گرفته شد. 
در مورد جاده نیز تفاهمی با اداره راه صورت 
گرفته و تاکنون 22 کیلومتر نهایی شــده و 
آماده افتتاح است. از طرف تربت حیدریه نیز 
تفاهماتی برای احداث آن صورت گرفته است.

رئیس هیــات عامل ایمیــدرو همچنین در 
خصوص ارزش افزوده سنگ آهن بیان داشت: 
قیمت ســنگ آهن در این منطقه 20 تا ۳0 
دلار فــروش می رود اما با احداث کارخانه ها 
فــرآوری قیمت گندله بــه 1۳0 دلار در تن 
رسیده اســت. می بینیم که ارزش افزوده در 

کنار اشتغال چه اثری گذاشته است.

واگذاری سهام اپال پارسیان به مردم 
مهندس مســعود ســمیعی نژاد مدیرعامل 
شرکت سرمایه گذاری پارسیان هم در مراسم 
افتتاحیه گفت: مدل ســرمایه گذاری در این 
منطقه، معماری خاصی داشــت و نسبت به 
بقیه پــروژه ها از تفاوت ویــژه ای برخوردار 
بــود. در این مدل دولــت و بخش خصوصی 
با یکدیگر مشارکت داشــتند؛ این در حالی 
بــود که برخی صاحبنظران از روز اول بر این 
عقیده بودند که نباید با دولت شــریک شد و 

این مدل را اجرا نکنید. 
وی افــزود: در این طرح آقای کرباســیان به 
عنوان حامی و پشتیبان بود. سعی بر این بود 
که از این پروژه به دنبال اشــتغال باشیم نه 
سودآوری. مسئولان استانی به کمک آمدند 
و اجــازه دادند این کار را انجام دهیم؛ چراکه 
از روز اول همه فکر می کردند شــاید بخش 
خصوصی به امکاناتی کــه بخش دولتی می 
تواند از زیرســاخت های توســعه شهرستان 
اســتفاده کند، معترض باشــد؛ اما مسئولان 
استان کمک کردند و نگذاشتند این معماری 

متوقف شود.

 سنگان در حال حاضر 
تامین کننده سنگ آهن مورد 

نیاز برای کارخانه کنسانتره 
سازی به ظرفیت ۲.6 میلیون 

تن در سال است و چشم انداز 
مجتمع سنگ آهن سنگان، 

استخراج 40 میلیون تن سنگ 
آهن و 1۲0 میلیون تن سنگ 

باطله و در مجموع در حدود 
160 میلیون تن عملیات معدنی 
برای تامین خوراک شرکت های 

سرمایه گذار خواهد داشت 
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اجرای پروژه با معماری ایرانی
ســمیعی نژاد گفت: مســاله بعدی که اتفاق 
افتــاد اینکه اجرای این کار بدون سیاســت 
های معمــاری خارجی صورت گرفت و همه 
کسانی که در اجرای این پروژه نقش داشتند، 
همه ایرانی بودند و در واقع طراحی آن تنها با 

معماری ایرانی انجام گرفت.
ســمیعی نژاد با تاکید بر اینکه در نتیجه این 
معمــاری را نباید از دســت داد، افزود: این 
توسعه، افتخار ملی در سال اقتصاد مقاومتی 
است و نباید این روند بومی سازی را از دست 
داد. در همیــن خصــوص در ســال اقتصاد 
مقاومتی باید این بومی ســازی برای اقتصاد 
کشور را به عنوان یک مدل تعریف کرد و به 
سایر بخش های صنعت کشور نیز تعمیم داد؛ 
چراکه این مدل موفقیت خاص خود را دارد.

وی خاطرنشــان کرد: اگر 10 تا 15 و حتی 
20 درصد هم طرح های ملی بومی گران تر 
تمام شــود؛ در آینده به طور قطع با توجه به 
تجربیاتی که برای کشور به همراه دارد؛ ارزان 
تر تمام خواهد شــد. وی با تقدیر از مدیریت 
بانک پارســیان بابت پشــتیبانی و حمایت 

هایش از این پــروژه گفت: طرح های بزرگ 
زیادی داشتیم؛ اما اینکه امروز بانک پارسیان 
ســپرده های خرد مردم را برای ایجاد ارزش 
افزوده بیشتر در این صنعت هزینه می کند؛ 

جای تقدیر و تشکر دارد. 
سمیعی نژاد با اشاره به اینکه ما "نمی توانیم" 
را کنار گذاشته ایم، تاکید کرد: حالا به جرات 
می توانیم بگوییم "توانستیم"  که این مهم  
پدیــده ای بود از دولــت یازدهم و دوازدهم؛ 
دولت تدبیر و امید که یک تدبیر شد و امروز 
هزار نفر به طور مستقیم در این پروژه مشغول 
به کار شــدند و یک طــرح ملی را در اختیار 
مردم گذاشتند.وی همچنین افزود: در اینجا 
بایــد بگویم هر زمان که ایــن طرح تکمیل 
شود، سهام آن را در اختیار مردم منطقه قرار 
خواهیم داد و در واقع ســهام آن را به مردم 
واگذار می کنیم. سمیعی نژاد در پایان ضمن 
تشــکر از تمام پرسنل و مهندسان این پروژه 
که با زحمت و تلاش شــبانه روزی کمتر از 
2۴ ماه این طرح را به انجام رســاندند تاکید 
کرد: اجرای پــروژه در چنین زمان کوتاهی 
یک رکورد اســت که توانستیم این کار را به 

انجام برســانیم. در خصوص زیرساخت های 
این پــروژه هم باید به صورت جدی پیگیری 
های لازم دنبال شود؛ چراکه بحث آب دغدغه 
همه سرمایه گذاران است که با همت دولت 
تدبیر و امید امیدواریم تدبیر ویژه ای در این 
خصوص صورت بگیرد و مشــکل آب هم به 

زودی حل شود.
 سنگ آهن سنگان را به کنسانتره

 ۶۸ درصد تبدیل می کنیم
خداداد قریب پور مدیرعامل شرکت سرمایه 
گذاری توســعه ملی نیز در مراســم افتتاح 
کارخانه 2.5 میلیون تنی کنســانتره شرکت 
سرمایه گذاری توســعه ملی گفت: کارخانه 
ســنگان، بی کیفیت ترین سنگ آهن را به 

کنسانتره با عیار ۶8 درصد تبدیل می کند.
وی اظهار داشــت: اجرای این پروژ ۳2 ماهه 
انجام شــد و بــرای آن رقمی حــدود 500 
میلیون دلار یا  2100 میلیارد تومان هزینه 
شــده اســت. ضمن اینکه در ســاخت این 
کارخانه از فناوری بالا اســتفاده شده که 15 

درصد در آب و برق صرفه جویی می شود.
این گزارش حاکی از آن است که پروژه های 
فوق تا ســال 92 جزو طرح هــای راکد قرار 
داشتند که مدیریت ایمیدرو در دولت یازدهم 
با استراتژی جدید مشارکت گرفتن از بخش 
خصوصی، آن طرح را فعال و در مسیر اجرایی 
قرار داد. معادن سنگ آهن سنگان با دارا بودن 
ذخیره بیش از 1.2 میلیارد تن ســنگ آهن 
تامین کننده خــوراک مورد نیاز کارخانجات 
کنسانتره و گندله سازی شرکت های سرمایه 
گذار برای تولید 17.5 میلیون تن کنسانتره 
و 15 میلیون تن گندله است. در حال حاضر 
سنگان تامین کننده ســنگ آهن مورد نیاز 
برای کارخانه کنسانتره سازی به ظرفیت 2.۶ 
میلیون تن در سال است و چشم انداز مجتمع 
سنگ آهن سنگان، استخراج ۴0 میلیون تن 
ســنگ آهن و 120 میلیون تن سنگ باطله 
و در مجمــوع در حــدود 1۶0 میلیــون تن 
عملیات معدنی برای تامین خوراک شــرکت 

های سرمایه گذار خواهد داشت. 
مجتمع ســنگ آهن سنگان در شرق استان 
خراسان رضوی و در فاصله ۳00 کیلومتری 
جنوب شــرقی مشهد، ۶8 کیلومتری جنوب 
غرب تایباد، ۴0 کیلومتری شهر خواف و 18 
کیلومتری شمال شرق شهر سنگان واقع شده 
است که از دو مسیر مشــهد - تربت جام - 
تایباد - سنگان و یا مشهد - تربت حیدریه –

خواف - سنگان قابل دسترسی است.
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کارخانــه فــولاد شــادگان بــه 
عنوان نخســتین کارخانه ای که 
از تکنولوژی "پِرِد" استفاده می کند، با 
حضور معاون اول رئیس جمهور، وزیر 
صنعت، معدن و تجارت و رئیس هیات 
عامــل ایمیدرو و جمعــی از مدیران به 

طور رسمی افتتاح شد.

دکتر اســحاق جهانگیری معــاون اول رئیس 
جمهور در آیین گشــایش رســمی نخستین 
کارخانه تولید آهن اسفنجی با فناوری ایرانی 
»پرد« در شرکت فولاد شادگان گفت: فناوری 
آهن اسفنجی تا مدت ها در اختیار آمریکا بود، 
اما امروز مهندســان ایرانی بــه توان طراحی 
و مهندســی این طرح و تولید بیشــتر عمده 
تجهیزات آن دست یافته اند. دکتر جهانگیری 
افزود: این توانمندی در تحریم ها کســب شد 
که افتخاری بزرگ و ملی محســوب می شود. 
یکی از مهمترین دستاوردهای کسب شده در 

صنعت فولاد، بهینه ســازی فرآیند تولید به 
روش پرد اســت که با تکیه بر اصول علمی و 
تجربیات متخصصان ایرانی بومی سازی شده 
اســت.وی یادآوری کرد: امــروز برخی عادت 
کــرده اند توانمندی های کشــور را کم ارزش 
جلــوه دهند، اما نباید در مقابل آنان دلســرد 
شــد. وی اضافه کرد: کشــور پتانسیل بالایی 
دارد و حرکت عظیمی برای توسعه کشور آغاز 

شده است.

خوزستان؛ قلب تپنده ایران
معاون اول رئیس جمهور خوزســتان را قلب 
تپنده ایــران معرفی کرد که دژ مســتحکم 
کشور در زمان جنگ بود و امروز مرکز صنعت، 
انرژی، کشــاورزی و آب ایران است و باید به 
مسائل آن به صورت جدی پرداخته شود. وی 
با تاکید بر اینکه امروز برخی مناطق اســتان 
خوزستان از محرومیت بیشتری رنج می برند، 
ابراز امیدواری کــرد که با تخصیص اعتبارات 
مناسب نســبت به رفع محدودیت ها در این 

استان اقدام شود. دکتر جهانگیری همچنین 
ابراز امیدواری کرد با توســعه روز افزون فولاد 
شادگان شاهد عرضه محصولات این مجموعه 
به سراسر جهان باشیم و این مجموعه به مرکز 

مهم صنعتی کشور تبدیل شود.

 تولید 120 هزار تن آهن اسفنجی
 در این کارخانه

دکتر مهدی کرباســیان رئیــس هیات عامل 
ایمیــدرو نیز در این مراســم تاکید کرد: این 
منطقه نیاز به اشــتعالزایی و حمایت داشــت 
کــه راه اندازی ایــن کارخانه هــدف فوق را 
 ممکن کرد. میزان اشتغال این کارخانه طبق 
برنامــه ریزی ها تا 1000 نفر خواهد رســید. 
به گفته کرباسیان با راه اندازی آهن اسفنجی 
شادگان پشتوانه ای برای تامین تولید شمش 
فولاد خوزســتان ایجاد شــد. وی تاکید کرد: 
ایــن پروژه در زنجیره فــولاد و تحقق اقتصاد 

مقاومتی تاثیر قابل توجهی دارد.
کرباسیان افزود: پیش از این یعنی تا سال 91 

معاون اول رئیس جمهور در مراسم افتتاح رسمی کارخانه آهن اسفنجی شادگان:

 انحصار فناوری آهن اسفنجی
 از اختیار آمریکا خارج شد
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صادرات آهن اسفنجی نیز نداشتیم اما در حال 
حاضر صادرات در دستور کار قرار گرفته است. 
به گفته وی، از ابتدای سالجاری 500 هزار تن 
صادرات آهن آسفنجی داشته ایم. رئیس هیات 
عامل ایمیدرو خاطرنشــان کرد: وزیر صنعت، 
معدن و تجارت توجه خاصی به بخش معدن 
و صنایــع معدنی دارد که این امر کمکی برای 

توسعه این بخش محسوب می شود.
رئیــس هیــات عامــل ایمیــدرو همچنین 
اظهارداشــت: بهره برداری آزمایشــی از آهن 
اسفنجی شــادگان از مرداد ماه سالجاری آغاز 
شده و تاکنون 120هزار تن آهن اسفنجی در 
این کارخانه تولید شده است. وی یادآور شد: 
تاکنــون 1.۶ میلیون تن ظرفیت جدید تولید 
آهن اســفنجی از طرح های استانی فولاد به 
ظرفیت تولید این ماده در کشــور افزوده شده 
است. کرباسیان همچنین از مشارکت شرکت 
فولاد خوزستان و سهم ۶5درصدی آن در این 

طرح استانی فولاد تشکر کرد.

 واگذاری آهن اسفنجی شادگان
 به فولاد خوزستان

کرباسیان همچنین تصریح کرد: این کارخانه 
در نهایت به شــرکت فولاد خوزستان واگذار 
می شــود. آهن اســفنجی شــادگان  سبب 
 رشد ظرفیت تولید شــرکت فولاد خوزستان 
می شود.  معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت 
درباره وضعیت تولیــد زنجیره فولاد گفت: با 
 همت دولت یازدهم و با توجه به اولویت های

 معــدن و صنایع معدنی، طی هشــت ماهه 
ابتدای سال تولید کنسانتره 18درصد،  گندله 
2۶ درصد، آهن اسفنجی 1۴درصد و شمش 
12 درصد رشد یافت. وی همچنین خبر داد: 
ستاد زنجیره فولاد کار را آغاز کرده و دبیرخانه 
این ستاد در شرکت ملی فولاد مستقر است. 
ما معتقدیــم زنجیره فولاد جــزو طرح های 
توسعه ای کشــور است و باید به خوبی آن را 

مدیریت کرد.
عباس تفضلی مدیرعامل فولاد شادگان نیز در 
این مراســم اظهارداشت: فولاد شادگان بعد از 
تلاش های زیاد و کمک ایمیدرو مجددا فعال 
شــد. در صورتی که از ســال 8۶ آغاز به کار 
کرده و دچار ایســتایی شده بود. به گفته وی 
 طبق برنامه ریزی انجام شــده  سال آینده به
70 درصــد از ظرفیــت تولیــد کارخانه آهن 
اسفنجی خواهیم رســید. ظرفیت تولید این 
کارخانــه 800  هــزار تن آهن اســفنجی در 

سال است. وی ادامه داد: 1۴۳ نفر از نیروهای 
شاغل از طریق آزمون جذب شدند و از خارج 
از اســتان جذب نیرو نداشــته ایم. وی افزود: 
مواد اولیه تولید آهن اسفنجی در حال حاضر 

از شرکت فولاد خوزستان تامین می شود.
محمد کشانی مدیرعامل فولاد خوزستان نیز 
اظهارداشــت: با توجه به افق 1۴0۴ و برنامه 
55 میلیون تنی ظرفیت تولید فولاد، شرکت 
فولاد خوزستان ســهم 1۳/۶ درصدی از این 
برنامه دارد. وی افزود: ســال قبل ۳.۶ میلیون 
تن تولید فولاد خام داشــتیم و برنامه امسال 
شرکت فولاد خوزستان تولید ۳.7 میلیون تن 
است. کشانی گفت: توسعه زیر سقفی در این 
شرکت 5.2 میلیون تن است. به گفته وی سال 
قبل 1.9 میلیون تن صادرات داشته ایم امسال 

برنامه 2.2 میلیون تنی در این بخش داریم.

وزیر صنعت: شاخص ها نشان از 
امیدواری فعالان اقتصادی به آینده دارد

وزیر صنعت، معدن و تجارت هم در حاشــیه 
افتتاح طرح فولاد کاوه اروند در خرمشــهر در 
جمع خبرنگاران گفت: شــاخص های موجود 
نشــان از امیدواری فعالان اقتصادی و سرمایه 
گذاران به آینده صنعت و معدن در کشور دارد.

دکتر محمد شــریعتمداری در این مراســم 
افزود: طی ســال های اخیر شــاهد بیش از 
18 درصد رشد صدور جواز تاسیس در حوزه 
صنعت و 22 درصد رشد در حوزه معدن در 
مقایسه با هفت ماه ســال گذشته  هستیم 
و این یعنی فعــالان اقتصادی در این زمینه 
سرمایه گذاری می کنند.  وی با بیان اینکه 
رونــد تقاضا برای جواز تاســیس صنعت در 

استان خوزســتان نیز نشانگر این امیدواری 
اســت اظهارکرد: در شــهر ک های صنعتی 
استان خوزســتان قراردادهای تنظیم  شده 
بــرای واگذاری زمین در حــوزه صنعتی در 
مقایسه با هفت ماه سال قبل رشد 2 برابری 
نشــان می دهد که موید این اقبال اســت. 
وی همچنین با اشاره به رشد شاخص های 
صنعت کشور در حوزه فولاد گفت: با وجود 
مشکلات موجود در بازارهای جهانی و روند 
رکود در صنایع فولاد در بسیاری از کشورها، 
در مجموع صنعت فولاد کشور ما روند رو به 
رشــدی را هم در ایجاد ظرفیت های جدید، 
هم در تولید در زنجیره فولاد کشور داشته و 
در زمینه صادرات هم قدم های بسیار خوبی 

برداشته شده است.
وزیــر صنعــت، معــدن و تجــارت از بنیاد 
مستضعفان به عنوان یکی از بهترین فعالان در 
زمینه صادرات فولاد کشور نام برد و ادامه داد: 
خوشبختانه توانسته ایم ظرفیت صادرات فولاد 
 را از حدود یک و نیم میلیون تن طی سال های
 اخیــر به رشــد قابل ملاحظه ای برســانیم. 
امیدواریم در پایان امسال رکورد هشت میلیارد 
دلار صادرات غیرنفتی را در حوزه فولاد محقق 
کنیم؛ البته باید به ظرفیت تولید 55 میلیون 
تن فولاد خام در کشــور برســیم و این هدف 

اقتصادی را محقق کنیم.
دکتر شــریعتمداری با بیان اینکه طرح فولاد 
کاوه اروند به دست مهندسان بنیاد مستضعفان 
در ۳0 ماه به اجرا درآمده است، گفت: اجرای 
این طرح در دولت یازدهم آغاز شــد؛ در این 
منطقه هم اشتغال قابل توجهی به همت بنیاد 
مســتضعفان به وجود خواهــد آمد. وی ادامه 
داد: زنجیره پیشــین و پسین این طرح ها در 
آینده تکمیل و اجرا خواهد شد و آینده بسیار 

روشنی را در این حوزه می بینیم. 
وی افزود: در شهرســتان هایی مثل شادگان 
که کمتر در زمینه تاسیســات صنعتی در آنها 
کار شده، راه اندازی واحد جدید آهن اسفنجی 
اقدام خوبی است که برای 700  نفر به صورت 
مستقیم و غیرمستقیم اشتغال ایجاد کرده که 
امیدواریم این اشتغال به یک هزار نفر افزایش 
پیدا کند. این گزارش حاکی اســت طرح نورد 
۶00 هزار تنی فولاد کاوه اروند در خرمشــهر 
با حضور دکتر اســحاق جهانگیری معاون اول 
رئیــس جمهور با هدف تولیــد ۴80 هزار تن 
 میلگــرد و 120 هزار تن مفتول در ســال به 

بهره برداری رسید.

 دکتر شریعتمداری: 
با وجود مشکلات موجود در 

بازارهای جهانی و روند رکود در 
صنایع فولاد در بسیاری از 

کشورها، در مجموع صنعت فولاد 
کشور ما روند رو به رشدی را هم 

در ایجاد ظرفیت های جدید، هم 
در تولید در زنجیره فولاد کشور 
داشته و در زمینه صادرات هم 
قدم های بسیار خوبی برداشته 

شده است
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عملکرد 100 روزه وزارت صنعت، معدن و تجارت در حوزه معدن و صنایع معدنی منتشر شد؛

 تدوین نقشــه راه،  راه اندازی فولاد استانی 
و ارائه تســهیلات صندوق بیمه معدنی

وزارت  روزه   100 عملکــرد 
صنعــت، معــدن و تجــارت در 
حــوزه معــدن و صنایع معدنی 
منتشــر شــد. در ایــن میــان تدوین 
نقشه راه معدن و صنایع معدنی، راه 
اندازی یک کارخانه فولاد اســتانی و 
ارائه 1۲۲ میلیارد تسهیلات از سوی 
صندوق بیمه معدنی از جمله فعالیت 
های مربوط بــه ایمیدرو در این دوره 

کوتاه بوده است.

به گــزارش روابط عمومی ایمیــدرو؛ طبق 
این گــزارش از اهم فعالیت های ســازمان 
توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی 
ایــران در 100 روز گذشــته می توان به راه 
اندازی کارخانه آهن اســفنجی فولاد میانه 

با تکنولوژی ایرانی پرد در شهرســتان میانه 
واقع در اســتان آذربایجان شرقی با ظرفیت 
800 هزار تن اشــاره کرد کــه 750 نفر به 
طور غیرمســتقیم صاحب شــغل شده اند 
و در اجــرای آن از نیروهای بومی اســتفاده 
شده است. همچنین تدوین نقشه راه دولت 
دوازدهم در توسعه و توانمندسازی معادن و 
صنایع معدنی با حضور خبرگان بخش معدن 
و صنایع معدنی، توفیق در اخذ مصوبه هیات 
دولت در خصوص تخصیص بخشــی از 1.5 
میلیارد دلار منابع صندوق توســعه ملی به 
توســعه معادن روســتایی از طریق صندوق 
بیمه فعالیت های معدنی، انتخاب پیمانکار و 
شروع عملیات اجرایی پروژه اسکله پارسیان 
در فاز اول به ظرفیت 9 میلیون تن تخلیه و 

بارگیری و ... نام برد.

122  میلیارد تومان بیمه نامه معدنی
صــدور122 میلیارد و 9۴ میلیون تومان انواع 
ضمانت نامــه و بیمه نامــه در صندوق بیمه 
ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی از جمله 
اقدامات این دوره محسوب می شود. صندوق 
بیمه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی در 
راستای اهداف اقتصادی کلان کشور، تقویت و 
حمایت از سرمایه گذاران خصوصی در بخش 
معدن و همچنیــن با توجه به ماده ۳1 قانون 
معادن مصوب 1۳77، در سال 1۳80 تاسیس 
شده و به منظور تحقق توسعه پایدار در بخش 
معدن، ایجاد تضمین و امنیت سرمایه گذاری 
در فعالیت های معدنی، هدایت و راهبری این 
ســرمایه گذاری ها فعالیت می کند. در طول 
100 روزه نخست دولت دوازدهم 122 میلیارد 
 و 9۴ میلیــون تومان انــواع ضمانت نامه ها 
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و بیمه نامه ها در صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی صادر شده است.

از مهمتریــن دســتاوردها و اقدامات صندوق 
بیمه ســرمایه گذاری فعالیت های معدنی در 
100 روز ابتدایــی دولت دوازدهم می توان به 
بازپرداخت دیون معوقه صندوق به نحوی که 
در حال حاضر صندوق دیون معوق ناشــی از 
منابع بانکی ندارد، به ارزش ۳15 میلیارد ریال 
اشاره کرد. همچنین انعقاد تفاهم نامه با بانک 
صنعت و معدن به ارزش حداقل 100 میلیارد 
ریال تسهیلات برای طرح های معدنی، تعیین 
تکلیــف محدوده هــای معدنی بیمه شــده 
از ابتــدای عمر صندوق تاکنــون و پیگیری 
تخصیص حداقل 15 درصد از منابع حاصل از 
وجوه ناشی از مصوبه مجلس در طرح اشتغال 
روستایی و شهرهای کوچک به حوزه معدن از 
طریق صندوق بیمه از دیگر دستاوردهای این 

100 روزه به شمار می رود.
 تکمیل اکتشافات معدنی در بیش از

 1۶ هزار کیلومتر مربع
ســازمان زمین شناســی و اکتشافات معدنی 
نیز که در چشم انداز بیست ساله خود فراهم 
کردن زمینه ها و زیرســاخت های لازم برای 
رشد فعالیت های دانایی محور و توسعه پایدار 
کشــور از طریق شناسایی محیط های زمین 
شناسی، شــناخت منابع و کشف ذخایر مواد 
پدیدآورنده  فرآیندهای  و شناســایی  معدنی 
و کنترل کننده مخاطرات زمین شــناختی و 
رفتارســنجی آنها و گسترش پایگاه داده های 
علــوم زمین را دنبال مــی کند؛ در طول صد 
روز اول آغــاز به کار دولــت دوازدهم تکمیل 
اکتشــافات معدنــی در بیــش از 1۶ هــزار 
کیلومتــر مربع در قالــب 19 پروژه به منظور 
اکتشــاف عناصر پایــه فلــزی و غیرفلزی و 
 همچنین تداوم اکتشاف منابع آب کارستی در
 9 استان کشــور را در پرونده خود دارد.پایان 
اکتشاف 1.5 میلیون تن کانسنگ طلا، نقره، 
مس و ســرب و روی در منطقه لاطلا واقع در 
کرمان و اخذ گواهی کشف و همچنین پایان 
اکتشاف ۶۴9هزار تن کانسنگ سرب و روی و 
1۶9هزار تن کانسنگ طلا در منطقه ندوشن 
واقع در یزد نیز به همت کارشناسان سازمان 
زمین شناســی و اکتشــافات معدنی کشور در 
100 روز اول دولت دوازدهم انجام شده است.

کشف عناصر نادر خاکی
اکتشاف عناصر نادر خاکی در ۶ استان زنجان، 
یزد، البرز مرکزی، آذربایجان شرقی و غربی و 

اردبیل به مساحت بیش از 109هزار کیلومتر 
مربــع و معرفی بیش از 10 هــزار کیلومتر 
مربع به عنوان محدوده های امیدبخش برای 
ادامه فعالیت اکتشافی طی این مدت صورت 
گرفته اســت. همچنین بررسی مشکلات و 
راهکارهای فرآوری ســه منطقه اکتشــافی 
برای عناصر مس، ســرب و روی و ســولفات 
سدیم پتاسیم در استان های خراسان جنوبی، 
اصفهان و قزوین و اخذ گواهی کشف از دیگر 
اقدامات این ســازمان در 100 روز اول دولت 

دوازدهم بوده است.
عملیات اکتشــافی به مســاحت بیش از ۳۶ 
هــزار کیلومتر مربع در قالــب ۴5 پروژه )۳0 
پروژه زمین شناســی اقتصادی در مســاحت 
۳5هــزار کیلومتر مربع، 5 پروژه ژئوشــیمی 
در مســاحت ۶25 کیلومتر مربــع، ۳ پروژه 
ژئوفیزیک با برداشت ۴ هزار و 500 ایستگاه، 
7 پروژه فرآوری فسفات کهکیلویه و بویراحمد، 
آنتیموان ســفیدآبه واقع در استان سیستان و 
بلوچســتان، پتاس چوپانان واقــع در خور و 
بیابانک، باریت خوزســتان، طلا، سرب، روی 
و گلوکونیت خراســان رضوی( که ۳۶ پروژه 
)2۶ پروژه زمین شناســی اقتصادی، ۴ پروژه 
ژئوشــیمی، ۳ پــروژه ژئوفیزیــک، ۳ پروژه 
فرآوری( آن پیشــرفت فیزیکــی بیش از 50 
درصــد و 9 پــروژه )۴ پروژه زمین شناســی 
اقتصادی، 1 پروژه ژئوشیمی، ۴ پروژه فرآوری( 
با کمتر از 50 درصد پیشــرفت فیزیکی آغاز 

شده  است.
تداوم اکتشــاف محدوده های آنومالی سرب و 
روی به مســاحت ۴ هزار و 89۶ کیلومترمربع 
و معرفی ۶هزار و 8۴ کیلومتر مربع از کشــور 
به عنوان اولویت اکتشــاف کرومیت با اولویت 
۳ هــزار و ۴۶2 کیلومتــر مربــع و همچنین 
تعیین مناطق پتانســیل دار اکتشاف کشور و 
اولویت اول آن در قالب 20 تیپ ماده معدنی 

مختلف در قالب اطلس پتانسیل های معدنی 
کشور در مقیاس ملی با هدف کاهش ریسک 
و هزینه های اکتشافی از دیگر برنامه های اجرا 

شده در این یکصد روز است.
در این مدت همچنین سازمان زمین شناسی 
و اکتشافات  معدنی کشور موفق به پردازش 
و تفســیر ۴0 هزار کیلومتر خطی اطلاعات 
)مغناطیس  ســنجی  ژئوفیزیــک هوایــی 
و آذربایجان شــرقی  در  رادیومتــری(   و 
 91 هزار کیلومتر خطی در خراسان جنوبی 
 و همچنیــن اجرای عملیات میدانی بیش از
 2 هــزار و 790 کیلومتر مربع از مســاحت 
کشــور در قالب 18 منطقه به منظور تولید 
اطلاعــات پایــه زمین شناســی در مقیاس 
یک  بیســت  و پنج  هزارم برای نمایش کلیه 
عــوارض بیش از 50 متر و ادامه اکتشــاف 
منابع آب کارســتی در 9 استان البرز، یزد، 
فارس، سمنان،  ارومیه،  لرســتان،  مرکزی، 
خراســان های رضوی و شمالی به مساحت 
115 هــزار و 700 کیلومتــر مربع و تعیین 

مناطق مستعد حضور آب شده است.
در یکصد روز فعالیت دولت دوازدهم سازمان 
اکتشــافات  معدنی کشور،  و  زمین شناســی 
پیمایش صحرایی بیش از 50 هزار کیلومتر در 
محل های اصلی کانون گرد و غبار و برداشــت 
تعداد یک هزار و ۴00 نمونه سطحی و 500 نمونه 
 اتمسفری در بیش از ۶0 درصد از کانون های
شناسایی شده در کشور و آغاز بررسی، پایش 
و تعیین دقیق محل گسل های لرزه زای کلان 
شهر های کشــور پیرو مصوبه شــورای عالی 
شهرســازی وزارت راه و شهرسازی با اولویت 
شهرهای تهران، تبریز، کرج، مشهد و کرمان را 

در دستور کار خود قرار داد.
همچنیــن انجام 1۶9 هــزار و 7۴0 آنالیز در 
قالــب 7 روش تخصصی اکتشــافی، فرآوری، 
معدنی و زمین شناســی برای بیش از 7 هزار 
و ۳80 نمونه اکتشــافی و زمین شناسی، تهیه 
اینفوگرافیک اطلس نقشــه راه علوم زمین و 
معدن برای ۳1 استان کشور و همچنین آغاز 
ســاماندهی و مدیریت مطالعات ژئوتوریســم 
و ژئوپــارک کشــور در قالب مصوبــه برنامه 
 )IGGP( بین المللی علوم زمین و ژئوپارک ها
در مجمع عمومی یونســکو در ســال 201۶ 
نیز به عنوان بخش دیگری از دســتاوردهای 
سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی کشور 
در یکصد روز فعالیــت دولت دوازدهم عنوان 

شده است.

 صندوق بیمه سرمایه گذاری 
فعالیت های معدنی در راستای اهداف 
اقتصادی کلان کشور، تقویت و حمایت 
از سرمایه گذاران خصوصی در بخش 
معدن و همچنین با توجه به ماده 31 
قانون معادن مصوب 1377، در سال 

1380 تاسیس شده و به منظور تحقق 
توسعه پایدار در بخش معدن، ایجاد 
تضمین و امنیت سرمایه گذاری در 

فعالیت های معدنی، هدایت و راهبری 
این سرمایه گذاری ها فعالیت می کند
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مدیرعامل شركت معدني و صنعتي چادرملو:

ین سازی و انتقال آب خلیج فارس ح شیر  طر
 با جدیت در حال اجراست

مدیرعامل شرکت معدني و صنعتي چادرملو 
پس از  نشســت کمیســیون ویژه حمایت از 
تولید و نظارت بر اجراي سیاســت هاي کلي 
اصل ۴۴ و بررسی راه های تامین مالی طرح 
انتقال آب از خلیج فارس گفت: جلسه خوبي 
در مجلس شوراي اسلامي برگزار شد. در این 
جلسه وزیر نیرو درباره پست هاي برق و برق 
رساني به ایستگاه های طرح انتقال آب  قول 
مساعد داد تا در این زمینه نهایت همکاري را 
داشته باشند. از سویي دیگر درباره تامین مالي 
پروژه نیز وزیر امور اقتصاد و دارایی و مدیران 
عامل بانک های مربوطه قول مســاعد دادند 

نقدینگي این طرح را تامین کنند.
محمود نوریــان در خصوص اتمــام پروژه و 
رسیدن آب به چادرملو تصریح کرد: رسیدن 
آب به چادرملو نیازمند زماني بیشتر نسبت به 
گل گهر و مس سرچشــمه است. با توجه به 
این موضوع امیدواریم در سال 98 آب به گل 

گهر و  در فاز سوم به معدن چادرملو برسد. 
وي با اشاره به تامین مالي این پروژه بیان کرد: 
بر اســاس تعهدي که داریم تا امروز از 1500 
میلیارد تومان حــدود 950 میلیارد تومان را 
تامین اعتبار کرده ایم. البته کســري زیادي 
هم وجود دارد که سهمي از آن براي بانک ها 

مشخص شــده تا در قالب وام آن را پرداخت 
کنند. تامین مالي ارزي هم از صندوق توسعه 

ملي انجام شده است.  
مهنــدس نوریان با یــادآوری اینکه چادرملو 
در شــرکت انتقال آب، سهم 22/۳ درصدي 
در اختیــار دارد گفت: خوشــبختانه تا امروز 
مشکلي در اجراي پروژه نبوده و کار با سرعت 
در حال اجراست. مدیرعامل شرکت معدني و 
صنعتي چادرملو در ارتباط با اینکه اجراي این 
پروژه تا چه اندازه در نرخ تمام شده محصول 
تاثیرگذار است، گفت: با توجه به کمبود آب و 
روند افزایش نرخ آن، اجراي این پروژه به طور 
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کامل اقتصادي است و تاثیر منفي بر نرخ تمام 
شده محصولات نخواهد داشت.

 مهندس نوریان در خصوص مهمترین چالش های
توســعه در بخــش صنعــت ســنگ آهن و 
معدنکاری  ایران گفت: همانطور که بارها اشاره 
کردم بخش اعظم مشکلات ما داخلی است و 
انتظــار داریم نهادهای دولتی و قانونگذاری با 
درک صحیح مشکلات و شرایط فعلی بخش 
معــدن، برای حل آنها چاره اندیشــی کنند. 
وقتی صحبت از اقتصاد مقاومتی می شــود؛ 
یعنی بایــد ملزومات آنرا هــم فراهم کنیم. 
نخستین گام تحقق این امر رفع موانع تولید 
و فراهــم کردن زمینه های انگیزشــی برای 
ســرمایه گذاری و حرکت به ســمت ارزش 

آفرینی در فعالیت های  اقتصادی است.
وی گفت: باید به این نکته توجه کرد که ایجاد 
ارزش افزوده در هر صنعتی مستلزم شناخت 
کافی از بازار کسب و کار، برنامه ریزی مبتنی 
بر واقعیات و به دور از شــعارزدگی و فراهم 
کردن زیرساخت های لازم توسعه است که 
فعالان بخش معدن هم از این قاعده مستثنا 
نیستند. در واقع مهمترین مسئله در شرایط 
کنونــی برای فعالان صنعت ســنگ آهن و 
صنایع معدنی در راســتای توسعه بخشیدن 
به کســب و کار خــود و افزایش بهره وری؛ 
تامین منابع مالی است؛ بطوریکه بسیاری از 
طرح ها بــه دلیل نبود و کمبود منابع مالی 

معطل مانده اند.
مهندس نوریان تاکیدکرد: از طرف دیگر برای 
ادامه فعالیت دست اندرکاران معدن و صنایع 
 معدنی داخلی کشور باید انگیزه و مشوق های

لازم ایجــاد شــود. از جمله این مشــوق ها 
می توان به  ثبات قوانیــن و مقررات، فراهم 
کردن زیرســاخت های توســعه صــادرات، 
 ارائه تســهیلات برای  نوســازی تجهیزات و 
بهره گیری از فناوری های نوین،  بهســازی 
سیستم حمل  و نقل و در نهایت واقعی کردن 
وجــوه دریافتی از معادن همچــون مالیات، 
عوارض، بهره مالکانه و حقوق دولتی است. در 
نتیجه اگر این موانع هر چه زودتر مرتفع شود؛ 
بدیهی است سرمایه گذاران نیز برای ورود به 

این بخش از صنعت تمایل نشان می دهند. 
به گفته وی نباید انتظار داشــت صاحبان 
ســرمایه با وعــده و وعید جــذب بخش 
معدن شــوند؛ بلکه آنها بــه رفتار، عملکرد 
و تصمیمات مســئولان و ضوابط و مقررات 
محیط کســب و کار نگاه می کنند و برای 

آینده خود تصمیم گیری می کنند.
مدیرعامــل شــرکت چادرملــو همچنیــن 
خاطرنشان کرد: سرمایه گذاری در هر بخش 
اقتصادی مســتلزم امنیت است تا ریسک آنرا 
کاهش دهد. متأسفانه در بخش معدن توجه 
چندانی به آن نمی شــود؛ چراکــه با نادیده 
گرفتن حــق  و حقوق بخش خصوصی، باعث 
متضرر شدن ســرمایه گذاران این بخش شده 
اســت. در واقــع هیچ ســرمایه گذاری بدون 
شــناخت از بازار و فضای کسب و کار و انجام 
بررســی های لازم از وضعیــت اقتصادی آن 

کشور اقدام به سرمایه گذاری نمی کند.
وی تاکید کرد: این در شــرایطی است که به 
زودی کمبود سنگ آهن به یک چالش جدی 
برای صنایع وابسته تبدیل می شود؛ چراکه در 
زنجیره تولید فولاد کشور توازنی وجود ندارد. 
درحالی که دولت برای  افق 1۴0۴ تولید 55 
میلیون تن فولاد را هدف گذاری کرده است؛ 
لــذا برای تولید این میــزان فولاد باید حدود 
1۶8 میلیون تن ســنگ آهن خام استخراج و 
فرآوری شــود که  در حال حاضر  این مقدار 

۶0 میلیون تن است.
این فعال معدنی همچنین معتقد اســت:  از 
طــرف دیگر برای 55 میلیــون تن فولاد  به 
8۶ میلیون تن کنســانتره آهن نیاز است؛ در 
حالی که هم اکنون ظرفیت تولید ۴۴ میلیون 
تن اســت. یعنی تا حدود 7 سال دیگر میزان 
تولید سنگ آهن باید ۳  برابر شود و یا اینکه 
به واردات آن متکی شویم. نکته مهمتر اینکه 
برای دسترسی و بهره برداری به منابع جدید 
سنگ آهن، با فرض شناســایی و اکتشافات 
و دریافت مجوزهای لازم، در حدود 5 ســال 

زمان نیاز است.
مدیرعامل چادرملو با اشــاره به اینکه توسعه 
پایدار اقتصادی نیازمند دوراندیشی و تدوین 

اســتراتژی اســت و نباید متاثر از تصمیمات 
مقطعــی و کوتــاه مــدت و بعضاً سیاســی 
باشــدگفت: دولت برای رونق بخشــیدن به 
بخش صنعــت راهی بجز واگــذاری امور به 
بخش خصوصی ندارد؛ چراکه مدیریت دولتی 
در واحدهای صنعتی طی ســال های اخیر نه 
تنهــا موفق نبوده؛ بلکه آســیب های زیادی 
هم به این بخش وارد کرده اســت. در نتیجه 
ضروری اســت تصدیگری دولــت بر اقتصاد 
کاهش یابد. دولت همچنین باید تمام توان و 
سرمایه خود را برای ایجاد زیرساختها و تدوین 
برنامه های بلندمدت توســعه صرف کرده و 

بنگاه های اقتصادی را به اهلش واگذار کند.
وی اظهار امیــدواری کرد با اتخاذ تصمیمات 
کاربردی و راهگشــا در شــورای عالی معادن 
و نیز ســتاد فولاد کشور،  برخی مشکلات از 
جمله تعیین تکلیف برخی معادن  شناسایی 
شــده  برای صدور مجوز بهــره برداری و نیز 
عدم دخالت دولت در قیمت گذاري دستوري 

سنگ آهن  از میان برداشته شود.
مهندس نوریان یکی دیگر از مشــکلات بهره 
برداران معدنی را نارسایی های بخش حمل و 
نقل عنوان کرد و افزود:  نزدیک به 50 درصد 
از مخارج مربوط به بهره برداری از مواد معدنی 
از جمله ســنگ آهن مربــوط به هزینه های 
حمل و نقل اســت و مشــکلات متعددی در 
این زمینه وجــود دارد. بنابراین ناوگان حمل 
و نقل کشــور باید همپای توسعه معادن خود 
را بازســازی و با بکارگیری سیستمی روزآمد 
ضمــن تامین نیاز معادن نســبت به کاهش 

هزینه ها نیز اقدام کند. 
وی در پایان با تاکید بر اراده مدیران شرکت 
چادرملــو بــر تکمیل زنجیره تولیــد در این 
شــرکت گفت: روند توســعه بخش چادرملو 
با هــدف ایجاد ارزش افــزوده در محصولات 
تولیدی همچنان ادامه دارد و انشــالله پس از 
بهره برداری از واحد مگامدول احیاء مستقیم 
 چادرملــو که مراحــل پایانی خــود را طی 
می کند، 2 طرح مهم تولیدی در دستور کار 
داریم که شــامل طرح احداث کارخانه گندله 
ســازی شــماره دو با ظرفیت تولید سالانه ۴ 
میلیون تن و ســرمایه گذاری 9 هزار میلیارد 
ریال و همچنین طــرح احداث دو واحد نورد 
به ظرفیت تولید ســالانه یک میلیون و 100 
هزارتن با سرمایه گذاری ۴ هزار میلیارد ریال 
و کل سرمایه گذاری 1۳ هزار میلیارد ریال با 

سهم ارزی 1۳1 میلیون یورو است.

 نزدیک به 50 درصد از 
مخارج مربوط به بهره برداری از 
مواد معدنی از جمله سنگ آهن 

مربوط به هزینه های حمل و نقل 
است و مشکلات متعددی در این 

زمینه وجود دارد. بنابراین 
ناوگان حمل و نقل کشور باید 
همپای توسعه معادن خود را 

بازسازی و با بکارگیری سیستمی 
روزآمد ضمن تامین نیاز معادن 
نسبت به کاهش هزینه ها نیز 

اقدام کند.
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دبیر سندیکای تولیدکنندگان لوله و پروفیل فولادی ایران:

حمایت از صادرات موادخام و خام فروشی 
نیست افتخار 

ســندیکای  تخصصــی  نشســت 
پروفیــل  و  لولــه  تولیدکننــدگان 
فــولادی ایــران بــا عنــوان «بهــم 
ریختگی های اقتصادی و زنجیره های تولید 
نامتعادل» بــا حضور دکتر فرشــاد مومنی 
اقتصاددان، دکتر پیمان مولوی عضو انجمن 
اقتصاددانان ایران و امیرحسین کاوه دبیر 
ســندیکای تولیدکنندگان لولــه و پروفیل 

ایران برگزار شد.
امیرحســین کاوه دبیر سندیکای تولیدکنندگان 
لولــه و پروفیل فــولادی ایــران در ابتدای این 
نشست با بیان اینکه حمایت از صادرات موادخام 
و خام فروشــی افتخار نیســت، گفت: مسئولان 
باید این موضوع را به عنوان نقطه منفی عملکرد 
خود تلقی کنند.کاوه افزود: برخی فروشــندگان 
انحصــاری مواد اولیه در عمل بــورس کالا را به 
دفتر فروش خود تبدیــل کرده اند؛ در  حالی  که 
برنامه ریزی برای تامین کالاهای مورد نیاز کشور 
در صنایع پایین دستی خیلی کار مشکلی نیست 

که مسئولان نتوانند از عهده آن بربیایند.

دبیر ســندیکای تولیدکننــدگان لوله و پروفیل 
فولادی ایران اظهار داشت: متاسفانه امروز صنایع 
پایین دســتی در بخش فولاد، مس، آلومینیم و 
حتی نساجی و چوب و کاغذ گرفتار خام فروشی 
و صادرات موادخام هســتند.به گفته وی راهکار 
برای حل بهم ریختگی اقتصادی و تامین نیازهای 
زنجیره تولید مجهول نیســت و اگر مســئولان 
بخواهنــد می توانند تولید بــا ارزش افزوده را در 

دستور کار خود قرار دهند.
فرشاد مومنی استاد دانشگاه و اقتصاددان نیز در 
این نشست وضعیت موجود را وضعیت خطیری 
دانســت که تابه حال آن را تجربــه نکرده ایم و 
اظهارداشــت: جامعه اگر می خواهد به ســمت 
توســعه برود، باید اقتدار مبتنی بر پول، زور، ربا 
و فریــب را به اقتدار علمی بــدل کند و این نیاز 
به اصلاح جدی ســاختارها دارد. وی افزود: امروز 
آنهایی که به ســمت رانت، ربا و فساد می روند، 
پاداش بیشــتری از فعالیت های مولد می گیرند، 
فشار این نوع ســاختار بر تولیدکنندگان و مردم 
تحمیل می شود که این مناسبات پایدار نخواهد 
بود.این اســتاد دانشــگاه با تاکید بر اینکه امروز 

صــدای غیرمولدها در فرآینــد تصمیم گیری و 
تخصیص منابع و قدرت بلندتر از تولید اســت، 
گفت: با این رویه انگیزه، بهــره وری، دارایی ها و 
کارایی تضعیف می شود. وی نتیجه این مناسبات 
را تحت الشــعاع قرار دادن ســه بخش کلیدی 
دانســت و عنوان کرد: غیرمولدها بر منافع مردم 
و تولید حاکم شــدند، افزایش نابرابری در توزیع 
ثروت و قدرت صورت گرفت و افزایش وابستگی 
به خارج افزایش یافت. در نتیجه فرصت ارتکاب 
فساد کاهش و فساد و رانت جویی بیشتر می شود.
مومنــی با بیان اینکه امروز روند توســعه مقهور 
غیرمولدهاســت، گفت: تجارت پول و کانون ربا 
بنیان مناسب و نقطه اصلی خلق ارزش در اقتصاد 
شــده و از سوی دیگر تولید هم رو به آشفتگی و 
در بخش هایی هم تبدیل به محملی برای توزیع 
رانت شده است.وی گفت: برخی با شکنجه آمارها 
و اطلاعات رسمی ســعی در نشان دادن فضای 
مناســب اقتصادی دارند در  حالــی  که این رویه 
باعث تشدید بحران می شود. در حال حاضر ما با 
داده های رسمی مواجه هستیم که نشان می دهد 
استمرار شرایط موجود، دیگر از روش های معمول 
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فعلی ممکن نیست و ما را در معرض هزینه های 
بی بازگشت قرار خواهد داد.

مومنی در ادامه به سود 100 هزارمیلیارد تومانی 
کل شــرکت های غیردولتی )اعم از خصوصی و 
خصولتی( اشاره کرد و افزود: بهره توزیع شده از 
کانال بازار رســمی پول 200 هزار میلیارد تومان 
است. این موضوع به تعبیر آدام اسمیت شرایطی 
را نشــان می دهد که افرادی نکاشته های خود را 
درو می کنند و افرادی داشته های خود را تقدیم 
آنها می کنند! به گفته این اســتاد دانشگاه سود 
پرداختی بانک ها در ســال 9۴ معادل دســتمزد 
حدود 11 میلیون نفر کارگر با حداقل دســتمزد 
اســتاندارد بوده است. در مناســبات رانتی و ربا 
در حالی  که با بی  سابقه ترین نرخ رشد نقدینگی 
مواجه هســتیم برای بخش تولید مشکل کمبود 
نقدینگی وجود دارد و در بخش صنعت 75 درصد 
و در بخش کشــاورزی 95 درصد نیاز سرمایه در 
گردش از بازار غیررسمی پول تامین می شود که 
این نشــان می دهد کشاورزان و صنعتکاران را به 
مسلخ رباخواران برده ایم.وی بیان کرد: ۶2 درصد 
درآمدهــای مالیاتی از صنعت گرفته می شــود؛ 
اما صنایــع امروز یا با مرگ دســت و پنجه نرم 
می کنند یا با حداقل ظرفیت به حیات خود ادامه 
می دهند. مومنی خاطر نشــان کرد: در حالی که 
تولیدکنندگان پایین دستی با مشکلات تهیه مواد 
اولیه گران مواجه هستند، بخش هایی از تولید به 
دنبال انجام صادرات با قیمت ارزان )دامپینگی( به 
منظور دریافت مدال افتخار صادرات هستند و در 
سویی دیگر به توزیع دلارهای صادراتی به برخی 
تریبون ها و فشــار به دولت برای اخذ امتیازهای 

خاص و افزایش نرخ ارز مشغول  هستند.
این اقتصاددان اضافه کرد: از دیگر طنزهای تلخ 
می توان به رقابت تولیدکنندگان برای خرید مواد 
اولیه در بورس کالا اشــاره کرد که عرضه کننده 
انحصاری دارد و خود عامل گران تر شــدن مواد 
اولیه اســت که در ازای فشــار بــر تولیدکننده 
انحصاری، صنایع پایین دســتی مورد هدف قرار 
می گیرند. وی ادامه داد: موضوع رانت در صنایع 
بالادســتی و جلوگیری از ارزان فروشــی آنها به 
خارج و فشــار آنها به صنایع پایین دستی داخلی 
باید در نهادهای نظارتی و به دست وزیر صنعت، 
معدن و تجــارت پیگیری و حل شــود. مومنی 
با بیــان اینکه بورس به ابــزار باج خواهی برخی 
بخش هــای اقتصادی بدل شــده اســت، گفت: 
امروز بورس نمایانگر وضعیت اقتصادی نیســت؛ 
اما برخی بر این موضوع اصرار دارند. برای نمونه 
از ســال 87 تا 9۳ اندازه بورس کشور ۶/ ۳ برابر 

بزرگ تر شده است؛ اما اندازه پتروشیمی ها 28/ 5 
برابر و بانک ها 9/ 5 برابر بزرگ تر شده اند. این در 
حالی اســت که نسبت ها باید مشابه رشد بورس 
رخ می داد و نمایانگر این است که سهم تشکیل 
ســرمایه در بخش صنعت 70 درصد کمتر شده 
و در نتیجه صنایع کوچک و متوســط که نقش 
مهمی در اشــتغالزایی و تولیــد دارند، ضعیف تر 
شده اند.این استاد دانشگاه با اشاره به انتقاد دکتر 
کرباســیان از سهم بخش خصوصی از اقتصاد در 
جلسه اتاق بازرگانی ایران گفت: با توجه به اینکه 
وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد است بخش 
خصوصی سهم بیشتری از تولید و صنعت داشته 
باشد باید پیش از هر اقدامی با تشکیل کمیته ای 
در وزارت صمت علیه مناسبات غیرمنطقی اقدام 
کرد که این مساله از عهده یک نفر یا یک سازمان 
به تنهایــی بر نمی آید. حتی قوه قضاییه نیز باید 
درباره برخی داوری های اقتصادی طی 25 ســال 

گذشته پاسخگو باشد.
دکتر پیمــان مولوی عضو انجمــن اقتصاددانان 
ایران نیز در این نشســت با اشــاره به گزارشات 
مربوط به رشــد اقتصادی گفت: گزارشی هست 
در ســطح جهانی که اقتصاددانان کشورهای در 
حال توسعه یافته الزاماتی را تدوین کردند که بر 
اســاس آن بهره برداری از ظرفیت های داخلی و 
خارجی، حفظ ثبات اقتصادی، داشتن حاکمیت 
متعهد به رشــد و غیره در اولویت قرار گرفته اند. 

حال ما کدام را داریم؟
وی افزود: ما رتبه اعتباری کشور را پایین آوردیم 
و انتظــار داریــم بخش خصوصی وارد شــود و 
مشــکلات را حل کند. وقتی که 90 درصد زمان 
بخش خصوصی به کارهایی غیر از مدیریت بنگاه 
ها صرف می شــود، چگونه می تواند به مســائل 
تولیدی بپردازد؟ این عضو انجمن اقتصادان ایران 
بیان داشــت: هر روز در ایــران می توانیم انتطار 
داشته باشیم در بحث اقتصاد و صادرات تغییری 
حاصل شــود؛ چراکه اقتصاد ایــران برای حتی 
یکســال آینده نیز قابل پیش بینی نیســت. این 

کارشــناس خاطرنشان کرد: این میزان نقدینگی 
که در بانک ها حبس کردیم؛ یک فاجعه است که 

نمی توانیم از آن استفاده کنیم.
عضــو انجمن اقتصاددانان ایــران در حال  حاضر 
گفتمان کشــور را رشد اقتصادی دانست و اظهار 
داشــت: شــاخص  گزارش های جهانی که امروز 
از ســوی اقتصاددانان کشــورهای توسعه  یافته 
و در حال توســعه منتشر شــده نشان می دهد 
حتــی اقتصاددانانــی از کشــورهای همســایه 
همچــون امارات متحده عربی، عــراق یمن و ... 
در این کمیته ها حضــور دارند و به ویژ گی هایی 
پرداخته اند که در ایران چندان مطلوب نیســت.

مولوی افزود: بهره برداری از فضای اقتصاد جهانی، 
ثبات اقتصادی، بهره برداری از فناوری و بازارهای 
داخلی و خارجی، ســهم بالای ســرمایه گذاری 
و ... شــاخص هایی اســت که در تمام آنها ایران 
رتبه پایینــی دارد و رتبه اعتباری ایران در میان 
کشورهای همسایه تنها بالاتر از عراق و افغانستان 
قرار گرفته اســت. شاخصی که متاثر از ۴ فاکتور 
بنگا های اقتصادی، ریســک اقتصادی، ریســک 

سیاسی و ریسک کشوری است.
عضو انجمن اقتصاددانان ایران خاطرنشــان کرد: 
در میــان این ۴ فاکتور تنها یک گزینه به بخش 
خصوصی برمی گردد و بقیــه مربوط به اقدامات 
دولت اســت؛ در چنین حالتــی چگونه می توان 
انتظار داشــت که بخش خصوصی اقتصاد کشور 
را بســازد؛ در حالی که امروز 90 درصد اقدامات 
بنگاه هــای بخش خصوصی بــه کارهایی غیر از 

مدیریت بنگاه خود مربوط می شود.
به گفته وی در بخش ثبات اقتصادی مشــکلات 
و  تولیدکننــدگان  کــه  دارد  وجــود  زیــادی 
ســرمایه گذاران هر روز در انتظــار تغییر قوانین 
یا تصویب قوانین جدیدی هســتند که می تواند 
کســب وکار آنها را تحت تاثیر قرار دهد. بخشی 
از این مشــکل را در قالب نوسان نرخ ارز و تعرفه 
و ... می بینیم. مولوی با نگاهی به تعهدات دولت 
برای ایجاد رشد اقتصادی در کشور تصریح کرد: 
وقتی هزینه سرمایه گذاری در کشورهای اروپایی 
بین 2 تا ۴ درصد و در ایران 25 درصد اســت و 
نرخ بازدهی به شدت تحت تاثیر این مساله قرار 
گرفته و بنگاه ها در بازدهی 25 درصدی هیچگونه 
ســودی نمی کنند؛ آیا باید انتظار رشد اقتصادی 
داشــت؟  به گفته عضــو انجمــن اقتصاددانان 
ایران این مســاله تا زمانی که مدل های اقتصادی 
پذیرفته شده جهان در ایران دنبال نشود و رویکرد 
شایسته ســالاری در کشور شکل نگیرد؛ همچنان 

پابرجا خواهد بود.

 جامعه اگر می خواهد به سمت 
توسعه برود، باید اقتدار مبتنی بر 
پول، زور، ربا و فریب را به اقتدار 
علمی بدل کند و این نیاز به اصلاح 

جدی ساختارها دارد. امروز آن هایی 
که به سمت رانت، ربا و فساد 

می روند، پاداش بیشتری از 
فعالیت های مولد می گیرند، فشار این 
نوع ساختار بر تولیدکنندگان و مردم 

تحمیل می شود که این مناسبات 
پایدار نخواهد بود
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جلسه شورای مدیران شرکت معدنی و صنعتی 
گل گهــر با حضــور مدیرعامل، امــام جمعه، 
فرماندار، دادســتان، فرمانده سپاه و جمعي از 
مسئولان ارشد شهرستان و معاونین و مدیران 

شرکت گل گهر برگزار شد.
در ابتداي این نشســت حجت الاســلام سید 
محمود حســیني امام جمعه ســیرجان ضمن 
تقدیر از فعالیت هاي انجام شــده در مجموعه 
گل گهر گفت: خوشبختانه طی سال های اخیر 
فعالیــت هاي قابل توجهــي در منطقه صورت 
گرفته است که امیدواریم با همت و تلاشي که 
صورت مي گیرد شــاهد موفقیت بیش از پیش 
ســربازان عرصه جهاد اقتصادي در منطقه گل 

گهر باشیم.
حجت الاسلام والمسلمین حسیني همچنین با 
تقدیر از مشارکت هاي خوب مجموعه گل گهر 
در عرصه فرهنگي از اقدامات انجام شده در این 

حوزه تشکر کرد.
فرماندار سیرجان نیز در ادامه این نشست ضمن 
تقدیر از مدیرعامل، مدیران و کارکنان گل گهر 
به خاطر کسب دســتاوردهای متعدد در حوزه 
صنعت و معدن و توجه ویژه به مسوولیت های 

اجتماعی گفت: شما در منطقه گل گهر مدافعان 
تولید و سربازان خط مقدم تولید هستید و باید 
به این نکته توجه کنید که استفاده از نیروهای 
بومی با حداکثر ظرفیت می تواند این خط مقدم 
را قویتر کرده و به توسعه و رونق تولید و افزایش 

خودباوری در جوانان سیرجانی کمک کند.
دکتــر منصور مکــی آبادی افزود: شــجاعت 
مدیریتی مدیرعامل گل گهــر در تصمیمات 
قاطعی که اتخاذ می کند؛ مشــهود است و در 
روند شکل گیری مسیر توسعه خود را نمایان 

می کند.
معاون اســتاندار تصریح کرد: سیرجان معادن 
غنی و زمینه های اشتغال فراوانی دارد و انتظار 
می رود جوانان این شهر با معضل بیکاری روبه 
رو نباشــند.  دکتر مکی آبادی در این نشست 
تاکید کرد: استفاده از نیروهای جوان در شاکله 
شرکت ها به پویایی و رشد آن مجموعه کمک 
مــی کند و باید از نیروهای جوان و تازه نفس و 

با اندیشه پویا بیشتر در مشاغل استفاده کرد.
مدیرعامل شــرکت گل گهر نیز در این جلسه 
گفت: بحث بیکاری در سیرجان مشکل حادی 
نیســت؛ چنانکه بخش عمده ای از مدیران این 

مجموعه از نیروهای بومی ســیرجان بوده اند و 
وظیفه ماست که در حد توان جوانان سیرجانی 

را در این مجموعه به کار گیریم.
مهندس ناصر تقی زاده افزود: به کار گیری 10 
هزار نفر نیروی بومی بطور مستقیم در گل گهر 

و شرکت های تابعه گواه این مدعاست.
وی ادامه داد: اکثر استخدام های این مجموعه 
بــا اولویت بومی انجام می شــود، اما توجه به 
نخبگان کشــور و به کارگیــری آنها نیز نباید 
فراموش شــود. وی تاکید کــرد: ما در تمامی 
عرصه هــا فعال و حاضر بوده ایم؛ از مســائل 
فرهنگی تا اقتصادی، عمرانی و... که نمونه های 
آن اقداماتی است که گل گهر در احیای سینما، 
ساخت بیمارستان، پروژه فاضلاب شهری انجام 
یا در دســت اقــدام دارد و معتقدیم همگی با 
هم برادر هســتیم و تاکنون نــگاه قومیتی در 

مجموعه نداشتیم.
مهنــدس تقی زاده تصریح کــرد: معتقدیم در 
کنار بهره جویی از تجربیات پیشکسوتان عرصه 
معدن و صنعت، از توان و ایده های ناب جوانان 
نیز باید به نحو احسن در مجموعه استفاده کرد 

و این دو با هم رمز موفقیت ماست.

مدیرعامل شرکت گل گهر در نشست شورای مدیران:

تجربه نیروهای قدیمی و توانایی نیروهای جوان 
رمز موفقیت ماست
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نقش نیروی انسانی 

آموزش دیده در توسعه 

پایدار صنعت و معدن

هر از  گاهی رویدادهای ناگواری در کشــور رخ 
می دهد که جدا از علت پیدایش این رخدادها، 
می توان نقش آموزش یا به کارگیری نامناسب 
نیروهای آمــوزش دیده را در آن با کمی دقت 

مشاهده کرد.
این رخدادها در تمام شــاخه های آموزشی از 
علوم انســانی، پزشــکی و مهندسی در کشور 
قابل ردیابی هســتند و هر  از  گاهی در خبرها 
و فضاهای مجازی به آنها پرداخته شده و پس 
از مدتی دوباره به محاق فراموشــی می روند تا 
اینکه دوبــاره در یک رویــداد دیگر و در یک 
شــرایط متفاوت خود را نشــان می دهند. در 
زلزله اخیر در غرب کشــور یــا رخداد معدن 
زغال سنگ زمســتان یورت یا معدن خمرود یا 
خطای پزشکی یا تحلیل های اجتماعی نادرست 
می توان با کمی کنکاش نقش عملکرد نیروی 
انســانی را شناســایی کرد. نیروی موثری در 
توسعه کشور که کمترین توجه به کیفیت آن 
در ساختار آموزشی کشور می شود و به کمیت 

بیشتر پرداخته می شود.
بســیاری از ایــن رخدادهــا ماننــد عملکرد 
گروه های مهندسی در ساخت ساختمان ها )به 
ویژه ساختمان های حســاس مانند پادگان ها 
و بیمارســتان ها در زلزله اخیر( یــا احداث و 
بهره برداری از معــادن با رخدادی که منجر به 
صدمه جانی به مردم می شــوند، در رســانه ها 
مطرح می شوند و این رسانه ای شدن اخبار تنها 
بــرای مدتی کوتاه ذهن مدیــران و مردم را به 
خود مشغول می ســازد؛ اما باید توجه کرد در 

کنار موارد مطرح شــده در رسانه ها، بسیاری 
از مــوارد وجود دارد که بــه دلیل عدم صدمه 
انسانی در مقیاس بزرگ، در لابه لای اخبار گم 
می شــوند یا هیچگاه به طور گسترده رسانه ای 
نمی شوند. باید آگاه بود که توسعه کشور حاصل 
یک زنجیره از فعالیت های تمام مردم کشور در 
همه رشــته ها و تخصص های کاری است و اگر 
هر یک از این حلقه  های زنجیره شبکه انسانی 
کار خود را به درستی انجام ندهند، این شبکه 
اجتماعی نمی تواند منجر به توســعه پایدار در 
کشور شــود. در این شرایط اســت که وجود 
یک ســاختار آموزشی مناسب که بتواند کنش 
مناسب هر یک از این اجزای شبکه اجتماعی را 

تضمین کند، اهمیت ویژه ای می یابد.
مشــکلات حاصل از عملکرد نیروهای درست 
آمــوزش ندیده )بــه دلیل چرخه نامناســب 
آموزشــی، عدم توجه به خلاقیت، عدم ایجاد 
تعهد حرفــه ای در عملکرد تخصصی، شــکل 
نگرفتن علاقه به میهن و مردم( یا به کارگیری 
نیروهای غیر متخصص در مدیریت های میانی 
را با کمی جست وجو در ساخت و بهره برداری 
پروژه هــای صنعتــی و معدنــی و گاهــی در 
بخش های راهبردی و ســتادی کشور می توان 
مشاهده کرد. عواقب ناشی از تصمیم گیری های 
ایــن افراد گاهــی در کوتاه مــدت بدون یک 
رخداد بیرونی قابل مشــاهده نیستند که این 
تصمیم گیری هــا بــه ویژه در صنایــع مادر و 
تخصصی طی ســال های آتی خود را نشــان 
خواهند داد. در این ارتبــاط به چند مورد که 

امروز برای بســیاری از دست اندرکاران صنعت 
و معدن کشور شناخته شده اند، اشاره می کنم.

عدم توجه به اکتشــاف مواد معدنی در کشور 
طی سه دهه اخیر، عدم جانمایی مناسب برای 
برخــی کارخانه های فولاد ســازی، عدم توجه 
به توسعه مهندســی اقتصادی، عدم توجه به 
تهیه گزارش های فنی اقتصادی مناســب برای 
طرح ها، عدم توســعه متناســب زیر ساخت ها، 
عدم تناســب در زنجیره تولید فــولاد و عدم 
توجــه به نیاز جامعه که منجر به راکد شــدن 
سرمایه در برخی از کارخانه های تولیدی مصالح 
ساختمانی شــده است، جذب سرمایه خارجی 
برای پروژه هایی که بازده مناسبی ندارند و ... از 

جمله این موارد است. 
در شرایط کنونی دولت برای برخی از این موارد 
به دنبال راهکار است، اما بخشی از این مشکلات 
از نظر زمانی و هزینه دیگر قابل جبران نیستند 
و به چالشی بزرگ برای دولت تبدیل شده اند. 
ریشــه تمامی این مشکلات ناشــی از ساختار 
آموزشی نامناسب نیروی انسانی و به کارگیری 
نادرست همان نیروی آموزش اندک دیده است. 
امروز دیگر شــاید نتوان به سادگی در بسیاری 
از موارد تصمیم گیرنده، طراح، ناظر و مجری را 
برای عملکرد نامناسبش مورد پرسش قرار داد؛ 
چراکه همه این افراد در یک چرخه آموزشــی 
ناکارآمد و در یک ســاختار به کارگیری نیروی 
انسانی مشــغول به کار شــده اند که خروجی 
آن در مــواردی نمی توانــد منجر بــه نتیجه 

مناسب تری برای یک فرآیند اجرایی شود.

بخششی/ مدیر پروژه های معدنی و صنایع معدنی شرکت ایرتیک
ایرج فاضل 
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ایران دوازدهمین فولادساز دنیا شد
ایران توانسته از فرصت های ایجاد شده در بازار 
فــولاد دنیا بهترین بهره را ببرد. از طرف دیگر 
سرمایه گذاری در بازار فولاد هم نقش زیادی 

در ارتقای توان تولیدی کشور داشته است. 
فولاد ایران طی9ماه اول ســال میلادی حجم 
تولید فولاد خود را افزایش داد و توانســت به 

دوازدهمین فولادساز بزرگ دنیا تبدیل شود. 
به گزارش ســنا؛ طی 9 ماه اول ســال 2017 
میلادی ایــران توانســت 1۶.2۳ میلیون تن 
فولاد تولید کند که نســبت به مدت مشــابه 

سال قبل از آن ۳0 درصد رشد داشت.
ایران یکی از بزرگترین کشورهای تولیدکننده 
فولاد در خاورمیانه اســت که بعد از برداشته 
شــدن تحریم های اقتصادی و اجرایی شدن 
توافق هسته ای توانست ســهم خود در بازار 
فــولاد را افزایش دهد. این کشــور ســرمایه 
گــذاری زیــادی در افزایش حجــم تولید و 
افزایش تــوان صادراتی انجــام داد. بازاریابی 
فعال ایران در ســطح بین المللی باعث شد تا 
بازارهای تازه ای برای محصولات تولیدی ایران 
شناســایی و ایران به عنوان یکی از بازیگران 
مهم در بازارهای جهانی تبدیل شود. مهمترین 
دستاورد تلاش های ایران در بازار فولاد دنیا را 
می توان در ارتقای دو پله ای ایران در فهرست 

بزرگترین تولیدکنندگان فولاد دنیا دید.
رشد تولید فولاد در نهمین ماه 

این کشــور در ماه ســپتامبر به تنهایی رشد 
۴0.۴ درصدی تولید را نســبت به سال قبل 
تجربه کــرد. در این ماه ایران توانســت 2.۳ 
میلیون تن فولاد تولید کند و به عنوان یکی از 
کشورهایی معرفی شود که بالاترین نرخ رشد 

تولید ماهانه را تجربه کردند.
در نتیجه رشد توان تولید ایران در این 9 ماه، 
این کشور رکورد بالاترین نرخ رشد تولید فولاد 
در میان کشــورهایی که بیش از یک میلیون 
تن فولاد تولید می کنند را به خود اختصاص 
و سهم خود در بازارهای جهانی را افزایش داد.

ایــران در نتیجــه جذب ســرمایه گذاری در 
صنعت فــولاد و اســتفاده از تکنولوژی های 
مدرنی که بعد از برداشته شــدن تحریم های 
اقتصادی امکان ورود آن فراهم شــد، توانست 
به عنوان دوازدهمیــن تولیدکننده فولاد دنیا 
معرفی شــود و تولیدش از دو کشور فرانسه و 
ترکیه  که سال ها حجم تولیدی بیش از ایران 

داشتند؛ بیشتر شود.
هم اکنون ایران در فهرست کشورهای بزرگ 
تولیدکننــده فولاد دنیا بعد از تایوان و قبل از 
اوکراین قرار دارد. حجم فولاد تولید شــده در 

تایوان برابر با 17.۴1 میلیون تن و حجم فولاد 
تولید شــده توســط اوکراین 1۶.1۳ میلیون 
تن بــود. در ســال قبل ایــران چهاردهمین 
 تولیدکننده بزرگ فولاد بود و رقیب دیرینه اش
 یعنی کشور ترکیه، بیش از ایران فولاد تولید 
و بخش زیادی از محصولات تولیدی خود را به 

بازارهای بین المللی صادر می کرد.
در 9 ماه اول سال میلادی ایران دهمین کشور 
بزرگ تولیدکننده فولاد بود؛ اما در صورتی که 
میزان تولید  کشــور در ماه سپتامبر را معیار 
مقایســه قرار دهیم، متوجه می شــویم این 
کشور خاورمیانه ای جایگاه پنجم دنیا از نظر 

حجم تولید ماهانه را دارد.
طی 9 ماه اول ســال 2017 میــلادی، ایران 
توانســت 1۴.29 میلیون تن آهن اســفنجی 
تولید کند که نسبت به مدت مشابه سال قبل 
19.7 درصد بیشتر بود. ایران بزرگترین کشور 
تولیدکننده آهن اســفنجی در دنیا اســت و 
سیاست های  کشور در عرصه تولید و مصرف 
تاثیر زیادی روی بازار این محصول دارد. در ماه 
سپتامبر سالجاری تولید آهن اسفنجی در ایران 
۳8.8 درصد رشــد کرد و به 2.05 میلیون تن 
 رسید. ادامه این روند می تواند رکورد تازه ای

 را در بازار فولاد اسفنجی در دنیا ثبت کند.
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مدیرعامل شرکت ساختمانی گسترش و نوسازی صنایع ایرانیان )مانا( 
کــه یکی از بزرگتریــن پیمانکاران پروژه های فولادی در کشــور و از 
شرکت های زیرمجموعه هلدینگ میدکو است؛ در نشستی از برنامه ها 

و اقدامات صورت گرفته در این شرکت سخن گفت.
بیژن ســرانجام مدیرعامل این شــرکت در این نشست بیان کرد: این 
شرکت در حال حاضر ساخت 1۳ پروژه بزرگ صنایع معدنی و عمرانی 
به ارزش 1500 میلیارد تومان را در دســت اجرا دارد که امیدواریم تا 
پایان سال آینده به بهره برداری برسد. یکی از این پروژه ها کارخانه 1/5 
میلیون تنی فولاد بوتیا در کرمان است که شرکت دانیلی ایتالیا تامین 
مالی آن را به تاخیر انداخته و هم اینک برای نخســتین بار از ســوی 
بخــش خصوصی و از محل منابع داخلــی هلدینگ معدنی میدکو در 
حال اجراست.به گفته مدیرعامل شرکت ساختمانی گسترش و نوسازی 
صنایع ایرانیان )مانا( تجهیزات این فولاد سازی از سوی شرکت دانیلی 
ایتالیا ســاخته شده و در حال نصب اســت و قصد داریم از اعتبارات 
صندوق توسعه ملی و تامین مالی بانک چین برای تکمیل پروژه مذکور 
اســتفاده کنیم. وی عنوان کرد: کارخانه گندله سازی بوتیا نیز در جوار 
همین مجتمع فولادی با سرمایه ای معادل ۳97 میلیارد تومان در حال 

ساخت است که بیش از 95 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.
ســرانجام ادامه داد: همچنین ســاخت کارخانه کنسانتره سنگ آهن 
ســنگان در منطقه طبس با ســرمایه 222 میلیارد تومانی هلدینگ 
میدکو توســط این شــرکت در حال تکمیل اســت. این کارخانه که 
متعلق به شرکت فولاد مبارکه اصفهان است، تمامی تجهیزات آن وارد 
شده و 70 درصد پیشرفت فیزیکی دارد.مدیرعامل شرکت ساختمانی 
گسترش و نوسازی صنایع ایرانیان )مانا( بیان کرد: این شرکت تا سال 
آینده ســاخت کارخانه آهک فولاد میدکو را با سرمایه ای معادل 110 
میلیارد تومان و کارخانه فرآوری زغال طبس را با ســرمایه ای معادل 
50 میلیارد تومان به پایان می رســاند. وی کارخانه گندله سازی بافق 
با سرمایه۳0 میلیارد تومان و کارخانه خردایش سنگ آهن سیرجان با 
سرمایه ۴۳ میلیارد تومان را از جمله طرح های مهم صنعتی دانست که 

به  زودی توسط این شرکت ساختمانی احداث خواهد شد.

سرانجام عنوان کرد: در کنار این پروژه های صنعتی، ساخت بیمارستان 
هزار تختخوابی شهرک سلامت خاتم قم را به سفارش بانک پاسارگاد 
آغاز کرده ایم که مراحل نصب اســکلت فلــزی این مجتمع به  عنوان 
بزرگترین  بیمارســتان هسته ای خاورمیانه تا اوایل سال آینده به پایان 
می رسد.مدیرعامل شــرکت ساختمانی گســترش و نوسازی صنایع 
ایرانیان )مانا( اضافه کرد: با ســاخت مجموعه یاد شــده در شهر قم، 
امکان جذب گردشگران سلامت از کشورهای اطراف برای شهر زیارتی 
قم فراهم می شــود. قرار اســت خدمات این بیمارســتان در 2 بخش 
عمومی دولتی و خصوصی به متقاضیان ارائه شــود.وی در ادامه گفت: 
مجتمع بزرگ تجاری همیلا در ضلع شــرقی میدان پونک تهران یکی 
دیگر از پروژه های بزرگ عمرانی اســت که توسط شرکت ساختمانی 
گسترش و نوســازی صنایع ایرانیان در 28 طبقه احداث خواهد شد. 
این شــرکت همچنین ســاخت هتل 17 طبقه لوتوس مشــهد را به 
سفارش موسســه اقتصادی ملل )عسکریه( آغاز کرده است. این هتل 
هم اینک در مرحله بتن ریزی اســکلت اصلی قراردارد.سرانجام افزود: 
همچنین ساخت270 واحد مســکونی به مساحت ۴8 هزار مترمربع 
را با اســتفاده از پیشرفته ترین سیستم های بازیافت آب و صرفه جویی 
انرژی در منطقه خلیج فارس جنوب غربی تهران آغازکرده ایم.به گفته 
مدیرعامل شرکت ساختمانی گسترش و نوسازی صنایع ایرانیان )مانا( 
این شرکت ظرف ۴۳ سال فعالیت عمرانی خود ساخت 170 کارخانه 
و پروژه بزرگ عمرانی اعم از ســد مارون، سد کارون۴، نیروگاه شهید 
عباسپور، نیروگاه سد مارون، سد و تونل گاوشان، بنای مجلس شورای 
اسلامی، بنای وزارت نیرو و ... را به عهده داشته و اکنون در حال تبدیل 
از یک شــرکت مهندسی، تامین و ساخت )EPC(  به یک سرمایه گذار 
در پروژه های عمرانی)EPCF(   اســت.مدیرعامل شــرکت ساختمانی 
گسترش و نوســازی صنایع ایرانیان )مانا( گفت: این شرکت علاوه بر 
این ساخت کارخانه ســیمان العماره عراق را نیز که مالک آن شرکت 
سیمان فارس و خوزستان است به  عنوان تامین کننده بر عهده گرفته 
و به دنبال اجرای پروژه های جدید عمرانی در کشــورهای مســلمان 

همسایه است.

 مديرعامل شركت ساختمانی گسترش
و نوسازی صنايع ايرانيان اعلام كرد:

 ساخت 1۳ پروژه بزرگ
 صنایع معدنی و عمرانی

 به ارزش 1۵00 میلیارد تومان
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